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SLOVESNO V 
KOZJEM 

V torek je bila v Kozjem 
osrednja proslava šmarske ob-
čine v počastitev 27. aprila in 
1. maja. Ob tej priložnosti so v 
temeljni organizaciji Steklarne 
Boris Kidrič Dekor Kozje slo-
vesno odprli novo proizvodno 
halo in kislinsko polirnico. 
Slavnostni govornik na prosla-
vi je bil Ivan Križnar, član pred-
sedstva Republiške konference 
SZDL, po kulturnem programu 
pa so podelili devet srebrnih od-
ličij OF in sedem srebrnih zna-
kov ZSS zaslužnim posamezni-
kom in organizacijam. (Več o 
naložbi v Dekorju berite na 5. 
strani). 

DELU ČAST IN OBLAST! 
Letos bo praznovanje delovno. Po 

koledarju je tako naneslo, saj je praz-
nik - 1. maj - na soboto, ko ni delovni 
dan in bo delovna sobota katera druga. 
Drugi praznični dan, na nedeljo, je sto-
letje sem, kot prva nedelja v maju, dan 
prvomajskih shodov in z izleti združe-
nih prvomajskih zborovanj, v tistih ča-
sih namreč, ko 1. maj še ni bil priznan, 
priznan pa ni bil še dolgo po krvavih 
čikaških dogodkih. 

Čas je takšen in okoliščine, da ne 
kaže preveč praznovati. Res so svetov-
ne razmere pritisnile tudi k nam in je 
precejšen del naših težav pripisati le-
te m. Vendar-je še več vzrokov za teža-
ve doma, pri nas samih. Praznovali 
smo, ko niso bili prazniki, čeprav ka-
kor kdo in kakor kje. Bili so, ki so si 
našli čas in izračunali, da gre pri nas 
od četrtine do tretjine delovnih ur po 
zlu, v praznem hodu. Morda podatek 
pretirava za nekatere, za druge je pre-
mil. Najbolj usodno pa je praznovanje 
odgovornosti, prave zavesti in pošte-

nosti. Višja je odgovornost, ki prazni-
ku je, razsežnejše so posledice, zlasti 
še, če nosilcem osebne odgovornosti 
svoj delež uspelo spretno zamegliti s 
kolektivno odgovornostjo. 

Delu čast in oblast! Geslo, ki je bo-
drilo na boj za pravice delavskega ra-
zreda pred zmagovito revolucijo, ki je 
nosilo revolucijo samo in postalo za-
kon, sistem in ustava, ni prav nič zgu-
bilo na svoji bojevitosti in še dolgo ne 
bo porumenel transparent. Samo tre-
ba ga bo jemati bolj dobesedno. Delu 
čast nedvoumno pomeni pravo vre-
dnotenje dela, vsakega ustvarjalnega 
dela seveda - in takemu ustvarjalne-
mu delu naj pripada tudi oblast. 

Z drugimi besedami in primerom 
povedano, hudo daleč smo od pošte-
nega vrednotenja, če naj nekdo dobi 
samo zato večji dohodek, ker sedi v 
pisarni, ali druga skrajnost, da delo je 
samo tisto, kar pusti žulje na dlaneh. 
Ko smo odpravili besedo uslužbenec, 
uradnik, smo najbrž mislili resno, daje 

vsak ki dela, delavec. Delo pomeni ne-
kaj ustvarjati, ne nekaj početi?! 

Delu oblast! To je drugi del revolu-
cionarnega gesla. S samoupravljanjem 
sta ideja in cilj boja dobila najdosle-
dnejšo obliko družbenega sistema, ki 
to omogoča. Omogoča, a ne daje samo 
po sebi! Samoupravljanje pa je tudi 
boj mnenj, ne avtomatizem dviganja 
rok. 

Solidarnost! Vedno je bila delavska 
solidarnost eno najvišje dvignjenih pr-
vomajskih gesel. A se nam vse pogosto 
sprevrača v puhlico. Na primer pro-
blem dohodkovnega povezovanja, ki 
je tako trd oreh v odnosih menjave 
dela. Zagotovo ni samoupra-
vljanje fasada, za katero bi gnezdili 
monopolizmi, surova bitka za profi-
tom. Kajti kdorkoli si prisvaja več, kot 
si zasluži, je njemu nasproti nekdo, ki 
je dobil manj, kot bi zaslužil. To je trda 
resnica zapisana v Komunističnem 
manifestu in je ne prazniči noben izo-
besek. JURE KRAŠOVEC 

AN, KI GA ANICA NE BO 
OZABILA 
[a osrednji prireditveni prostor v Celju, pred dvorano 
lovec, je palico zvezne štafete mladosti prinesla Anica 
jja, učenka Kmetijskega šolskega centra, vrtnarske šole 
je in večkratna udeleženka mladinskih delovnih akcij. Z 
ovostjo lahko zapišemo, da je bil to eden najlepših tre-
kov v njenem mladem življenju. Več o sprejemu zvezne 
[ete mladosti na 2. strani. 

Foto: T.Tavčar 
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Cez dan - ne morem si prav zamisliti: 
iez dan najbrž nima časa zase. 
Toliko rok se želi rokovati z njegovo. 
Toliko kamer zahteva od njega nasmeh. 
Tako smo vrženi kamorkoli v vsakdanjost 
in plavamo, da nas ne pogoltne. 
Miriti. Odločati. Ne se zdaj 
spraševati po smislu: ta je globoko na dnu, 
zdaj pa jasno glavo, fant. Pazi. Pazi. Pazi. 

Ne; čez dan najbrž nima časa zase. 

A kaj če zvečer, ko mrak zadiši nad mestom, 
zaide k oknu, končno sam, sam in tih nad lučmi, 

nenadoma začuti, kako se je zganil v njem 
tisti stari, morda nespametni, z ničemer utemeljeni 
divjaški ponos, iz katerega smo začeli vse to - nežna, 
krčevita ljubezen, ki nas stiska za grlo, obupana 
'n uporna, naš izzivalni rdeči cvet: MI! Mi! 
Mi! 
Tedaj - tedaj se morda ta zbrani pogled skali 
'n gleda zvezde presajene na zemljo. 

MARIJAN KRAMBERGER 

ŠENTJUR IN ŠMARJE 

KAKO RAZVOJ? 
Na obisku J.Zemljarič in V.Avbeij 
Jenez Zemljarič in Viktor 

Avbelj sta se v petek dopol-
dne za kratek čas ustavila v 
Šentjurju. Pogovarjala sta se 
s predstavniki skupščine ob-
čine in družbeno-političnih 
organizacij Šentjur o razvoju 
in načrtih te družbenopoli-
tične skupnosti. Na njuno 
željo sta nato najprej obiska-
la delovno organizacijo Al-
pos in si ogledala proizvodne 
prostore v tozdu oprema. Za-
nimala sta se za proizvodni 
in samoupravni proces v Al-
posu, za probleme in naloge 
s katerimi se srečujejo v Al-
posu in ob slovesu zaželela 
veliko delovnih uspehov. 

Nato sta si prav s takšnim 
zanimanjem ogledala še ko-
košjo farmo v Gorici pri Sliv-
nici (od koder je posnetek). 

Njun obisk v Šentjurju pa 
je pravzaprav veljal ogledu 
nove tovarne energetske 
opreme, ki jo je delovna or-
ganizacija EMO Celje sloves-
no odprla naslednjega dne. 
Izrazila sta zadovoljstvo ob 
tej veliki pridobitvi za manj 
razvito občino, kakršna je 
šetjurska. 

Jenez Zemljarič in Viktor 
Avbelj sta si opoldne ogleda-
la proizvodnjo Steklarne Bo-
ris Kidrič iz Rogaške Slatine 
ter se z vodstvom in pred-

stavniki največjih izvoznih 
organizacij pogovarjala o 
izvoznih prizadevanjih šmar-
ske občine. Lani je namreč 
občina Šmarje pri Jelšah kar 
za 57% povečala izvoz glede 
na leto poprej, pomembno 
pa je, da organizacije združe-
nega dela izvažajo predvsem 
na konvertibilno tržišče. 
Izvoz je nekajkrat večji od 
uvoza, najuspešnejši izvozni-
ki pa so Steklarna Boris Ki-
drič, Zdravilišče, Kors in Bo-
hor iz Mestinja. Janez Zem-
ljarič je pohvalil izvozne pro-
grame, ki jih snujejo v tej 
manj razviti kozjanski obči-
ni, poudaril pa je, da bi mo-
rali v bodoče ustvariti pred-
vsem v zdraviliškem turi-
zmu še večji devizni priliv. 

V popoldanskih urah se je 
pogovor z visokima republi-
škima gostoma, ki sta se ji-
ma pridružila tudi Ivo Ma-
renk, predsednik republi-
škega komiteja za kmetij-
stvo in Lojze Klemenčič, 
predsednik komiteja za ce-
ne, nadaljeval v Atomskih 
toplicah v Podčetrtku. Pogo-
vor se je nanašal na nadalnji 
razvoj kmetijstva v šmarski 
občini in spominskega parka 
Trebče. 

MATEJA PODJED 
DAMJANA STAMEJClC 

ZAGORELI BODO KRESOVI 
V mnogih krajih bodo v teh dneh zagoreli prvomajski 

kresovi. Na kresovanje se pripravljajo tudi mladi iz Titovega 
Velenja - točneje iz krajevne skupnosti Staro Velenje. Kres 
bodo prižgali na predvečer praznika dela. Kot je dejal Bojan 
Ojstršek, predsednik mladine iz KS Staro Velenje, mladi že 
deset dni pripravljajo prvomajski kres. 

FOTO: L. OJSTRŠEK 

VID JERIČ IN KAREL 
STROPNIK NAGRAJENCA OF 

Letos sta s celjskega območja nagrajenca Osvobo-
dilne fronte Vid Jerič in Karel Stropnik. Vid Jerič iz 
Celja se je zelo zgodaj vključil v delo OF, 1942. leta pa 
je odšel v partizane, kjer je od vodnika napredoval do 
komandanta brigade. Po vojni ga najdemo na mnogih 
odgovornih mestih v JLA in v družbenopolitičnem 
življenju. 

Karel Stropnik iz Titovega Velenja se je v družbeno-
politično življenje vključil kot mladinec, kot sindika-
list in član ZK v REK Velenje, v zadnjem času pa kot 
predsednik KK SZDL Konovo. Ves čas je tudi aktiven 
v samoupravnih organih, v kraju kjer živi, pa uživa 
velik ugled. Obema nagrajencema tudi naše čestitke. 



NOVA TOVARNA V 
ŠENTJURJU 

V soboto dopoldne so v Šentjurju predali svojemu na-
menu novo tovarno energetske opreme EMO. Delovna 
zmaga, ki temelji na domačem znanju, pomeni prvi večji 
korak v razvojno usposobitev EMA. Peter Knez, predsednik 
skupščine Šentjur je v imenu šentjurske občine podelil 
delovni organizaciji EMO najvišjo občinsko plaketo »18. 
avgust«. 

Poročilo iz otvoritve objavljamo na 4. strani. 
MATEJA PODJED 

DVE VISOKI ODLIKOVANJI 
V prisotnosti predstavnikov občinskih in medobčin-

skih vodstev družbenopolitičnih organizacij iz sveta 
studijskega središča je včeraj sekretar medobčinskega 
sveta ZKS Janez Zahrastnik izročil visoko državno 
odlikovanje Red republike s srebrnim vencem Mileni 
Vršnik-Štifterjevi za njeno dolgoletno družbenopoli-
tično delo in posebej za prizadevanje pri idejnopolitič-
nem usposabljanju v zvezi komunistov na celjskem 
območju. Red dela s srebrnim vencem pa je prejela 
Truda Nemeš iz Slovenskih Konjic za dolgoletno 
uspešno- delo pri organiziranosti in razvoju Zveze ko-
munistov v celjski regiji. 

POMNIK 2 ONE STRANI PECE 
ODPRT 

V nedeljo so v Podpeci, nad Železno Kaplo odprli obnov-
ljeno Peršmanovo domačijo. Otvoritev je bila natanko na 34. 
obletnico grozovitega zločina, ki so ga esesovci zagrešili tik 
pred razsulom nacističnega rajha nad Peršmanovo družino, 
ko so ubili 11 ljudi, med njimi 7 otrok. Novi tednik je o tem 
zločinu objavil lani posebno celostransko reportažo. Takrat 
smo tudi poročali, da v akciji za obnovo tudi celjska občina 
nosi svoj izdaten delež. 

Peršmanova domačija, v kateri živi z družino ena od obeh 
sester in brata, ki so se srečno izognili smrti, je urejen 
spominski dom, ki pa ne bo le pomnik, marveč tudi zbirali-
šče koroških borcev-partizanov in mladih iz vseh treh koro-
ških dolin, kjer živijo Slovenci. Mladi so bili organizaciji 
koriških partizanov v veliko pomoč. 

Nedeljske otvoritvene slovesnosti se je udeležilo okoli 
2000 ljudi, predvsem nekdanjih partizanov, pa tudi precej 
gostov iz te strani meje je bilo zgoraj. Med njimi je bila prav 
toplo pozdravljena članica sveta federacije Lidija Šentjurc. 
Seveda je bila na svečanosti navzoča tudi delegacija celjske 
občine. 

J. K. 

KAREL 
KAVŠEK 

Lani poleti sem obiskala 
Svibno, vasico visoko nad 
Radečami. Takrat sem pomi-
slila, da tako lepega kraja ni 
daleč naokoli. Ko sem se zad-
njič srečala s Karlom Kav-
škom in se z njim spustila v 
daljši klepet, mi je bilo zato 

lahko razumeti, zakaj je moj 
sogovornik tako zelo navezan 
na ta kraj, kljub temu, da že 
dolgo vrsto let živi v dolini, v 
Radečah, kjer je sedaj zapo-
slen. 

Karel seje rodil v Svibnem 
in rasel na kmetiji, v družini, 
kjer je bilo petero otrok. Štiri 
leta si je bistril glavo v svi-
benski osnovni šoli, nadalj-
nja štiri leta pa v osnovni šoli 
v Radečah. Pot ga je po ose-
mletki zanesla v Celje, kjer je 
končal gimnazijo, nato pa se 
napotil v Maribor in se izšolal 
za komercialista. Z diplomo v 
žepu so ga radi sprejeli v ra-
deški Papirnici, kjer je zapo-
slen še danes. Zahtevno in 
odgovorno delo računovodje 
mu vzame veliko časa, prav 
toliko pa družbenopolitično 
delo, ki se mu je nekako s 
srcem predal. 

Voljo do skupnega dela in 
ustvarjanja je pokazal že kot 
mladinec. V Svibnem je, 
skupaj z ostalimi člani mla-
dinske organizacije, zasnoval 
marsikatero idejo in jo tudi 
uresničil. Bil je tudi predsed-
nik organizacije rdečega kri-
ža v Svibnem, ki se, med dru-
gimi akcijami, lahko pohvali 
tudi s tem, da je takrat v 
Svibnem zazvonil prvi (in 
zadnji) telefon. Leta 1974. so 

krajani izvolili Karla Kavška 
za predsednika sveta krajev-
ne skupnosti Svibno. Dve 
mandatni dobi je opravljal to 
funkcijo, sedaj pa se od nje 
poslavlja. 

Na zadnjih delegatskih vo-
litvah je bil Karel Kavšek 
izvoljen za delegata zbora 
krajevnih skupnosti v skup-
ščini občine Laško, na zadnji 
seji skupščine oziroma zbora 
pa so mu tovariši zaupali od-
govorno funkcijo predsed-
nika zbora krajevnih skupno-
sti. »Najprej se bom moral 
globlje seznaniti s problemi in 
načrti v krajevnih skupno-
stih naše občine, seveda pri 
tem računam na pomoč in so-
delovanje delegatov in vseh 
občanovrazmišlja ob prev-
zemu delegatskega krmila, 
malo kasneje pa še doda, 
»Rad bi šel večkrat z družino 
v naravo, rad bi pel v zboru 
pa bo za to moje veselje 
najbrž bolj malo časa.« Karel 
Kavšek je za svoje delo v tem 
tednu prejel pomembno priz-
nanje občinske konference 
SZDL Laško: srebrni znak 
OF. 

MARJELA AGREZ 

ŠTAFETA PRED KIPOM TITOVE MATERE 
V občini Šmarje pri Jelšah so zvezno štafeto mladosti 

pozdravih v petek. Povsod ob poti, od Podsrede, ko so jo 
mladinci prejeli iz rok mladih iz krške občine, preko Trebč, 
Bistrice ob Sotli, Podčetrtka, Pristave, Mestinja, Šmarja, 
Šentvida do Grobelnega, ko so jo predali mladincem iz 
šentjurske občine, so ji pripravili prisrčen sprejem. 

Štafeta je v rokah učenke Mateje Rautner postala tudi 
pred doprsnim kipom Titove matere pred osnovno šolo 
Marije Broz v Bistrici ob Sotli. »Storili bomo vse, da bodo 
kraji Titove mladosti zares dostojni Titovega dela in osebno-
sti,« so se med drugim zaobljubili pionirji v pozdravnem 
pismu. 

ŠENTJUR: PONOSNI ČUVARJI 
V petek po 14. uri je na prostoru pred skupščino občine v 

Šentjurju postajalo vse bolj živahno. Zbirali so se mladinci, 
pionirji in cicibani s cvetjem v rokah, da bi družno po-
zdravili prihod zvezne štafete mladosti. Na osrednji priredi-
tveni prostor, kjer se je odvijal kulturni program, je najprej 
prispela lokalna štafeta, ki je odšla na pot iz partizanske 
postojanke pri Grabnski mamci v Šentvidu pri Planini. 
Obšla je vse krajevne skupnosti in delovne organizacije. 
Njeni zadnji nosilci pa so bih mladinci iz Alposa. 

Nekaj pred tretjo uro pa je pozdrav veljal nosilcem in 
spremstvu zvezne štafete. Na oder jo je v pozdrav mladim iz 
vse domovine prinesla mladinka iz Planine Francka Jazbin-
šek. Ponosni mladi čuvarji iz šentjurske občine so nato 
štafetno palico predali vrstnikom iz konjiške občine. 

SLOVENSKE KONJICE: ŠTAFETA V VARSTVU 
TABORNIKOV 

Množica pionirjev, cicibanov, tobornikov, mladince 
drugih krajanov se je v petek zbrala pred kulturnim dot 
v Slovenskih Konjicah, kamor so taborniki prinesli 
mladosti. S pesmijo so jo pričakali učenci osnovni 
Dušana Jereba in Edvarda Kardelja, gojenci glasbeni 
in številni taborniki, z godbo konjiška godba na pij 
Hladen veter, v katerem so vihrale zastave, ni mogel ohla 
žara, s katerim so štafeto sprejeli. Z vesehm ploskanj« 
pozdrav štafeti in molkom v spomin na tovariša Tita s 
pospremili ob njenem nadaljevanju poti bratstva, enote 
in ljubezni do domovine in mladosti. Iz njihovih rok s 
prijeli mladi občine Slovenska Bistrica. 

DVOJNI PRAZNIK V OBČINI LAŠKO 
Zvezna štafeta mladosti je v občino Laško prispi 

torek, na praznik OF. Osrednja prireditev je bila v Zidi 
mostu, kjer so mladi, pod pokroviteljstvom domačeg 
turnega društva, pripravili pester program v čast pri 
zvezne štafete mladosti in praznika Osvobodilne fronte 
fetno palico je na osrednji prireditveni prostor prinese) 
ris Gorišek iz Zidanega mosta. Štafeta je nato krenila; 
Radečam in Vrhovem, kjer se je poslovila od občine Li 
s tem pa tudi od našega območja. 

ŽALEC: TITO ŽIVI V SRCIH VSEH 
Prav v vseh krajih, kamor je v žalski občini pri 

zvezna štafeta mladosti je bilo slovesno in praznično 
sod so ji pripravili lep sprejem: v Žalcu, Šempetru 
boldu in na Polzeli. Osrednja občinska proslava je" 
Šempetru, kjer je zbranim spregovoril Danilo Basle-j 
sednik OK ZSMS Žalec. Ob prihodu zvezne štafete n# 
v Prebold, se je pred dom Svobode, kjer je bila prirej 
zmajem spustil preboldski mladinec? Tudi na Po^j 
pripravili prisrčen sprejem s kulturnim programom. Z 
mladinci so zvezno štafeto mladosti predali v Letušuf 

skim mladincem. V občini Žalec sta bih na poti tri d"' 
dve lokalni štafeti, ki sta obiskali vse kraje v občini 

MOZIRJE: MLADI SE 
ZAVEDAJO 
TRENUTNIH TEŽAV 

Mladi se zavedamo trenut-
nih gospodarskih težav in s 
svojimi močmi se bomo tru-
dili, da bo politika ekonom-
ske stabilizacije čim bolj 
uspela. Tako je ob sprejemu 
zvezne štafete mladosti v 
Mozirju povedala sekretarka 
OK ZSMS Mozirje Minka 
Naglič. Tudi v mozirski obči-
ni so štafeto mladosti pov-
sod lepo sprejeli. Iz Mozirja 
so jo ponesli v Nazarje, Reči-
co in na Ljubno, kjer so se 
zvezni štafeti priključile tudi 
lokalne štafete. Iz Ljubnega 
je štafeta nadaljevala pot v 
Radmirje, Gornji grad in No-
vo Štifto, v Črnivcu pa so jo 
mladi iz mozirske občine 
predali svojim sovrstnikom 
v občini Kamnik. 

k k k k A K K K 

S poti štafete mladosti na 
celjskem območju so poro-
čali Mateja Podjed, Damjana 
Stamejčič, Milena B. Poklič, 
Marjela Agrež, Janez Vede-
nik, Tone Tavčar in Edi Ma-
snec. 



PRIZNANJA OF, 
SINDIKATA 
\H ODLIKOVANJA 
C£LJE: SREBRNA ODLIČJA OF 

osrednji slovesnosti ob dnevu ustanovitve OF in praz-
^ u dela, ki je bila v ponedeljek v Celju, so podelili letošnja 
rebrna odličja OF enajstim zaslužnim posameznikom. Prejeli 
^jjh: Zdenko Gologranc iz KS Gaberje, Tončka Hercog iz KS 
[Savinja. Anton Jukič iz KS Dečkovo naselje, Angela Kandolf 
î KS Medlog, Ludvik Kolar iz KS Aljažev hrib, Zvonko Perlič 
P j(S Pod gradom, Stane Polajner iz KS Center, Franc Ro-
^aD iz KS Medlog, Franci Vrbnjak iz KS Karel Destovnik-
Kajuh i" Venčeslav Zaleznina iz KS Vojnik. Delegacija Občin-
jke konference SZDL je izročila srebrno odličje OF tudi He-
,enj Strmčnik iz Dobrne, ki je trenutno v celjski bolnišnici. 

| DS 

PRIZNANJE SZDLJ I.MRAVLJETU 
Zvezna konferenca SZDL Jugoslavije podeljuje vsako leto 

posebna priznanja za dosežke v razvoju krajevne samouprave 
in komunalnega sistema. Listino samoupravljanja kot po-
sebno priznanje, ki se podeljuje za najvidnejše dosežke krajev-
nim skupnostim in posameznikom, je letos prejel tudi Ivan 
Mravlje iz Celja, zaposlen kot sekretar izvršnega sveta Skup-
jiine občine Celje. »Tovariš Mravlje je izreden poznavalec 
dnižbenopolitičnega sistema in v različnih oblikah konstruk-
tivno in življenjsko prispeva k razvoju samoupravnih odnosov 
tako v krajevni skupnosti kot v širšem družbenem prostoru«, 
je rečeno v obrazložitvi. 

LAŠKO: PODELJENA PRIZNANJA OF 
V dneh pred praznikom Osvobodilne fronte slovenskega 

naroda je občinska konferenca SZDL Laško podelila letošnja 
priznanja. Srebrne znake OF so prejeli: Vinko Lavrinc iz Ra-
deč, Karel Kavšek iz Radeč, Ignac Simončič iz Vrhovega, 
Silva Stare iz Rečice, Stane Koselj, direktor Tovarne papirja 
Radeče in osnovna šola Primoža Trubarja Laško. 

M.A. 
SLOVENSKE KONJICE: PRIZNANJA 
NAJBOLJŠIM 

Na proslavi v počastitev dneva OF in praznika dela, ki je bila 
v Slovenskih Konjicah 23. aprila v domu kulture, so podelili 
letošnja visoka priznanja OF in srebrne znake Zveze sindikata 
Slovenije. 

L̂ Priznanja Osvobodilne fronte so prejeli: Leon Lazar, Vili 
Kukovič, Štefan Nemeš in Marija Gregorič, vsi iz Slovenskih 
Konjic, ter Konrad Kajtna iz Vitanja in Ivan Umnik iz Zreč. 
Prejeli jih bodo tudi Svet krajevne skupnosti Bezina, Moški 
pevski zbor Adolf Tavčar iz Slovenskih Konjic ter Gasilsko 
Jruštvo Zbelovo. 
v Priznanje srebrni znak ZSS pa so prejeli: Anton Zabukov-
šek iz delovne organizacije LIP Slovenske Konjice, Anton Voh 
iz Ingrada, TOZD Gradbena operativa Slovenske Konjice, Sla-
vica Pajenk iz Zdravstvenega doma v Slovenskih Konjicah, 
Jurij Hohler z Avtocestne baze v Tepanju, Vida Kamenšek iz 
delovne organizacije Unior Zreče, Avgust Kidrič iz delovne 
organizacije Konus ter Marija Poličar za delo v občinskem 
sindikalnem svetu in drugih družbenopolitičnih organizacijah, 
samoupravnih organih in interesnih skupnostih. 

MBP 

ŠMARJE: DEVET NAGRAJENCEV OF 
V Šmarju pri Jelšah so letos podelili devet srebrnih odličij 

OF. Prejeli so jih: Franc Komerički iz Rogaške Slatine. Jože 
Gradišek iz Kozjega, Jernej Peterliniz Šmarja pri Jelšah, Pe-
ter Denžič iz Šentvida pri Grobelnem, Marija Kolar iz Za-
gorja, Jože Zlender iz Lesičnega, Robek Ciril iz Bistrice ob 
Sotli, Gasilsko društvo pristava, za plodno bratsko sodelova-
nje pa je srebrno odličje OF prejela tudi Tvornica stakla 
Straža iz Huma na Sutli. 

SREBRNI ZNAKI ZSS 
Na osrednji občinski slovesnosti v počastitev obeh prazni-

kov, ki je bila v torek v Kozjem, ko so odprli tudi nov obrat 
temeljne organizacije Dekor, so podelili tudi srebrne znake 
ZSS. Prejeli so jih: Cita Novak, Pavel Rojs, Jerica Turnšek, 
Jože Herič, Željko Lončarič, Ivan Frece in osnovna organiza-
cija ZSS tozd Dekor Kozje. 

DS 

ŠENTJUR: SREBRNI ZNAKI OF 
Na osrednji proslavi v počastitev dneva OF in 1. maja, ki je 

bila v ponedeljek zvečer je Socialistična zveza Šentjur podelila 
Pet srebrnh znakov Osvobodilne fronte. Prejeli so jih: 

Gasilsko društvo Kalobje, Miha Romih, Ludvik Mastnak, 
J«žica Salobir in Anton Uršič. 

MP 
SREBRNI ZNAKI SINDIKATA 

Srebrne znake Zveze sindikatov so na osrednji občinski 
proslavi v Šentjurju prejeli: Janez Vertačnik, dr. Draga Ko-

Jelka Godunc, Anton Tadina, Antonija Vrečko in Ivan 
"ohar. 

MOZIRJE: PRIZNANJA OF 
. Priznanja OF so v ponedeljek zvečer prejeli Aleksander 
j r°enk iz Šmartna ob Dreti, Ivan Poličnik iz Gornjega grada, 
, a n Seštir iz Šmartna ob Dreti, Jože Kumer, Tone Vrhovnik, 
~ Laznik iz Nove Štifte, Franček Štiglic z Ljubnega in Ivan 
^rnat iz Gornjega grada. 

J. V. 

*ALEC: PRIZNANJA OF 
slovesnosti, ki je bila v ponedeljek popoldne so priznanja 

^ Podelili Štefki Popit iz VVZ Janko Herman v Žalcu, Alojzu 
i* p3^11 Kasaz, Henriku Krušniku iz Migojnic, Vladu Skoku 
» ebolda, Ivanu Brišniku z Vranskega, Alojzu Hrušovarju iz 
»Jca, o o ZRVS Petrovče, 0 0 ZSMS Vrbje in krajevni organi-

SZDL Šempeter. 

PO JAVNI RAZPRAVI O UVEDBI 3. SAMOPRISPEVKA V CELJU 

REALNO, ODGOVORNO, SOLIDARNO 
Tone Rožman: »Program bo tak, kot ga rabijo občani!« 

V celjski občini že nekaj 
časa tečejo zelo poglobljene 
razprave o utemeljenosti 
izvedbe referenduma o tret-
jem samoprispevku. Dej-
stva, da smo v kaj težavnem 
gospodarskem položaju, v 
času, ko so domala povsem 
ustavljene vse negospodar-
ske naložbe in ko je denarja 
za urejanje nekaterih ključ-
nih vprašanj razvoja na po-
dročju družbenega standar-
da vse manj, spodbuja k pri-
pravam na nov samoprispe-
veK- K nemu navajajo tudi 
izredno dobri dosežki minu-
lih dveh samoprispevkov. 
Pretekli teden so se v občini 
Celje iztekle javne razprave, 
na katerih so delovni ljudje 
in občani razpravljali o teh 
vprašanjih. 

Kakšno je razpoloženje 
občanov do uvedbe novega 
samoprispevka in kako so 
ocenili prvi predlog za pro-
gram samoprispevka? To 
sta bili ključni vprašanji, ki 
smo ju zastavili predsed-
niku občinske konference 
SZDL v Celju Tonetu Rož-
manu. 

Tone Rožman: »Javna raz-
prava, ki se je pred dnevi iz-
tekla, je imela predvsem in-
formativen značaj. Želeli 
smo očanom predstaviti po-
trebe in najnujnejše naloge, 
ki bi jih morali v občini ure-
sničiti, če nočemo, da bo raz-
voj pri izgradnji družbenega 
standarda občanov vsaj za 
nekaj let domala povsem za-
stal. Z razpravo smo tudi 
ugotavljali, ali je predviden 
izbor nalog v programu de-
janski odraz najnujneših po-
treb, ali pa bi kazalo katere-
ga od predvidenih objektov 
iz programa umakniti in vanj 
uvrstiti kakšnega drugega. 
Prav tako smo želeli videti, 
če so predlogi vodstev kra-
jevnih skupnosti za drugi del 
programa, namenjen izključ-
no krajevnim potrebam, de-
janski odraz res najnujnejših 
krajevnih potreb. Prvotni 
predlogi krajevnih skupno-
sti bi namreč zahtevali več 
kot milijardo dinarjev in ta 
obsežen program smo mora-
li skrčiti v okvire možnosti. 

Kakšna je bila udeležba 
na zborih in kako so občani 
na njih ocenili dosežke 
prvih dveh samoprispev-
kov in potrebe za uvedbo 
tretjega? 

Tone Rožman: »Udeležba 

je bila dobra, čeprav bi lahko 
bila še boljša. A najpomemb-
nejše se mi zdi to, da je bila 
razprava povsod izredno 
ustvarjalna in odgovorna. 
Velika večina občanov je z 
veliko mero poznavanja 
uspehov in z občutkom za 
realne možnosti ocenjevala, 
da smo v minulih dveh sa-
moprispevkih dosegli izre-
dno pomembne uspehe, kar 
je poroštvo za nadaljevanje 
tovrstnih akcij na temelju 
solidarnosti, odgovornosti in 
objektivnih možnosti. Kar 
zadeva drugi samoprispevek 
moram povedati, da smo od 
predvidenih 18 objektov že 
predali namenu 13, štirje pa 
so še v gradnji. Dobro napre-
dujejo dela pri izgradnji 
vrtcev na Dolgem polju in v 
KS Center, h koncu gre tudi 
prenovitev Zdravstvenega 
doma na Gregoričevi ulici. 
Začela so se že tudi dela pri 
izgradnji Glasbene šole, ka-
tere izgradnja je finančno za-
gotovljena. Tako ostaja kot 
naloga, ki ne bo uresničena, 
le prizidek k osnovni šoli 
Franja Vrunča na Hudinji. 
Vzroki, da tega objekta ne bo 
mogoče izgraditi s sredstvi 2. 
samoprispevka, so znani. Za-
vlačevanja pri pričetku grad-
nje, zapleti z lokacijo ipd., so 
povzročili zamude, te pa so z 
rastjo cen praktično onemo-
gočile izgradnjo tega objek-
ta. Toda, tudi ta objekt mora 
biti po odloku skupščine ob-
čine o uvedbi samoprispev-
ka - zgrajen. Na svojih dru-
gih sejah bosta skupščini sa-
moupravnih interesnih 
skupnosti za kulturo in izo-
braževanje sprejemali sklep, 
da bosta financirali izgrad-
njo tega prizidka. Če bo to le 
mogoče, bo tudi ta prizidek 
zgrajen, vendar žal ne pred 
letom 1985-1986.« 

Kakšne so bile glavne pri-

pombe občanov v javni raz-
pravi? 

Tone Rožman: »Pripomb 
je bilo veliko, še zlasti je bilo 
veliko dopolnilnih predlo-
gov, ki spodbujajo razmišlja-
nja o spremembi predloga 
programa predvidenih na-
log. Zelo kratko povedano so 
občani, kar zadeva tako ime-
novani skupni (občinski) 
program menili, da je vpraš-
ljivo, če moramo s samopri-
spevkom financirati zaščito 
vodnih virov, da je vprašlji-
vo, da bomo le Celjani finan-
cirali nakup medicinske 
opreme za regionalno bolniš-
nico, da je vprašljiv del na-
menjen varnosti v prometu, 
predvsem pa je bilo zelo veli-
ko predlogov za spremembe 
in dopolnitve krajevnih pro-
gramov. Končni zaključek 
vseh razprav pa je bil o veči-
ni teh vprašanj pozitiven. 
Celjani namreč dobro vemo, 
kaj pomeni pomanjkanje vo-
de in preprosto si jo moramo 
zagotoviti. Prav tako je vse 
bolj jasno, da nakup medi-
cinske opreme ne bi smel bi-
ti pod vprašajem, saj gre za 
nujno naložbo v zdravje ob-
čanov, in tudi kupljena opre-
ma bi ostala naša - celjska.« 

Pretekla samoprispevka 
sta v mnogo večji meri ra-
zreševala odprta vprašanja 
na področju vzgoje in izo-
braževanja, otroškega var-
stva ipd. Ta samoprispevek 
naj bi pretežno namenili ko-
munali in izgradnji infra-
strukture ... 

Tone Rožman: »Nihče ne 
trdi, da smo z minulimi 
uspešnimi samoprispevki 
razrešili vsa odprta vpraša-
nja na področju šolstva in 
varstva. A rešili smo nekaj 
kritičnih vprašanj, četudi šo-
le še rabimo, saj nekaterim 
že spet grozi dvoizmenski 
pouk. Se bolj rabimo vrtce, 
saj je kljub temu, da je v or-
ganiziranem varstvu v obči-
ni že 42% otrok, pritisk na 
vrtce še velik in prostora 
premalo. Prav zato vsaj en, 
morda pa tudi dva vrtca v 
novem samoprispevku. To-
da, ocena v občini je, da tre-
nutno najbolj potrebujemo 
vodo, te naložbe pa so naj-
bolj drage. Zato tolikšna po-
zornost temu delu programa. 
Prav tako sodimo, da mora-
mo v krajevnih skupnostih 
omogočiti rešitev vsaj naj-
nujnejšjih odprtih vprašanj. 

Obveljati pa bi moralo, da v 
tej fazi priprav ne bi vsi sku-
šali pristavljati svojih lonč-
kov v te programe. Sredstva 
bodo omejena in priti mora-
mo do spoznanja, kaj dejan-
sko vsi skupaj v tem času 
najbolj rabimo.« 

Ali že lahko poveste, 
kakšne spremembe je v 
predlog programa prinesla 
javna razprava? 

Tone Rožman: »Povem 
lahko, da vsi objekti, ki smo 
jih predlagali v skupnem 
(občinskem) programu 
najbrž ne bodo mogli priti v 
poštev. Kljub razumevanju 
potreb po večji prometni 
varnosti se bomo bržkone na 
osnovi razprave morali odre-
či gradnji pločnikov. Prav ta-
ko lahko že rečem, da javna 
razprava ni bila formalna. 
Narobe bi ravnali, če bi z njo 
želeli izsiljevati vnaprej pri-
pravljen predlog. Občani so 
v razpravi povedali, kaj naj-
bolj potrebujejo. Če so te po-
trebe drugačne od prvotnega 
predloga in v določenih de-
lih programa so, bomo, seve-
da, program menjali. Zato 
tudi javna razprava je! V 
skupnem delu bo program 
najbrž ostal na ravni vode, 
opreme za bolnišnico in 
zdravstvo sploh ter izgradnje 
vrtcev.« 

Ob koncu še vprašanje, 
kako se bodo priprave na-
daljevale? 

Tone Rožman: »Po izvede-
nih razpravah, ki jih je bilo v 
občini okoli petdeset, je ini-
ciativni odbor že razpravljal 
o pripombah iz razprave. 
Zdaj se bo sestal štab za 
izvedbo tretjega referendu-
ma o samoprispevku, pri-
pombe ocenil in med njimi 
opravil nujno selekcijo ter 
oblikoval končen predlog. Z 
njim bomo seznanili vse ob-
čane in pričela se bo politič-
na aktivnost vseh družbeno-
političnih organizacij in de-
legatskih struktur za prido-
bivanje podpore tako zastav-
ljenemu programu. V maju 
bo o predlogu za uvedbo sa-
moprispevka razpravljala 
skupščina občine in če bo 
predlog dobil podporo, spre^ 
jela odlok, ki bo določil tudi 
datum izvedbe samoprispev-
ka. Predvidevamo, da naj bi 
se o uvedbi samoprispevka 
izrekli 13. ali najkasneje 20. 
junija.« 

BRANKO STAMEJČIČ 

DRUGAČNI MEJNIKI NA SINAJU 
Potem ko so 1978. leta v ameriškem 

Camp Davidu tedanji egiptovski pred-
sednik Sada t, izraelski premier Begin in 
tedanji ameriški predsednik Carter pod-
pisali sporazum, ki je dobil ime po 
Camp Davidu, je preteklo mnogo vode, 
izrečenih je bilo brez števila optimistič-
nih napovedi in veliko ugovorov. Ena 
osrednjih točk sporazuma (ali sporazu-
mov) je bila, da bo Izrael vrnil Egiptu 
Sinajski polotok, kraje, ki jih je Egipt 
izgubil v vojni 1967. leta. 

Sinaj naj bi dokončno vrnil 25. aprila 
letos. To se je tudi zgodilo. 

Medtem je predsednik Sadat, tvorec 
egiptovsko-izraelske sprave, padel pod 
kroglami atentatorjev. Tudi zato, ker 
mu njegovi politični sovražniki niso ni-
koli odpustili, da je 1977. leta odprl pro-
ces normalizacije odnosov s tem, da je 
obiskal Izrael in celo od Izraelcev okupi-
rani Jeruzalem, ki ga imajo Arabci za 
svoje sveto mesto. 

Sadatov naslednik Mubarak je sicer 
izpeljal egiptovske obveznosti iz camp-
davidskib sporazumov, toda vrnitve Si-
naja v Egiptu niso proslavili s fanfara-
mi, kot se reče. V nasprotju s pričakova-
nji predsednik Mubarak ni dvignil egip-
tovske zastave na drog na novi meji, po 
dokončnem umiku izraelskih čet. 

Izrael se je resda umaknil z dela oku-
piranega ozemlja. Toda osrednje vpra-
šanje - pravica palestinskega naroda do 
neodvinosti, lastne driave - je ostalo 
slej ko prej povsem odprto. Tudi dogo-
vori iz Camp Davida o avtonomiji, ki 
naj bi jo Izraelci dodelili Palestincem na 

Piše: JOŽE ŠIRCEU 

okupiranem ozemlju, so dejansko mrtva 
črka na papirju. 

Ko je Jaser Arafat, voditelj Palestin-
ske osvobodilne organizacije zvedel za 
sporazum v Camp Davidu, je vzkliknil: 
»Sadat je nas, Palestince, prodal za prgi-
šče sinajskega peska!* lajava zveni mal-
ce pretirano, vendar je ogorčenje Pale-
stincev upravičeno. 

Resda je Egipt dobil nazaj del strate-
ško dokaj pomembnega ozemlja, resda 
jena Sinaju nafta, kar pra v tako ni zane-
marljiva postavka. Toda glavni dobitek 
je vseeno dobil Izrael, saj si je zagotovil 
varnost, nenapadanje brikone največje 
vojske v arabskem svetu, egiptovske. 
Hkrati je obdržal pod okupacijo tako 
imenovani zahodni breg Jordana. S tem 
je lahko nadaljeval tudi pritisk - in hu-

de napade - na Libanon in tamkajšnje 
palastinske borce in sirske enote. Krva-
vi napad na južni Libanon tik pred 25. 
aprilom je ostal nekaznovan: ameriška 
predstavnica v varnostnem svetu OZN 
je glasovala proti resoluciji, s katero so 
obsodili Izrael. ZDA so bile edine proti, 
in ker imajo pravico do veta, resolucija 
ni obveljala. 

Izrael zdaj, s kritim sinajskim bokom, 
lahko'nadaljuje pritisk na palestinske 
borce in na Sirijo, ki ji je odtrgal Golan-
sko višavje, tod uvedel svojo oblast, ga 
priključil k svoji državi. 

Tudi tokrat je prišla do veljave neslo-
ga med »arabskimi brati*, arabskimi dr-
žavami, ki z besedami sicer silovito ob-
sojajo izraelsko agresivnost, sionizem 
itn., dejansko pa so med seboj tako sprte 
ali vsaj v hladnih odnosih, da se ne mo-
rejo dogovoriti za nobeno odločno akci-
jo, s katero bi stopili na prste Izraelu in 
dejavno podprli boj palestinskega naro-
da. Iraško-iranska vojna je tak položaj 
še poslabšala, zlasti še, odkar se je sir-
ska vlada javno in dejavno postavila na 
stran Irana, ki je muslimanska, ne pa 
tudi arabska dežela. Tako se je klobčič 
še huje zapletel. 

Za zdaj si torej Begin in njegovi lahko 
mane jo roke: sinajska kupčija je največ 
vrgla ra vno njim. 



TOVARNA ENERGETSKE OPREME EMO ŠENTJUR 

IZ DOMAČEGA ZNANJA 
Pomembna naložba v mani razviti občini 

Nova tovarna energetske 
opreme EMO Šentjur je od-
prta. Simbolično jo je spu-
stil v pogon delovodja iz 
tozda kotli EMO Anton Re-
mus. Temu dogodku so med 
številnimi delovnimi ljud-
mi in občani šentjurske ob-
čine, prisostvovali tudi naj-
vidnejši predstavniki občin 
Celje in Šentjur. Kot gostje 
so se slovesnosti udeležili 
tudi Franc Leskošek-Luka, 
Janko Smole, Štefan Koro-
šec, Emil Roje in Franc Še-
tinc. 

V svojem govoru je Franc 
Šetinc dejal, da bo Tovarna 
energetske opreme veliko 
prispevala k uresničevanju 
dolgoročnih ciljev, ki smo si 
jih v republiki zastavili na 
področju energetike in celot-
nega gospodarstva. Uspeh 
tovarne EMO je plod skup-
nih prizadevanj dveh druž-
beno-političnih skupnosti in 
sovlagateljev, je dejal Franc 
Šetinc in izpostavil, da se bo 
s to novo naložbo občina 
Šentjur kot manj razvita 
vzpela po lestvici navzgor. 
Pomembno je, da bo nekaj 
sto ljudi dobilo zaposlitev, 
da se bo s tem povečal stan-
dard in da se bodo tako re-
snično povečale možnosti za 
napredek občine. 

Franci Gazvoda, glavni di-
rektor delovne organizacije 
EMO pa je dejal, da mora biti 
novi EMO povsem odprt, po-
vezan znotraj republike, Ju-
goslavije in v svetu. Upošte-
vati mora zakonitosti razvoja 

v svetu in domovini. Tovar-
na energetske opreme EMO 
je prvi večji uspeh pri raz-
vojni usmeritvi EMA. Pro-
gram energetske opreme te-
melji na lastnem znanju in 
izkušnjah, vključuje se v me-
dnarodno delitev dela in je 
med drugim rezultat dolgo-
ročnega poslovno tehnične-
ga sodelovanja z nemško fir-
mo Buderus-Omnical. Dol-
goročno pa je usmerjen 
predvsem v izvoz. 

Za tovarno, ki so jo odprli 
v soboto, je bil prvi elaborat 
narejen leta 1978. Prvotni 
projekt je predvideval iz-
gradnjo v Celju, vendar so se 
v EMO naknadno odločili za 
investicijo v Šentjurju. Pri-
četek del sega v leto 1980. 
Investicija je vredna 534 mi-
lijonov dinarjev. V 6300 m2 

veliki in sodobno opremljeni 
hali bodo izdelovali trovleč-
ne kotle, vrelovodne kotle, 
trovlečne dimne cevne kotle 
na plin, kotle na trda goriva, 
kotle na bio maso in ostale 
odpadke, emokontejnerske 
kotlarne, energane za stano-
vanjske komplekse in indu-
strijo in dimno cevne napra-
ve. Kotlovske enote bodo 
proizvajali do približno 50 
MW. EMO bo poleg proiz-
vodov iz lastne proizvodnje 
nudil tudi izvedbeni inženi-
ring s pripadajočo opremo, v 
nekaterih projektih pa tudi 
protitlačne turbine, s čimer 
bodo prispevali k povečanju 
kapacitet za pridobivanje 
električne energije. 

V novi tovarni v Šentjurju 
bo zaposlenih 364 ljudi, kar 
je 150 več kot prej. Celotni 
prihodek bo po investiciji, 
znašal 1,107 milijonov dinar-
jev. 

Realizacija te investicije ni 
bila lahka. Največji problem 
so predstavljala finančna 
sredstva, saj so se vseskozi 
menjavali in zaostrovali 
splošni pogoji investiranja in 
zakonodaje na tem področju. 
V delovni organizaciji EMO 
pa so dokazali, da so kos tudi 
najbolj zahtevnim nalogam. 

Franci Gazvoda se je ob 
koncu svojega govora zahva-
lil vsem, ki so zaupali v spo-
sobnost delovnega kolektiva 
EMO in mu pomagali. 

V šentjurski občini so po-
nosni na skupna prizadeva-
nja in novo tovarno. V znak 
zahvale je Peter Knez, pred-
sednik skupščine občine 
Šentjur v imenu celotne 
družbenopolitične skupno-
sti delovni organizaciji EMO 
podelil občinsko plaketo 
»18. avgust«. Zvone Hudej 
pa je v imenu Izvršnega sve-
ta skupščine občine Celje 
podelil posebni priznanji za 
zasluge pri izgradnji tovarne 
Ladislavu Grdini in Henriku 
Dvoršaku iz EMA. 

Slovesnost so s kulturnim 
programom popestrili pevci, 
folkloristi in godbeniki iz 
Šentjurja ter člani kulturno 
umetniške skupine Zarja iz 
Trnovelj. 

MATEJA PODJED 

BOHOR MESTINJE 

GRADIJO SUŠILNICO 
Cilj: predelati 20.000 kubikov bukovega lesa 

V temeljni organizaciji Le-
sna oprema Bohor Mestinje 
so si v sedanjem srednjeroč-
nem razvojnem programu 
zastavili pomembne cilje. 
Eden pomembnejših, ki je 
povezan tudi z večjim izvo-
zom, je v tem, da bi v tozdu 
predelali 20.000 kubikov bu-
kovega lesa in ga predelali v 
vrtno pohištvo, mizno po-
dnožje in druge izvozno zani-
mive izdelke. Do uresničitve 
tega cilja pa delavce te te-
meljne organizacije čaka 
dolga in težka pot. Kajti po-
vezan je z dvema naložbama, 
ki ju kanijo v mestinjskem 
tozdu do konca srednjeroč-
nega obdobja izpeljati. Za 
kateri naložbi gre? 

V tozdu Lesna oprema Me-
stinje že gradijo novo sušilno 
halo, v kateri bodo lahko v 
bodoče presušili do 20.000 

kubikov bukovega lesa let-
no. Njena kapaciteta pri en-
kratnem vlaganju lesa bo 
400 m3, odpravljala pa bo oz-
ko grlo, ki že sedaj nastaja v 
proizvodnji zaradi promaj-
hne površine obstoječe sušil-
nice. Celotna naložba v sušil-
nico bo veljala 25 milijonov 
dinarjev, sredstva zanjo pa 
so zbrali v mestinjskem toz-
du samem, seveda ob kredit-
ni pomoči izvajalca gradbe-
nih del in proizvajalca opre-
me. Le-ta je v celoti izdelana 
doma, v ljubljanskih Žični-
cah. Sušilna hala bo v Bo-
horju v Mestinju predvido-
ma zgrajena že letos. 

Z izgradnjo sušilne hale pa 
bodo delavci Lesne opreme 
uresničili le enega od členov 
pri postopnem reševanju 
dolgoročnega razvojnega 

programa. Kajti s tem, ko bo 
zgrajena sušilna hala, bodo 
premajhne proizvodne kapa-
citete tozda in zato jih meni-
jo v Mestinju razširiti. Zato 
načrtujejo izgradnjo tako 
imenovane vezne hale, s ka-
tero bodo povezali obstoječe 
proizvodne prostore in sušil-
no halo. DS 

KOSTROJ SLOVENSKE KONJICE 

TEŽAVE Z MATERIALI 
Letos izvoz tudi na zahod 

Delovna organizacija Ko-
stroj v Slovenskih Konjicah 
dosega v zadnjih letih nov 
vzpon v svojem skoraj 30-let-
nem razvoju. Nova proizvod-
no-skladiščna hala v temelj-
ni organizaciji Tovarna pla-
stičnih izdelkov je s 1000 
kvadratnimi metri površin, 
in s strojno opremo lani 
omogočila, da so zaposlili za 
14 odstotkov več delavcev, 
med njimi pa predvsem žen-
ske, kar je v konjiški občini 
izrednega pomena. Danes 
dela v Kostroju 325 delav-
cev, od tega 74 žensk, zani-
mivo pa je, da imajo v tem 
času kar 140 prošenj za zapo-
slitev žensk! 

Preteklo leto so poslovno 
sicer dokaj dobro zaključili, 
vendar sami s tem še niso 
zadovoljni, saj še nekoliko 
zaostajajo za dosežki v bran-
ži. Res so bistveno vplivale 
na rezultate težave v preskr-
bi z materialom, toda tudi z 
organizacijo dela, varčeva-
njem, izkoristkom časa in 
večjo disciplino bi bilo mo-
goče še kaj doseči. Vpliv se-

veda ne bi bil bistven, saj 
imajo vse zmogljivosti zase-
dene, težave pa niso pri pro-
izvodnji, temveč pri nabavi. 
Pomanjkanje potrebnih ma-
terialov, pa naj gre za elek-
tromaterial, pločevino, odlit-
ke ali jeklo, jih sili k obča-
snim večjim nakupom, s tem 
pa k oblikovanju zalog. 
Kljub temu včasih pomanj-
kanje materialov vpliva na 
neuresničevanje rokov, ki so 
jih s pogodbami zapisali. 

Izvoz je bil v preteklem le-
tu vezan na Tovarno strojev, 
usmerjen pa v celoti v socia-
listične države, zlasti v Sov-
jetsko zvezo, Nemško demo-
kratično republiko in Čeho-
slovaško. Tja so usmerjeni 
tudi letos, a več bodo posku-
šali doseči v deželah v raz-
voju, kamor se zadnja leta 
seli usnjarska predelovalna 
industrija. Pogoji so v teh 
deželah težji, saj se srečujejo 
s kreditiranjem in to v glav-
nem 100-odstotnim. Kljub 
temu bodo letos prodrli v 
Sudan. Še bolj pomemben je 
prodor na zahodnoevropsko 

NOVE »DITOVSKE« 
USMERITVE 

Občnega zbora zveze društev inženirjev nn tehnikov Celje 
se je udeležilo 55 delegatov iz 13 društev, ki so temeljito 
pretresli dosedanje dveletno delo zveze ter društev ter spre-
jeli programske usmeritve za naprej ob novo izvoljenem 
vodstvu, ki mu predseduje dipl. ing. JOŽE NOVAK. Ob tem 
so se zaradi zamenjave mandata poslovili od nekaterih za-
služnih članov: Henrika Cmaka, Slavka Kukovca, Vlada 
Januša, Iva Marinca, Milana Fišerja in Marjana Zuraja. 

Predvsem pa je bila pomembna razprava o prihodnjem 
delu, ki je našla svoj odmev tudi v bodoči programski usme-' 
ritvi zveze DIT. Ta je zajeta v želji in zahtevi, da imajo 
društva in zveza več besed in več vpliva pri obravnavanju in 
odločanju o vseh najpomembnejših družbeno-gospodrskih 
vprašanjih. 

Omenjena so bila zlasti področja prostorske problematike 
z vso spremljajočo izgradnjo infrastruktur, varstva okolja, 
zemljiške politike, prestrukturiranja gospodarstva in po-
dobno. 

Društva inženirjev in tehnikov, združena v svoji zvezi 
želijo v prihodnje bolj ustvarjalno sodelovati pri razreševa-
nju mnogih strokovno in politično zapletenih vprašanjih 
nadaljnjega družbenoekonomskega razvoja naše skupnosti. 

tržišče, v Avstrijo. V Kos 
ju pri izvoznih prizadeval 
kritično ocenjujejo zuna 
trgovinske organizacije, 
ne odigravajo svoje vl( 
Pri izvoznih prizadeval 
jim je doslej še največ po: 
gala Ljubljanska banka. 

Omejevanje uvoza vpl 
tudi na njihove načrte, sa 
zaradi tega na domačeml 
šču vedno večje potrebe 
njihovih izdelkih. Ce h« 
zadovoljiti te potrebe in i 
časno še povečati izvoz,! 
rajo razširiti proizvodnj 
Tovarni strojev. Skupi) 
sestavljeno organizai 
Združenj proizvajalcev s 
jev, ki združuje okoli 16 
delavcev, načrtujejo raz 
v njegovem okviru pa n 
ritev proizvodnje v str 
gradnji za okoli 30 ods 
kov. V tem in prihodnjert 
tu bo predvidoma got 
prva etapa, vredna 95 mi! 
nov dinarjev. Investicijo 
črtujejo tudi skupno s ce 
no jugoslovansko usnjar 
in krznarsko branžo, tov! 
usnja in krzna pa so tudi 
vlagateljice. 



M! BRANILCI NAŠE DOMOVINE 
»Svečano se obvezujem, da bom branil neodvisnost, 

stavno ureditev, nedotakljivost in enotnost Socialistične 
^erativne republike Jugoslavije, da bom branil in razvijal 
-atstvo in enotnost naših narodov in narodnosti, da bom 
estno in disciplinirano izvrševal naloge in dolžnosti bra-
jlca svoje samoupravne socialistične domovine in da bom 

pripravljen boriti se za njeno svobodo in čast ter da sem v 
tem boju pripravljen dati tudi svoje življenje«, so bile be-
sede svečane zaobljube, ki so jih mladinci, vojaki celjske 
garnizije JLA izrekli neposredno po prihodu zvezne štafete 
mladosti na osrednji prireditvi v Celju. 

M. A.-T. T. 

OZD DEKOR KOZJE 

POLOVICA IZDELKOV V IZVOZ 
)b prazniku odprli novo halo in kislinsko polirnico 
lavnostno, združeno z 
srednjo proslavo v občini 
marje pri Jelšah v počasti-
v obeh praznikov so v te-
leljni organizaciji združene-
i dela Steklarne Boris Ki-
ni Dekor Kozje v torek od-
eli novo proizvodno halo in 
slinsko polirnico. Naložbi 
ta pomembni iz treh razlo-
ov: prvič, ker bosta prispe-
ali k še večjemu izvozu De-
irja in Steklarne, drugič, 
sr zaokrožujeta proizvodni 
»ces Dekorja in s tem pre-
data celotno odgovornost 
i kvaliteto izdelkov na de-
ivce te temeljne organizaci-
i in tretjič, naložbi pomeni-
' tudi velik korak k napred-
u Kozjanskega, saj bosta 
mogočih novo zaposlitev 
fivilnim delavcem, 
emeljna organizacija Dekor 
ožje je že kmalu po ustano-
itvi leta 1974 opravičila svoj 
'bstoj. Iz leta v leto je na-
nreč povečevala produktiv-
tost, celotni dohodek in do-
'°dek, o čemer pričajo tudi 
•odatki. Poglejmo jih le ne-

leta 1974 je brusilec v 
Dekorju letno izdelal 2440 

kosov brušenih izdelkov, le-
ta 1981 pa že 4100 kosov let-
no. Leta 1978 je znašal celot-
ni prihodek te temeljne orga-
nizacije nekaj manj kot 9 mi-
lijonov dinarjev, lani so ga 
dosegli nad 24 in pol milijo-
nov, letošnjega pa planirajo 
nad 72 milijonov. Ob tem, ko 
so v Dekorju povečali od leta 
1978 do sedaj celotni priho-
dek za devetkrat, pa so doho-
dek povečali za sedem-krat. 
Podatek, ki veliko pove pa je 
tudi tisti o izvozu. Dekor je 
lani izvozil kar 51,5% celotne 

proizvodnje na konvertibil-
no področje, od tega 70% v 
ZDA. 

Z obema novima naložba-
ma bodo v Dekorju za 33% 
povečali fizični obseg proiz-
vodnje, saj se bo ob petdese-
tih starih zavrtelo v novem 
obratu še trideset novih bru-
silnih vreten. V proizvodnji 
bo tako našlo zaposlitev še 
štirideset novih delavcev, ki 
jih Dekor že šola, v kislinski 
polirnici so jih že zaposlili 
nad dvajset, računajo pa, da 
bo treba nekaj delavcev na 

novo zaposliti še v pakirnici 
in nanekaterih drugih režij-
skih delih. Tako naj bi se od 
sedaj 140 povečalo število za-
poslenih v Dekorju ob kon-
cu letošnjega leta na 200. 

Naložba v Dekorju je velja-
la 71.773.000 dinarjev, zani-
mivo pa je, da je sredstva za-
njo v višini desetih milijonov 
združil tudi ljubljanski Mer-
cator, ki je ena od organiza-
cij, preko katere Steklarna in 
z njo tudi Dekor izvaža svoje 
izdelke. 

DAMJANA STAMEJClC 

UNIOR ZREČE 

KOVALI BODO DEVIZE 
Razširitev kovačnice za utopne odkovke 

»Unior iz Zreč je delovna or-
ganizacija, ki politiko 9. kongre-
sa ZKS in vseh naših družbenih 
usmeritev izvaja,« je dejal v so-

boto na slovesnosti ob otvoritvi 
razširjene kovačnice te delovne 
organizacije zvezni sekretar za 
zunanjo trgovino Metod Rotar. 
Resnično so s to razširitvijo zaži-
vele besede o večji proizvodnji, o 
večjem izvozu, tako kot kovači iz 
Zreč pa bi morali delati vsi v naši 
družbeni skupnosti. 

Unior z razširjeno kovačnico, 
kjer bodo izdelovali utopne od-
kovke zlasti za izvoz, ne razširja 
le proizvodnje za 5000 t odkov-
kov letno, temveč tudi izboljšuje 
tehnološko-tehnično raven kova-
ške opreme. Investicija, vredna 
preko 328 milijonov dinarjev, je 
nastala po dogovoru s poslovni-
ma partnerjema avtomobilsko 
industrijo Volks-wagen, ki ji bo 
večina proizvodnje tudi name-
njena, in delovno organizacijo 
TAS iz Sarajeva. Direktor Unior-
ja Marjan Osole je poudaril izvoz-
na prizadevanja Uniorja v zad-

njih desetih letih, s katerimi so 
dosegali priznanja na zunanjem 
trgu, doma pa zaradi nerealnega 
deviznega tečaja in slabih izvoz-
nih premij vrsto težav. Brez njih 
ni šlo tudi pri razširitvi kovačni-
ce, saj se je ta zaradi nerazumlji-
vih težav pri uvozu opreme zaka-
snila za celo leto, s tem pa tudi 
dogovorjene dobave zunanjemu 
partnerju in predvideno poveča-
nje izvoza. 

Na slovesnosti, ki so jo združili 
s praznovanjem dneva OF in 
praznika dela, so podelili prizna-
nja prizadevnim delavcem, med 
njimi tudi direktorju Uniorja 
Marjanu Osoletu in najbolj 
uspešnemu inovatorju Francu 
Gunzeju. Kulturni program pa so 
pripravili moški in ženski pevski 
zbor Zreče, člani dramskega 
krožka in folklorna skupina 
France Prešeren iz Celja. 

MILENA B. POKLIC 

Črno piko si je tokrat prislužila delegacija Zveze 
kulturnih organizacij Celje, saj tudi v novem mandat-
om obdobju ni bilo od šestih delegatov nikogar na 
Seii skupščine kulturne skupnosti. Tako je bilo tudi na 
zadnji seji drugega mandata, niso pa še daleč časi, ko 
Se je zveza potegovala za večje število delegatskih 
mest, da bi lahko v skupščini delegati uveljavljali inte-
rese ZKO. Očitno bo treba v konferenci delegacij ZKO 
nekaj storiti, kajti če se bo takšna praksa nadaljevala, 
P°tem je še eno delegatsko mesto preveč... 

Zvezdico podeljujemo tokrat zanimivi misli, na ka-
er° so prišli v Celju: zemljo, ki je v kasnejših letih 
Predvidena za stanovanjsko izgradnjo, bodo dali v na-

občanom, da bi si na njej lahko uredili vrtove. Za 
rtove je v Celju veliko zanimanje, zato ni bojazni, da 
1 Ponujena zemlja ostala neobdelana. Moč jo bo dobiti 
najem za najmanj osem in največ petnajst let, možni 

Postori za vrtičke pa so v Trnovljah, Medlogu, na 
abnem in v Liscah. Krajevne skupnosti bodo seveda 

Pravočasno obveščene, kdaj lahko prično zbirati pri-
• Ve za najem vrtov. Akcija, ki so si jo domislili v Celju, 
j , Vredna vse pohvale, saj bodo zemljišča veliko bolj 

koriščena, kot doslej, občani pa si bodo na njih lahko 
delali marsikaj, kar je doslej bremenilo njihovo de-

lnico. I J 
O Uniorjevih izvoznih prizadevanjih je govoril zvezni 
kretar za zunanjo trgovino Metod Rotar. 

KAKO DALEČ NAS JE 
DINAR RAZDVOJIL? 

Skoraj za tri mesece v za-
mudi, da bi ga ob njegovi 70 
letnici predstavili s primer 
nim jubilejnim življenjepi-
som, smo se odlo čili za intev -
ju. In bolje je tako, kajti Jože 
Jo št ima ob vseh svojih iz 
kušnjah in vraščenosti v ta 
naš razgibani čas že vedno 
marsikaj na umu, kar je vre-
dno zapisati in povedati na 
prej. 

Jože Jo št, doma v Arclinu, 
v kraju, kjer se je kot kmečki 
sin tudi rodil. V revolucio-
narno gibanje ga je pripeljala 
narodna zavest, ko se je 
vključil v organizacijo OF. 
Prodoru sovražnika v orga-
nizacijo se je srečno izognil s 
prebegom v Ljubljano, od 
koder je julija 1942 odšel v 
partizane in bil ves čas v ope-
rativnih enotah. Ves povojni 
čas je bil aktiven in na odgo • 
vornih dolžnostih, tako v 
svojem matičnem kolektivu 
- štorski železarni, kot tudi 
na dolžnosti predsednika ob • 
čine, občinskega sindikalne-
ga sveta in občinske borčev 

' ske organizacije. Koščat, pri 
sedemdesetih čvrst možak, s 
svojo pojavo dokazuje, da ne 
ždi v zapečku, da si pod mi-
lim nebom prevetri glavo -
navznoter in od zunaj. 

Takole sva besedovala. 

- Se takole kot upo-
kojenec in kot povratnik 
k svojemu sadovnjaku in 
vinogradu počutiš odpi-
sanega? 

Jože Jošt: To pa ne! To mo-
je veselje do kmetovanja me 
tudi nikoli zapustilo ni, saj 
sem s kmetije doma. Nisem 
se zabubil. Ce nisem več 
funkcionar, sem pa krajan in 
to je tudi neke vrste aktivna 
funkcija. Mislim, da sem o 
vsem na tekočem, kar me za-
nima in tega ni ravno malo. 
Zato sem včasih tudi v 
skrbeh, včasi dobre, včasih 
slabe volje, kakor nanesejo 
novice... O, dolgčas mi ni. 
Samo ozreti se je treba, pa že 
najdeš delo. Naposled sem 
tudi ded, to pa je funkcija, ki 
me zelo razvedri... 

- Praviš, da te včasih tu-
di skrbi. Sivolas si že 
dolgo. Kakšne so te 
skrbi? 

Jože Jošt: Ne toliko zaradi 
težav. Kdaj jih ni bilo? Bolj 
zaskrbljuje, da imamo nepo-
strebne težave. Na primer ta, 
da vse preveč govorimo, pre-
malo pa storimo. Ne gremo 
dovolj odločno v akcijo, do-
kler ne gre v pozabo kar smo 
se dogovorili. Tako potem 
obnavljamo stare sklepe. Bi-
lo bi dobro, da bi zdaj po 
kongresu, če smo ga seveda 
prav razumeli, z vso navlako 
zares pomedli. Demokrati-
čen dogovor, večinski sklep 
in uresničitev. In odgovor-
nost! Odgovornosti posa-
meznika, jasno opredeljene 
v skupinski. Ne gre tako, da 
je »moja fabrika«, pa »moja 
zasluga«, pa to in ono, dokler 
gre gladko, ko pa se zatakne, 
je kriva samoupravna odlo-
čitev. Kdor tako misli, bi se 
moral sprijazniti tudi s teori-
jo enakih želodcev. 

- Zakaj ko se med de-
lavci ne giblje š več kot 
funkcionar, jih morda 
pozna £ bolj pod kožo, kot 
poprej? 

Jože Jošt: Ne bi rekel, da 
bi me bila kdaj funkcija, če 
misliš na sindikalno, pri tem 
ovirala. Ko sem prej rekel, 
da veliko preveč govorimo, 
sem tudi mislil, da danes 
mnogi odgovorni ljudje pre-
malo poslušajo. Hudo naro-
be je, če si vodilni delavec ali 
funkcionar misli, da okoli 
njega vsi vselej mislijo tako, 
kot jim pripoveduje ali do-
poveduje. 

- In delavci, mislim ti-
ste v neposredni proiz-
vodnji, so glede tega 
takšni, kot bi morali 
biti? 

Jože Jošt: Posploševanje 
bi bilo krivično. Vendar jih 
ni malo, ki svoje mnenje po-
vedo kje za šankom namesto 
na sestanku delovne skupi-
ne, v samoupravnem orga-
nu, sestanku. Zavest je še ve-
dno preplitka. Med delavci 
je premalo partije, tako gle-
de članstva, kot idejnega 
osveščanja. Potrošniška mi-
selnost, osebni egoizem, ta 
nas tepe kot družbo. Dinar 
dostikrat postavi delavca zo-
per delavca. Je to kaj čudne-
ga, če je dinar razdvojil tudi 
nekdanje borce, kakor je to 
žalostno in nerazumljivo. 

Vse to razumem kot 
nekak šno krizo moral-
nih norm, oziroma odno-
sa do teh norm, ker za 
vse najdemo opravičila? 

Jože Jošt: Tako nekako. 
Celo to, da neradi slišimo ne-
prijetno resnico, čeprav je 
potrebna, da se problema lo-
timo na pravem koncu. Slab 
poveljnik je bil med borbo 
tisti, ki bi zaradi trenutnega 
počutja »preslišal« podatke 
o neprijetno krepki oboroži-
tvi v postojanki, ki jo je šel 
zavzet... Potem spet ta biro-
kracija, to neživljensko zlo, 
ki se ga ne moremo otresti. 
Ni čudno če nadvladuje tudi 
samoupravno rast. Saj člo-
vek, hočeš-nočeš, moraš ver-
jeti v moč aparata, ki da naj 
reši vse probleme. Ni tako 
hudo, da tehnokrati in razni 
nesamoupravno misleči lju-
dje za vse skupaj krivijo sa-
moupravljanje. Hudo je, da 
sem in tja tudi delavci po-
navljajo za njimi, namesto da 
bi se spopadli za obrambo 
doseženih samoupravnih 
pravic tako, da bi jih dosle-
dno in z več zavesti ter zavze-
tosti uresničevali. 

- Na kongresu ZKS je 
bilo povedano, da je v 
Sloveniji okoli 125.000 
članov ZK. Kongres je ta 
podatek opremil z ocena-
mi, stališči. Imaš ob tem 
kakšno misel tudi ti? 

Jože Jošt: Številka je veli-
ka. To je cela armada, je go-
tovo sila, ki bi očiščena raz-
noraznih slabosti in navlake 

I zmogla naš voz krepko poti-
sniti naprej. Ta partija, doka-
zi so neovrgljivi, je zmogla 
dejanja, ki se niso zdela ure-
sničljiva. Zmogla jih je z 
istim ljudstvom, s številčno 
manjšim delavskim razre-
dom. 

JURE KRAŠOVEC 



TITO, REVOLUCIJA, MIR 
V Rogaški Slatini se je minulo soboto z zaključno 

prireditvijo izteklo letošnje območno tekmovanje 
»Tito, revolucija, mir«. Tekmovanje, ki poteka v dveh 
kategorijah - za učence osnovnih šol v prvi in za dijake 
srednjih šol, mlade iz TOZD in krajevnih skupnosti v 
drugi, je dobro pripravila občinska konferenca ZSMS 
Šmarje pri Jelšah. Tudi letošnje tekmovanje, ki je 
teklo pod naslovom »Titovo obdobje«, je bilo name-
njeno izobraževanju mladih v poznavanju revolucio-
narne preteklosti in je dalo pomemben prispevek k 
negovanju tradicij NOB. Na tekmovanju so se pomerili 
najboljši iz občinskih tekmovanj, ki so bila v vseh 
osmih občinah celjskega območja. Na območnem tek-
movanju pa je v prvi kategoriji zmagala Daša Skapin iz 
osnovne šole Veljka Vlahoviča v Celju. Druga je bila 
Francka Veršec iz Titovega Velenja, tretja pa Breda 
Preskar iz Kozjega. V drugi kategoriji je zmagala 
Zdenka Slatinjek iz Titovega Velenja pred Marjano 
Zorko iz TOZD Lesna industrija Bohor Mestinje in 
Igorjem Gobcem iz Zibike. 

Vsi najboljši se bodo udeležili republiškega tekmo-
vanja »Tito, revolucija, mir«, ki bo 8. maja v Ravnah na 
Koroškem. -sb-

GRIŽE: ZVEZNO PRIZNANJE 
Krajevna skupnost Griže je pred dnevi prejela vi-

soko priznanje Zvezne konference SZDL za razvoj 
samoupravljanja, humanizacije življenja in pospeševa-
nje družbenega standarda v krajevni skupnosti. Priz-
nanje so prejeli v okviru tekmovanja Program akcij 
KS 1976-1980. j v 

NOVO VODSTVO SINDIKATA V 
ŠMARJU 

V Šmarju pri Jelšah so na programsko volilni skup-
ščini občinske organizacije ZSS izvolili novo vodstvo 
sindikata. Tako je bil za predsednika Občinskega sveta 
ZSS izvoljen Jože Planine, za sekretarja pa Franc Vu-
kovič. D S 

KONCERT 
PIHALNEGA 
OKRKESTRA JLA 

V počastitev Dneva OF, 
Praznika dela 1. maja, 90-let-
nice rojstva tovariša Tita in v 
Žalcu ob 800-letnici mesta je 
bil v četrtek v mestnem par-
ku v Celju in v Osnovnošol-
skem centru v Žalcu koncert 
vojaškega pihalnega orke-
stra ljubljanskega garnizona. 

V eno in pol urnem progra-
mu sta nastopila še solista 
ljubljanske opere sopranist-
ka Dragica Cerne in basist 
Franc Javornik. Dirigirala 
sta Ladislav Seško in Lu-
dvik Velikonja. Na sliki: Del 
pihalnega orkestra med kon-
certom v Žalcu. 

T. TAVČAR 

MOZIRJE 

VEČ ZA PORABO 
V zdravstvu 22 milijonov izgube 

Osebno, splošno in skup-
no porabo v občini Mozirje 
obvladujejo. To potrjujejo 
tudi deleži v prirastu druž-
benega proizvoda. Družbeni 
proizvod se je v mozirski 
občini lani povečal za do-
brih 37 odstotkov. Od tega v 
gospodarstvu za 39,4%, kar 
presega tako regijsko kot 
republiško povprečje. Če pa 
ob tem upoštevamo inflaci-
jo, potem ugotovimo, da se 
družbeni proizvod realno ni 
povečal. 

V občini Mozirje je znašal 
povprečni mesečni osebni 
dohodek 10.235 dinarjev ali 
skoraj devet odstotkov manj 
kot je republiško povprečje. 
Pri tem so osebni dohodki v 
gospodarstvu zaostajali za 
republiškim povprečjem za 
8,9%, v negospodarstvu pa 
za 9,8%. Najbolj so se osebni 
dohodki povečali v gozdar-
stvu in kemijski industriji, 
najbolj pa so zaostajali v turi-
zmu in komunalnem gospo-
darstvu. Davki in prispevki 
iz bruto osebnih dohodkov 
so naraščali po povprečni 
stopnji 27,34% in so bili ne-

koliko nad povprečjem re-
publike. 

V zvezi s splošno porabo 
velja omeniti, da je v struk-
turi sredstev predstavljala 
največji del razporeditev, 
sredstev za republiko 
(51,7%), sledi pa federacija 
(26,4%). V primerjavi z letom 
1980 se je splošna poraba no-
minalno povečala za 47,1%. 

Skupna poraba se je glede 
na enako obdobje leta 1980 
povečala za 28,3%. Samou-
pravne interesne skupnosti 
družbenih dejavnosti in ne-
katere SIS materialne proiz-
vodnje so morale lani izpol-
niti tudi obveznosti po druž-
benem dogovoru. Izgubo v 
višini 22.842,000 dinarjev je 
zabeležila občinska zdrav-
stvena skupnost. 

Na ponedeljkovi seji izvrš-
nega sveta mozirske občin-
ske skupščine so ugotovili, 
da sta splošna poraba in 
osebna poraba prekoračili 
družbeni dogovor o razpore-
ditvi dohodka in sredstev za 
osebne dohodke. Splošna za 
24,9%, osebna pa za 28,6%. 

JANEZ VEDENIK 

PRENOVLJENA 
PARKETARNA 

Danes bodo v LIK Savinja Celje odprli prenovijo 
parketarno, ki je delovna enota TOZD Žaga. Paru' 
tarna je edina v Sloveniji, zato je njen pomen izjem^ 
vendar se je prepotrebna naložba v prenovitev in razjj 
ritev proizvodnih zmogljivosti zaradi zaostrenih nal0j 
benih razmer od lanske odločitve zanjo uresničila 
letos.-

V prenovljeni parketarni bodo v eni izmeni z enaki,, 
številom delavcev izdelali 500 kvadratnih metrov i5 
meliranega parketa na dan, medtem ko so pred krat 
kim lahko izdelali v dveh izmenah največ 300 kvadrat 
nih metrov parketa. 

Poudariti kaže, da bodo v LIK Savinja Celje s prt 
novljeno parketarno šele sedaj dodobra izkoristili pro 
izvodni prostor, prav tako so pridobili istočasno šev̂ , 
prostora za izdelavo decimiranega hrastovega lesa, if 
je osnovna surovina za parket. 

LIK Savinja Celje ima velike izvozne naloge, dat^ 
odprta prenovljena parketarna pa bo tudi pomembu 
pripomogla k uresničitvi teh nalog. To je posebneg; 
pomena zato, ker bo izvoz namenjen v glavnem kot. 
vertibilnemu tržišču. 

Večino sredstev za naložbo so zbrali znotraj delovn 
organizacije in v okviru SOZD Slovenijales. 

UJ 

K ŠMIGLOVI ZIDANICI 
Prvomajsko srečanje delovnih ljudi in občanov žali 

občine bo tudi letos pri Smiglovi zidanici nad Graji 
vasjo. Osrednja prireditev se bo pričela 1. maja ob 10 
kjer bo zbranim govoril predsednik OK SZDL Žalec 
nez Meglič, kulturni program pa so pripravili člani S 
bode iz Prebolda. Po kulturnem sporedu bo tovarii 
srečanje, poskrbljeno pa bo tudi za prehrano in pijače 

JANEZ VEDE 

TOVARIŠKO SREČANJE NA GRIČKU 
1. maja bo na Gričku v Celju že tradicionalno tovari 

srečanje delavcev in občanov. Organizatorji pripravi; 
pester kulturno rekreativen in zabaven program. Na; 
pili bodo člani godb na pihala, pevci in recitatorji, foklo 
ansambli, udeleženci pa se bodo lahko pomerili v stre 
nju z zračno puško, badmintonu, odbojki, malem no 
metu in drugih rekreativnih športih. Za ples bo poski 
ansambel Vikija Ašiča, vsi udeleženci prvomajski 
shoda na Gričku pa bodo brezplačno dobili partizan 
golaž. Srečanje se bo pričelo ob 9. uri dopoldne. 

STRANICE: OBELEŽJE KURIRSKI POSTAJI! 
33 S 

Pri osnovni šoli Veljko Vlahovič na Stranicah so vtoi 
odkrili obeležje kurirski postaji TV 33 S. Ob odkritju 
pripravili kulturni program člani dopisniškega krožki 
šoli pa so odprli razstavo likovnih izdelkov pionirjev, 
tej priložnosti so se srečali kurirji TV 33 in sosedi 
kurirskih postaj ter domačini, sodelvci kurirjev. 

Pokrovitelj srečanja je bila Pekarna Rogla Sloven; 
Konjice. 

SLOVENSKE KONJICE: REVIJA PEVSKIH 
ZBOROV 

V nedeljo je bila v Slovenskih Konjicah v prepoln 
kulturnem domu tradicionalna revija pevskih zborov 
čine, ki so jo povezali s praznovanji ob dnevu OF 
prazniku dela. Sodelovalo je šest pevskih zborov iz 
čine: iz Slovenskih Konjic Ženski pevski zbor ter mc 
pevski zbori LIO, Adolf Tavčar in Ivo Štruc, iz Zre<! 
ženski pevski zbor in moški pevski zbor Svoboda 
Kot gostje so nastopile pevke in pevci mešanega P 
skega zbora Srce iz Dobrle vasi na avstrijskem K o r o š k e 
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TESTIRANJE VOZNIKOV V SLOVENSKIH 
KONJICAH 

. ZSAM V Slov. Konjicah je preteklo nedeljo zopet i 
pravilo brezplačno anonimno testiranje voznikov 
nih vozil iz znanja cestno prometnih predpisov. Tokra ; 

ga pripravili v Vitanju, Zrečah, Ločah in Slov. Kon j i f 

Udeležilo se ga je 60 voznikov, največ v Zrečah, kar k 
na skoraj 100% porast z ozirom na prejšnje leto, ko sel 
udeležilo le 33 voznikov. Malce zaskrbljujoč pa je ust 
na tem testiranju, saj se je pokazalo, da je le 18% v; 
testiranih opravilo testiranje pozitivno. Morda je W 
krivo tudi to, da je večina testiranih voznikov oprav'1 
izpite že pred daljšim obdobjem, ko so bili v veljaj 
stari predpisi, ki pa so se z letom 1982 bistveno spre; 

nili. Vendar to ne bi smel biti razlog slabega uspeh* 
kaže na to, da je s tem pač treba biti vedno na teko^1 

Pri ZSAM pa so povedali, da bodo s to prakso še n* 
ljevali in na naslednje testiranje opozorili večji avdi t 0 

Na ta način želijo pritegniti k testiranju še večje 
voznikov, da na tak anonimen način preverijo svojez 

nje iz cestno prometnih predpisov. Tako bodo najb' 
svoje vzgojno poslanstvo opravili med občani in v 
vsej naši skupnosti. 

JOŽE 0* 

ŽALSKI SINDIKATI 

V SLUŽBI DELAVCEV 
Predsednik OSS Branko Povše 
V petek je bila v Žalcu skupščina občin-

ske organizacije zveze slovenskih sindika-
tov občine Žalec. Poleg delegatov, bili so 
skoraj vsi, so se skupščine udeležili še Franc 
Gorjanc član sveta ZS Jugoslavije, Srečko 
Mlinarič, član predsedstva ZS Slovenije in 
Franc Kramer, predsednik Medobčinskega 
sindikalnega sveta za celjsko območje. 

Po sprejemu poslovnika za delo so obrav-
navali in sprejeli poročila o delovanju o pre-
teklem obdobju in usmeritve v delovanje v 
prihodnje. O delu v preteklem obdobju je 
govoril predsednik Občinskega sindikalne-
ga sveta Žalec, Rafko Mlakar. Poudaril je, 
da je bilo to obdobje eno pomembnejših in 
težjih v razvoju naše družbe. Soočili smo se 
z zaostrenimi razmerami doma in v svetu na 
gospodarskem in političnem področju. To je 
bil tudi čas, ko smo izgubili tvorce in vodite-
lje naše revolucije kar je še posebno boleče. 
Tem razmeram so prilagodili svoje naloge in 
delo v občinskem sindikalnem svetu. Priza-
devali so si okrepiti vlogo in položaj delav-
cev v družbenoekonomskih odnosih in poli-
tičnem sistemu socialističnega samouprav-
ljanja. Vspodbujali so razvoj proizvajalnih 
sil in stabilizacijska prizadevanja. Prizade-
vali so si tudi za dvig družbenega in osebne-
ga standarda, za kulturno življenje in smo-

terno izbiro prostega časa. Med pomembne 
naloge so šteli usposabljanje za ljudsko 
obrambo in družbeno samozaščito, vključe-
vali so se v mednarodno dejavnost sindika-
tov, iskali in našli stik s sindikati in delavci, 
ki so začasno na delu v tujini in utrjevali 
kadrovsko in organizacijsko usposobljenost 
sindikatov. To delo so opravili preko komi-
sij, ki delajo na različnih področjih. 

Skupščina je ocenila tudi občne zbore 
osnovnih organizacij sindikata in volitve v 
družbenopolitičnih svetih in SIS. Dali so 
razrešnico dosedanjim članom občinskega 
sveta ZSS in nadzornemu odboru. Izvolili 
so nove člane občinskega sveta ZSS, člane 
nadzornega odbora, delegate za 9. kongres 
ZS Jugoslavije in 10. kongres ZS Slovenije 
ter člane medobčinskega sindikalnega sve-
ta, ter evidentirali možne kandidate za člane 
republiškega sveta ZS Slovenije in njenih 
organov. 

Za novega predsednika občinskega sindi-
kalnega sveta so izvolili Branka Ppvšeta, ki 
je doslej opravljal delo sekretarja občinske-
ga sveta ZS Žalec in več funkcij v krajevni 
skupnosti Andraž. Za sekretarja so izvolili 
Karla Seiberta iz Ferralita Žalec. 

TONE TAVČAR 

LAŠKO: VOLILNA 
SKUPŠČINA 
SINDIKATA 

Preteklo sredo se je v Laškem odvijala 
volilna skupščina občinske organizacije 
Zveze sindikatov Laško. 

Obširno poročilo o delu občinskega sveta 
ZSS Laško, ki ga je podal dosedanji pred-
sednik Franc Lipoglavšek, je obsegalo pre-
gled številnih nalog iz programske usmeri-
tve v preteklem dvoletnem obdobju, od uve-
ljavljanja družbenoekonomskih odnosov in 
rezultatov gospodarjenja, rezultatov plani-
ranja, uveljavljanja načela delitve po delu in 
aktivnosti na področju zaposlovanja do ana-
lize delegatskega odločanja, družbene pre-
hrane delavcev, problemov zdravstvenega 
in otroškega varstva, informiranja, samou-
pravnega povezovanja in aktivnosti sindika-
ta pri ustvarjanju pogojev za podružbljanje 
splošne ljudske obrambe in družbene samo-
zaščite. 

Delegati so sprejeli programsko usmeri-
tev občinske organizacije ZSS Laško za na-
slednje mandatno obdobje ter izvolili 32-
članski občinski sindikalni svet. Na prvi seji 
sveta, ki je sledila volilni skupščini, so dele-
gati izvolili Staneta Martinška za novega 
predsednika občinske organizacije ZSS La-
ško, za podpredsednika Franca Rajha, dolž-
nosti sekretarja pa bo še nadalje opravljal 
Marko Manfreda. 

Volilne skupščine občinske organizacije 
sindikata v Laškem sta se udeležila tudi 
Dušan Rovanšek, član republiškega sveta 
ZSS in Franjo Gerdina, član medobčinske-
ga sveta ZSS Celje. 

M.AGREŽ 



TITO 
IN PRAZNIK DELA 

»KPJ, kot avantgarda, 
se bo v prvih vrstah bori-
la proti okupatorju, šovi-
nizmu, domačim izdajal-
cem za bratstvo in enot-
nost naših narodov, za 
svobodo,- je zapisal Josip 
Broz Tito 1. maja 1941 v 
razglasu Centralnega ko-
miteja KPJ, kjer je tudi 
analiziral vzroke aprilske-
ga zloma. 

Od takrat je minilo 40 
let, pravkar pa se izteka 
73. leto, ko je Josip Broz 
1909. leta v Sisku prazno-
val prvič praznik dela. 

Pred 71. leti se je Josip 
Broz udeležil prvomajske 
manifestacije v Zagrebu, 
ki je imela značaj protire-
žimskih demonstracij, le-
to kasneje pa se je v Cen-
kovu pri Pragi solidarno s 
češkimi delavci udeležil 
prvomajske stavke za zvi-
šanje plač. Na njegovo 
pobudo je sindikalna or-
ganizacija Ladjedelnice v 
Kraljeviči 1926. leta orga-
nizirala proslavo za praz-
nik dela. »Kljub prepove-
dim in grožnjam vlade«, 
se je spominjal Tito, »se 
delavci niso prestrašili, 
ampak so prenehali z de-
lom in odšli na ulice, da 
dostojno proslavijo edini 
delavski dan v letu«. Z or-
ganiziranjem prvomaj-
skih demonstracij dve le-
ti kasneje v Zagrebu, si je 
prislužil 14 dni zapora, saj 
so oblasti čedalje ostreje 
reagirale in ob teh de-
monstracijah aretirale 
večjo skupino komuni-
stov in sindikalnih delav-
cev. 

Praznik dela 1942. leta 
je zapisan v razglasu Cen-
tralnega komiteja, kjer je 
Tito pozval vse delavce 
Jugoslavije na borbo in 
uničevanje vsega, kar slu-
ži okupatorju. Naslednje 
leto, 1. maja, je Tito izdal 
ukaz o uvajanju oficir-
skih in podoficirskih či-
nov v narodnoosvobodil-
ni vojski. In to je bil eden 
izmed znanilcev zmage. 

Veličasten je bil 1. maj 
1946. leta. Tito je takrat s 

svečane tribune na Tera-
zijah v Beogradu gledal 
prvomajsko povorko, v 
kateri je sodelovalo dve-
stotisoč navdušenih de-
lavcev, vojakov, dijakov, 
študnetov, kmetov - gra-
diteljev in branilcev nove 
Jugoslavije. Tudi v na-
slednjih letih je bilo praz-
novanje praznika dela ze-
lo svečano. Tito je s tribu-
ne pozdravljal reko naj-
boljših med najboljšimi. 
Takrat, v tistih svečanih 
trenutkih je bila potrjena 
nerazdružljiva enotnost 
Tita in naroda, ki jo nihče 
nikoli ni mogel in je ne bo 
pretrgal. 

Do konca svojega živ-
ljenja si bodo pripadniki 
naše JLA zapomnili 1. 
maj 1952. To so bili pripa-
dniki tedaj najboljših 
enot, ki so tega leta praz-
novale delavski praznik 
skupaj s Titom. Titograj-
čani se bodo s posebnim 
zadovoljstvom spominja-
li delavskega praznika v 
letu 1969, ko je bil Tito 
med njimi in jim dejal: 
»Nikomur ne bomo dovo-
lili, da bi rušil našo suve-
renost«! Tito je bil tudi na 
tradicionalnem delavsem 
izletu v Kamniški Bistrici 
1. maja 1973. leta, kjer je 
preživel prijetne trenutke 
z vojnimi tovariši iz Slo-
venije. 

Tito je obeležil tudi 1. 
maj 1977. To je bilo na Jo-
štovem hribu, na znanem 
delavskem izletniškem 
kraju pri Kranju. Govoril 
je tako sproščeno, kot je 
znal to samo on. Obkro-
žen je bil z izletniki, ki so 
si posebno zapomnili tele 
besede: »Naš narod z go-
tovostjo gleda v bodoč-
nost. Z vso upornostjo 
moramo nadaljevati naše 
delo. Predvsem verujem 
v našo mlado generacijo, 
na katero smo lahko po-
nosni. Mladina se mora 
zavedati, da so naši naro-
di morali preiti peklenske 
muke, preden smo dose-
gli vse to, kar sedaj ima-
mo. Mladina mora 6eniti 
boj svojih prednikov.« 

P. SPARAVALO 

SMO DEDIČI SVOJSKEGA 
ZGODOVINSKEGA IZROČILA 

Zgornja fotografija je nastala 10. maja 
1979, ko je bil naš Tito zadnjikrat v Slo-
veniji, na domu svoje matere. Cvetele so 
šmarnice in bil je izredno dobro razpolo-
žen. Pred njim je bil na mizi tudi kozar-
ček bizeljčana. Posebno vzdušje je bilo 
tudi v Bistrici ob Sotli, ko je ogledoval 
novo šolo, ki se imenuje po njegovi ma-
teri Mariji Broz. Tedaj je govoril mladim 
Bistričanom, tako prisrčno in tako toplo, 
kot v najbolj zbranih trenutkih lahko go-
vori oče z družino. 

Potem se je odpeljal in nismo ga več 
videli. Tisto poletje je šel v Havano in 
tako, kot je v Bistrici ob Sotli govoril 
skuštranim glavicam o tem, kako morajo 
biti predvsem pošteni in delovni ljudje, 
tako je potem govoril pred očmi vsega 
sveta državnikom, kako bi morali ohra-
njati svet, razvijati medsebojne odnose, 
preganjati nasilje in lakoto, pospeševati 
napredek. 

Potem je v letu 1980 prišel tisti 4. maj. 
Zdaj je že dve leti, odkar se vijejo v Beo-
gradu nepregledne kolone ljudi k hiši 
cvetja, da se poklonijo spominu človeka, 
k* nam je zapustil svojsko zgodovinsko 
izročilo. 

Svojsko zaradi tega, ker je v tem izroči-
lu toliko najrazličnejših vrednot, ki so 
zrasle na naših tleh, iz izkušenj naše re-
volucije, našega predvojnega delavskega 
gibanja, narodnoosvobodilnega boja, po-
vojne izgradnje, časov informbiroja, ča-
sov delavskega samoupravljanja, časov 
sodobnih gospodarskih uspehov pa tudi 
velikih težav, časov nastajanja nove in 
sodobne Jugoslavije. Svojsko, a tudi 

zgodovinsko pa je to izročilo zaradi tega, 
ker smo s to izkušnjo segli preko naših 
meja, ker je Tito bil ne le predsednik 
SFRJ, bil je državljan sveta in ta svet ga 
danes bolj pogreša, kot ga je kdajkoli. Ne 
smemo pa seveda ob tem razmišljanju 
pozabiti na najbolj bistveno: mi, Jugo-
slovani smo prvi dediči tega izročila. Za-
to smo zanj tudi najbolj odgovorni. Svo-
jo odgovornost pa lahko izpričujemo in 
potrjujemo le na en sam način: da smo 
najprej pošteni do samega sebe, da smo 
pošteni do sočloveka, da smo pošteni do 
temeljnih družbenih vrednot, ki smo si 
jih kot organizirana in napredna samo-
upravna družba sami določili. Da spo-
štujemo delo in njegove rezultate, da v 
samoupravni praksi izvajamo svobodo 
odločanja, da v delegatskem sistemu 
uresničujemo načela upravljanja z druž-
benimi sredstvi in da skozi izvajanje za-
kona o združenem delu uveljavljamo sta-
tusne pravice in dolžnosti delavcev - pr-
vine, za katere se še borijo milijoni de-
lavcev v svetu! 

Dediščina je toliko vredna, kolikor jo 
znamo ceniti najprej mi sami in kako jo 
varujemo in kako iz nje živimo. V dveh 
letih, odkar ni več našega Tita, smo mar-
sikaj spoznali in do mnogih stvari postali 
bolj kritični. Skratka, vedno bolj bo tre-
ba ločevati pleve od semena, da bo kruh, 
ki si ga sami režemo, lep in vreden truda 
vseh tistih, ki dobro in pošteno delajo. 

Dve leti je hitro, prehitro minilo. Dve 
leti ni dolga doba, toda v tem času smo 
odrasli za mnogo več! 

DRAGO MEDVED 

PRVI 
MAJ-

DAN 
PRVEGA 
KRAMPA 

Prvi vagon poln premo-
ga iz rudnika »Tito« v Ba-
novičih je krenil 7. no-
vembra 1946 leta proti 
Beogradu. Istega dne so 
po novi progi iz Vojvodi-
ne krenili v Bosno vagoni 
polni žita. To so danes že 
zgodovinski podatki. V 
njih ne bi bilo nič nenava-
dnega, če ne bi vedeli, da 
se je komaj šest mesecev 
pred tem pričela gradnja 
proge Brčko-Banoviči in 
to točno 1. maja 1946. leta. 
Mladi so obljubili, da bo 
proga gotova za dan repu-
blike. Svoje delo so opra-
vili 22 dni pred rokom. 
Heroji dela so gradili pro-
go in sebe. 62.268 mladin-
cev in mladink in 90 km 
proge. 

A vse se je pričelo prve-
ga dne prvega svobodne-
ga leta v Jugoslaviji. Ob 
novoletni poslanici je Ti-
to dejal: » Na te naslav-
ljam, jugoslovanska mla-
dina, da boš nosilec de-
lovnega navdušenja, da 
boš primer upornosti in 
samoodrekanja v izgrad-
nji dežele, kakor si to bila 
v štiriletni borbi za njeno 
svobodo, kot si bila v mi-
nulem 1945. letu vzor pri 
delu in obnovi.« 

Povsem odveč je pou-
darjati, s kakšnim navdu-
šenjem so mladi sprejeli 
ta poziv. Bih so namreč že 
angažirani pri izgradnji 
domala vseh objektov lo-
kalnega značaja v državi, 
med seboj so tekmovali v 
pripravah za svoj tretji 
kongres. Vse, kar je sledi-
lo pozneje, sodi v tehnič-
ne podrobnosti. Važno je 
le to, da je poziv za grad-
njo proge Brčko Banoviči 
sledil že v mesecu marcu, 
da je bil takoj za tem 3. 
kongres mladine in da se 
je za prvo veliko mladin-
sko delovno akcijo prija-
vilo trikrat več mladih, 
kot je to bilo potrebno. 

Prvi kramp so zapičili v 
zemljo 1. maja 1946. leta v 
Brčkem. In s tem se je 
začela tudi bitka za pro-
go, bitka s časom. Nasta-
jalo je 90 kilometrov pro-
ge, trije tuneli, nekohko 
mostov in vse to je nasta-
lo v šestih mesecih. Pa 
poglejmo, s čem so si ob 
svojih golih rokah še po-
magali. Na voljo so imeli 
14 kompresorjev, 13 dro-
bilcev, 21 mešalcev, 23 
buldožerjev in 14 črpalk. 
Večina brigadirjev teh 
strojev do tedaj niti ni vi-
dela. Samo vsak deseti od 
mladincev je odhajal na 
sečnjo lesa z eno sekiro. V 
lesenih samokolnicah so 
prevozih milijon 350 tisoč 
kubikov zemlje, ki so jo 
seveda izkopadi z lopata-
mi. Progo so gradili tudi 
taki, ki so se na tej trasi 
naučili pisati. V dnevniku 
travniške brigade je zabe-
ležno, da so pomožni 
most zgradili v eni noči 
ob treh svetilkah. Pri Ma-
jevici so prebili tunel, 
dolg 400 metrov. 

Ob koncu septembra je 
po novem tiru iz Brčkega 
krenila drezina. Na njej je 
bil Tito. V odmoru med 
dvema izmenama je bil 
miting. 

»Tukaj se kujejo novi 
ljudje,« je rekel Tito. 

V. REŠETAR 



TEKMOVANJE SLOVENSKIH PEVSKIH ZBOROV 

PESEM JE NAŠE ŽIVLJENJE 
MPZ France Prešeren iz Celja med najboljšimi 

Že sedmič zapored so se v 
Mariboru pomerili najbolj-
ši slovenski pevski zbori na 
prireditvi Naša pesem 1982. 
Med njimi so bili tudi štirje 
pevski zbori s celjskega ob-
močja. Največ pevskega 
znanja in lepote zborovske-
ga petja so pokazale pevke 
in pevci Mešanega pevske-
ga zbora France Prešeren iz 
Celja pod vodstvom diri-
genta Edvarda Goršiča, ki 
so na tekmovanju osvojili 
več kot 89 odstotkov ocenje-
valnih točk in pridobili sre-
brno plaketo mesta Mari-
bor, zlato pa zgrešili le za 
las. Le nekaj zborov je pri-
pelo višje ocene in zlate pla-
kete: ženski in mešani pev-
ski zbor Consortium musi-
cum iz Ljubljane, Mešani 
pevski zbor Obala Koper in 
Akademski pevski zbor 
France Prešeren iz Kranja. 

Komorni moški zbor Celje 
pod vodstvom dirigenta Vi-
da Marcena je bil ocenjen s 
83 odstotki možnih točk in je 
prejel srebrno plaketo mesta 
Maribor. Mešani pevski zbor 
DPD Svoboda Šoštanj z diri-
gentko Danico Pirečnik je 
dosegel 76 odstotkov ocenje-
valnih točk, mešani pevski 
zbor Gorenje iz Titovega Ve-
lenja z dirigentom Cirilom 
Vrtačnikom pa 74 odstotkov. 
Oba zbora sta prejela brona-
sti plaketi mesta Maribor. 

Vsak tekmujoči zbor je za-
pel štiri pesmi, med njimi 
obvezno skladbo in sloven-

sko ljudsko pesem kot no-
vost na letošnjem tekmova-
nju. Tako je Mešani pevski 
zbor ŽPD France Prešeren 
zapel pesmi: Ubald Vrabec -
Rdeč zaton, Karol Pahor 
(ljudska) - Pa se sliš', Anton 
Bruckner - Os justi in Clav-
dio Monteverdi - Ecco mor-
morar l'onde. Odpete pesmi 
zbora se niso uvrstile le v 
sam vrh slovenskega zborov-
skega petja, temveč so doka-
zale tudi nenehno rast zbora. 
Rast, ki temelji na trdem de-
lu in jasni programski usme-
ritvi - kakovost programa in 
izvedbe. Vloženo delo v zad-
njih letih ni bilo zaman, saj 

zbor napreduje kljub števil-
nim novim, mladim pevcem, 
ki ne le z ostalimi pevci ohra-
njajo 87-letno bogato tradici-
jo zbora, ampak zagotavljajo 
tudi njegovo prihodnost. 
Ravno to pa je boleča točka 
številnih odraslih pevskih 
zborov z dolgoletno tradici-
jo, pa čeprav je danes v Slo-
veniji organiziranih v pev-
skih zborov več kot 55.000 
ljudi. Že samo ta množičnost 
zagotavlja, da je slovenska 
pesem živa, last nas vseh, 
tekmovanje v Mariboru pa je 
potrdilo, da množičnost ni 
edina kvaliteta našega zbo-
rovskega petja, saj je tudi ka-

kovost na vse bolj zavidljivi 
ravni. Meja med ljubitelj-
skim in poklicnim petjem 
pri nas že skoraj ni več. 

Letos so o uspešnosti po-
sameznih zborov sodili člani 
ocenjevalne žirije, ki jo je vo-
dil profesor Janez Bole, člani 
pa so bili profesor Boris Cer-
nogubov iz Novega Sada, di-
rigenta Matevž Fabijan iz 
Kranja in Jože Furst iz Ljub-
ljane ter skladatelj Pavle 
Merku iz Trsta. Čeprav nji-
hovo delo ni bilo lahko, so ga 
po mnenju večine opravili 
dobro. 

MBP 

PESEM MLADIH - POZDRA V PRAZNIKU 

KAKOVOSTEN DVIG ZBOROV 
V celjski občini prema to otroških zborov 

V ponedeljek, 26. aprila je 
bila v veliki dvorani Naro-
dnega doma v Celju revija 
mladinskih in pionirskih 
pevskih zborov celjske obči-
ne. Revija je bila organizira-
na pod geslom »Pesem mla-
dih - pozdrav prazniku. Or-
ganizatorja sta bila OK 
SZDL in ZKO. 

Nastopilo je 20 zborov. 
Obakrat je bila dvorana na-
bito polna, kar kaže, da je v 

Celju pri občinstvu že 
ustvarjen odnos do plemeni-
tega truda, ki ga v pevsko 
delo vlagajo dirigenti in pev-
ci. Zal iz opravičljivih razlo-
gov niso na reviji nastopili 
vsi zbori, vendar že to, kar 
smo slišali, daje zaokroženo 
sliko mladinske pevske de-
javnosti in lahko smo z zado-
voljstvom ugotavljali, da 
zbori kakovostno napredu-
jejo. 

Revija ni bila tekmovalne-
ga značaja, vendar sta v neu-
radni žiriji spremljala nasto-
pajoče glasbena pedagoga iz 
Titovega Velenja Ivan Marin 
in Ciril Vertačnik, ki sta po 
reviji na skupnem srečanju 
povedala nekatere kritične 
pripombe iz katerih izdva-
jam najbolj pomembne: na 
reviji smo pogrešali več otro-
ških zborov, tudi tistih, ki 
delajo v vrtcih in na nižji 
stopnji osnovnih šol. Neka-
teri pevovodje bi lahko glede 
na zmogljivosti pevcev sega-
li po zahtevnejših kompozi-
cijah in bi si lahko privoščili 
več interpretacij skega pogu-
ma, saj mladina rada poje tu-
di zahtevnejše stvari, ker ni 
obremenjena z nekaterimi 
tradicionalnimi manirami. 
Dirigenti posvečajo vedno 
več pozornosti glasovni izo-
brazbi, to pa se bogato obre-
stuje pri končni obliki izva-
janih pesmi. 

Bilo je razmeroma malo 
narodnih pesmi, vendar to 
ne smemo posplošiti, saj je 
to le vtis z revije, ker so zbori 
zapeli le po tri pesmi. 

Čez mesec dni bodo v Za-
gorju zastopali Celje nasled-
nji zbori: zbor OŠ Štore, zbor 
OŠ Frana Krajnca, zbor OŠ I. 
celjske čete, zbor OŠ Slavka 
Šlandra, zbor TŠC in gimna-
zijski pevski zbor. Vodijo jih 
dirigenti Bojana Jurkovnik, 
Emil Lenarčič, Pavle Buko-
vac, Alojz Švec, Dragica 
Zvar in Edi Goršič. 

F. LEBIC 

ZAČETNI TEČAJ (29) 
Saluton kara amikino! Bonan tagon, kara amiko! Ču vi ri-

markis, ke en niaj salutoj ni uzas formon de akuzativo? Ali ste 
opazili, da uporabljamo pri pozdravih obliko tožilnika? Jes. 
Kial ni ne uzas nominativom? (imenovalnik). Pri pozdravih 
uporabljamo skrajšani stavek, ker bi pravzaprav morali reči: 
Želim dober dan t.j. koga ali kaj, torej 4. sklon: Mi deziras 
bonan tagon - Želim dober dan. Tako je pri vseh pozdravih in 
izrazih: bonan matenon! Saluton! Sanon, Dankon! 

Ču vi jam ricevis la pasporton? - ali ste že dobili potni list? 
Jes, mi jam ricevis gin. - Kaj ču vi havas čiujn necesajn vizojn? 
(nečesa - potreben; vizo-vizum). Mi jam havas eniran kaj eliran 
francan vizon kaj transirajn italan kaj svisan vizojn. - Imam že 
vstopni in izstopni francoski vizum, ter prehodni italijanski in 
švicarski vizum. Estas interese, ke vi čion tre rapide ricevis. -
Zanimivo je, da ste vse zelo hitro dobili. - Estas interese - je 
brezosebni stavek z glagolom esti. V takih stavkih je dopolnilo 
prislov, torej s končnico -e. Prav tako, če je osebek nedoločnik. 
- Estas bone - dobro je! Primer: Vojagi estas bele! - Potovati je 
lepo. V nobenem drugem primeru pa ne smemo uporabljati 
prislova, ampak pridevnik, torej ne smemo reči: tio estas bone, 
ampak: tio estas bona - to je dobro. Primer: La afero estas 
interesa - Stvar je zanimiva. 

Parizo estas tre malproksime, tial ni veturos per rapidvago-
nero. - Pariz je daleč zato se bova peljala z brzovlakom. La 
vagonaro, kiu veturas al Parizo estas Orient - Simplon Ekspe-
reso. - Vlak, ki pelje v Pariz, je Orient-Simplon ekspres. Kial gi 
havas tian nomon? - Zakaj ima takšno ime? Car gi veturas el 
Oriento, tio estas el Turkujo kaj Grekujo, traveturas ankau 
nian landon kaj gi veturas tra la tunelo, kiu nomigas Simplon, 
če itala-svisa limo. - Ker pelje z Vzhoda, to je iz Turčije in 
Grčije in pelje tudi skozi našo državo in skozi predor, ki se 
imenuje Simplon na italijansko-švicarski meji. Ču vi estas 
preta por la vojago- -Ali ste že pripravljeni za potovanje? Jes, 
mi jam estas preta. Cu vi jam haves veturbileton? - Ali že imate 
vozni listek. Jes, mi ačetis la veturbileton por tien kaj reen en 
la vojagoficejo. - Da, kupila sem vozni listek za tja in nazaj, v 
potovalnem uradu. Do, ni prenu niajn valizojn kaj ni foriru al 
la stacidomo. - Vzemiva torej svoje kovčke in pojdiva na 
postajo. Ekspresaj vagonaroj haltas nur en pli gravaj stacido-
moj. - Ekspresni vlaki se ustavljajo samo na važnejših posta-
jah. Tiuj vagonaroj havas ankau mangvagonon kaj dormvago-
non- Ti vlaki ihiajo tudi jedilni in spalni voz. Post kelhora 
veturado ni jam estas če la jugoslava - itala limo. Po nekajurni 
vožnji smo že na jugoslovansko-italijanski meji. En la limsta-
cio venas en la vagon^ron oficistoj, kiu j trarigardas niajn pa-
sportojn. - Na mejni postaji pridejo v vlak uradniki, ki pregle-
dajo naše potne liste. Sed jen, estas ankail aliaj oficistoj, en 
grizbluaj unigormoj. - Toda evo, so tudi drugi uradniki v sivo-
modrih uniformah. Ili estas doganistoj (cariniki). La dogantra-
rigardo estas rapida. - Carinski pregled je hiter. Ni forveturas 
kaj baldail ni estas sur la itala teritorio. - Odpeljemo se in 
kmalu smo na italijanskem ozemlju. En multaj urboj la vago-
naro haltas, sed nun ili ne interesas nin. - V mnogih mestih se 
vlak ustavi, toda ta nas sedaj ne zanimajo. Dum la veturado ni 
farigis ankail malsataj, pro tio ni iras en la mangvagonor, kie ni 
povas mangi. - Med vožnjo sva postala tudi lačna zaradi tega 
greva v jedilni voz, kjer bova lahko jedla. 

NEKA DRUGA ŽENSKA 
Scenarij: Dragan Markovič. Kamera: Millvoj Milivojevi. 

Glasba: Zoran Simjanovič: Režija MIOMIR (Miki) STAMEN 
KOVIC. 

Igrajo: Merima Isakovič, Dragan Nikolic, Ljubi&a Sanian 
žič idr. ^ 

Domač film in še kriminalka povrhu! Ali nista že to dov0i 
velika razloga, da popasemo radovednost ob filmu preverjaj 
nega režiserja domačih filmov, Mikija Stamenkoviča? 

Stamenkovič je eden redkih domačih avtorjev, ki se ne 
sramuje posegati po akcijskih temah, delati filme, ki naj ^ 
predvsem imeli veliko gledalcev, ki bi bili napeti, a bi hkrati 
sproščali in zabavali. Prav takšen je njegov doslej zadnji f ^ 
Neka druga ženska, ki ga je prvič predstavil lani. Stamenkov^ 
vztraja, pa četudi že naprej ve, da ga bo kritika zavrnila, da n( 
bo (v domači kinematografiji tako zelo pomembnih) nagrad. I5 
prav je tako! Kajti, v domačem filmu rabimo ob prepogosto^ 
kar abotnih komedijah tudi krimi-ialke. Seveda, zanimiv^ 
napete, dobre. 

Stamenkoviču v pričujočem filmu ni v celoti uspelo zadostiti 
tem kriterijem. Kriminalka je le postavljena nekoliko prev^ 
šablonsko, pot rešitve ena sama samcata morilčeva drobnj 
napaka. Toda, priznati je treba, da se film da dobro gledati, dj 
ima nekaj zanimivih akcijskih scen, da tudi psihologiziranjj 
ob aktualnem problemu, ki se ga loteva, ni preveč. V zgodb 
gre za zločin, za umor uglednega zdravnika, ki ima ob obvezni 
zelo intelektualni ženi tudi ljubico - mlado narkomanko. Ij 
prav ona je najbolj sumljiva. Je res v želji za dozo droge ubilj 
prijatelja in ljubimca? Ali pa je to bil njen fant - vetrogonski 
fotograf. Kriminalka bi izgubila na privlačnosti, če bi to izdal; 
Zato povejmo le še, da uspe v njej Stamenkovič ob obilni 
pomoči delavcev UNZ razkriti nekatere zanimive delovne me-
tode domačih kriminalcev, da vpleta v zgodbo tudi neka; 
humornih scen, predvsem vezanih na popularnega Ljubišc 
Samardžiča in da je film likovno čist, izdelan. O igralskem 
deležu pa le to, da je na ravni. Merima Isakovič je morda v 
njem upodobila svojo zadnjo filmsko vlogo. Neposredno pc 
snemanju je namreč doživela težko prometno nesrečo in 
vprašljivo je, če bo še kdaj stala pred kamerami. V filmu pa j« 
vnovič potrdila svoj razkošen igralski talent. 

Vsekakor se domačo kriminalko splača videti, četudi ni 
vrhunsko filmsko delo. » 

Za ogled še priporočamo: Električni jezdec (Kino Union), 
Tito, vrhovni komandant (dvorana kinogledališča), Nevidni 
bataljon (Kino Dom). 

BRANKO STAMEJČIC 

APZ SEKRETARJA SKOJ BORIS KIDRIČ 
V nabito polni dvorani Narodnega doma je bil pretekli četrtek zvečer ustanovitv 

koncert akademskega pevskega zbora sekretarja SKOJ Boris Kidrič Celje. Pokrovi 
koncerta je bila občinska konferenca ZKS Celje. 

Zbor je začel vaditi lani jeseni, na pobudo skupine celjskih študentov. Kmalu so 
njegove vrste številčno okrepile, tako da danes v zboru prepeva že 55 pevcev, več 
študentov višjih in visokih šol. Zbor deluje v okviru Centra za klubsko dejavnost 
občinski konferenci ZSMS Celje, vodi pa ga prof. Dragica Zvar. 

Zbor se je na ustanovitvenem koncertu predstavil s programom, ki je obsegal izl 
umetnih, revolucionarnih in narodnih zborovskih pesmi. Svečano ustanovitveno listini 
zboru na koncertu izročila Zdenka Kidrič, soproga revolucionarja Borisa Kidriča. Ustan« 
tvenega koncerta so se udeležili številni predstavniki družbenopolitičnega in kulturtf 
življenja občine Celje. Ji 

KSOC JE PRIČELA Z DELOM 

SPREJELI PROGRAM DELA 
Udeležba uporabnikov odlična, izvajalcev slaba 

Na konstitutivni seji skup-
ščine kulturne skupnosti Ce-
lje so se v petek opoldne 
zbrali delegati zbora uporab-
nikov in zbora izvajalcev, ki 
bodo naslednja štiri leta s 
svojimi stališči, mnenji, 
predlogi in odločitvami kro-
jili področje kulture v celjski 
občini. 

Delegati so z dvigom rok 
potrdili nosilce za najodgo-
vornejše funkcije in organe 
kulturne skupnosti. 

Dolžnosti predsednika 
skupščine bo odslej oprav-
ljal Drago Medved, njegova 

namestnica je Alja Stefan-
čič. Zbor uporabnikov bo 
vodil Edo Gaberšek kot 
predsednik. Namestnik 
predsednika je Amadeo Do-
lenc. Na čelu zbora izvajal-
cev je Gustav Groblenik, 
namestnik predsednika pa je 
Viktor Povše. Predsednik 
odbora samoupravne delav-
ske kontrole je Marjan Ašič. 

Skupščina kulturne skup-
nosti je dala soglasje k ime-
novanju Ide Frece-Sternad 
za strokovnega tajnika skup-
ščine kulturne skupnosti, do 
njene zaposlitve pa bo dolž-

nosti tajnika še naprej oprav-
ljala Karmen Gorišek. 

Novo konstituirana skup-
ščina kulturne skupnosti Ce-
lje je nato obravnavala in 
sprejela predlog programa 
dela, razpravljali pa so tudi o 
osnutku poslovnika. 

V imenu družbenopolitič-
nih organizacij Celja je skup-
ščini, ki jo v naslednjih letih 
čakajo odgovorne in po-
membne naloge, zaželel 
uspešno delo Albin Cocej. 

MATEJA PODJED 

VETER V 
VEJAH 
SASAFRASA 

V petek so člani Delavs* 
prosvetnega društva Svof 
da Cel je -Zagrad zaigrali 
stern v dveh dejanjih Vet*' 
vejah Sasafrasa. Na avanW 
stično popotovanje so ob^ 
stvo popeljali igralci: J" 
Zagoričnik, Damjana & 
mec, Srečko Mastnak, 
jan Palir, Irena Sanda, N® 
Tkalec, Lenart Horvatič,IV' 
Planko, Moj mir Ceren* 
Sceno je zasnoval Drago' 
dvornik, za masko je P0^ 
bela Cvetka Bobnič, za re» 
pa Beno Cizelj. 

Posebno razveseljivo )e 

omenjeni predstavi to, 
meni premiera DPD Sv° 
de Zagrad trajnejšo ™ 
dramske sekcije, ki 
tem društvu že močno 
cijo. P 



r 
PARTIZANSKI 
alTING PŠC 
pfll JOŠTOVEM 
lHilNU 

y ponedeljek, 26. aprila so 
i učenci Pedagoškega šol-

centra iz Celja izvedli 
V » s t i t e v d n e v a O F i n 

Vjg obrambno športni dan 
"^Jljučkom v obliki parti-
jskega mitinga pri Jošto-

mlinu. Na poti do mlina 
1 opravljali naloge iz pro-
^ma obrambe in za&čite 

prve pomoči, opravljali 
joge, ki jih zahteva orien-

Jcijski pohod. Okoli 900 
jjgdih se je na končnem ci-
lju pri Joštovem mlinu zbra-
la da so prisluhnili bese-
dam Darinke Joštove o zgo-
j0vinske m pomenu in izro-
jjju Rdečega mlina. Mladi 
0 izvedli partizanski mi-
ting. kjer so predstavili par-
fjgjtnsko pesem, liriko, hu-
mor, zapel je za to priložnost 
posebej sestavljen pevski 
ôr, kaj znajo, pa so poka-

nji tudi skozi izrazni ples. 
Vse navzoče je pozdravil tu-
ji predstavnik krajevne 
jkopnosti Medlog in pionir 
k OŠ Slavko Slander. 

D. M. 

20 LET HORTIKULTURNEGA DRUŠTVA CELJE 

VODILNI V SLOVENIJI 
Nova častna člana Franc Kolar in Ivan Zupan 

V že tako lepi veliki dvo-
rani Narodnega doma je bi-
la ob proslavi 20-letnice 
Hortikulturnega društva 
Celje še lepše iz treh razlo-
gov: zaradi izjemne cvetlič-
ne dekoracije, prepolne 
dvorane (društvo ima že 
okoli 1100 članov) in izbra-
nega kulturnega programa. 
Lepo pa je bilo tudi zaradi 
ocene, ki jo je v po-
zdravnem nagovoru izrekel 
predstavnik Hortikulturne 
zveze Slovenije Tone Žu-
pančič, ki je celjsko Horti-
kulturno društvo imenoval 
kar za vodilno v Sloveniji, 
ki je bilo vedno zelo aktiv-
no in nesebično pri pomaga-
nju ustanavljanja sosednjih 
tovrstnih društev ! 

Uvodni nagovor o nastan-
ku, razvoju, dosežkih in že-
ljah celjskega Hortikulturne-
ga društva je imel predsed-
nik Jože Benčina, nato pa je 
izjemno dober program pri-
pravil Komorni moški zbor 

pod vodstvom prof. Vida 
Marcena. Lep prispevek je 
dodala tudi folklorna skupi-
na France Prešeren. 

Kot se za podobne jubileje 
spodobi, so tudi tokrat pode-
lili več priznanj. Najprej re-
publiška: za častna člana 
Hortikulturnih društev Slo-
venije sta bila imenovana 
FRANC KOLAR (učitelj v 
pokoju, vrtnar, sadjar...) in 
IVAN ZUPAN (tudi upoko-
jenec), posebna priznanja pa 
so prejeli JOŽE BENCINA, 
LUDVIK DERMOL in JO-
ŽE VOVK. 

Društvena priznanja so 
prejeli - za 20-letno zvestobo 
društvu priznanja z zlato 
značko: Rado Ambroš, Mar-
tina Bajec, Ferdo Brusnjak, 
Milica Bukvič, Marija Fale, 
Rudolf Fajgelj, Blaž Gre-
šak, Stanko Himmlreich, 
Nada Jelovšek, Helena Luk-
man, Danica Mirnik, Tilčka 
Premšak, Majda ing. Pri-
stovšek, Breda Ravbar, Te-

rezija Sterle, Franjo Tilin-
ger in Marica Vatovec. 

Zaslužni člani priznanja s 
plaketo: Slavko ing. Aleš, 
Jože Benčina, Milan Božič, 
Franc Budin, Slavka Budin, 
Ludvik ing. Dermol, Ivan 
Fegeš, Tone ing. Janžek, To-
ne ing. Jureš, Franc Kolar, 
Vid ing. Korber, Jožica Mo-
toh, Karel Pokelšek, Janko 
Prislan, Ivan Sešlar, Jožko 
Šlander, Mimica Volavšek, 
Jože Vovk, Milka Vovk, 
Ivan Zupan, Pavlina Žohar, 
Vrtnarstvo Medlog, Vrtnar-
ska šola Celje, občinska 
konferenca SZDL Celje, 
Skupščina občine Celje, 
Izletnik turistična agencija 
Celje, Novi tednik - Radio 
Celje in Zveza hortikultur-
nih organizacij Slovenije v 
Ljubljani. 

Posebno priznanje je še 
prejel Janko Prislan, ki je že 
osemnajst let tajnik celjske-
ga Hortikulturnega društva. 

T. V. 

1 7 
O kritičnem in dogmatičnem mišljenju je Roger Ga-

raudy zapisal: »...Zaradi poenostavitve recimo, da je 
kritično stališče v filozofiji zavest o tem, da vse, kar 
rečemo o stvarnosti, rečemo mi. Dogmatizem pa je, 
nasprotno, iluzija ali pretenzija, da smo se ustalili zno-
traj stvari in da govorimo absolutno in dokončno re-
snico o njih...« 

To je bistveno, da rečemo mi, ljudje, torej ne neka 
božanska (onstranska) ali pa birokratska (tostranska) 
avtoriteta, ki lahko vsili sprejetje dogem. 

Kritično, skeptično stališče pomeni tudi to, da ni 
nobenih »tabu-tem«, tem, o katerih ni dovoljeno niti 
misliti, kaj šele govoriti ali pisati. Tabu-teme so stra-
hotno nevarne za družbo in seveda za organizacijo. 
Pomenijo namreč preprosto to, da se o najtežjih pro-
blemih, o najbolj zapletenih in nevarnih situacijah ne 
sme razpravljati, pač pa vsi ponavljajo neke stare, 
prazne, neučinkovite obrazce, za katere vsi vedo, da ne 
pomenijo in ne rešujejo ničesar. Tabu-teme pomenijo 
nesposobnost za soočenje z določeno problematiko, 
predstavljajo neke vrste fiksacijo (bolje je problem 
nerešen zamrzniti, konservirati kot pa tvegati poskus, 
da bi ga rešili). Birokratizem se rad ograjuje od določe-
nih problemov, bodisi zaradi tega, ker so bih poskusi 
reševanja na običajen način vseskozi neuspešni, bodisi 
zaradi tega, ker bi reševanje problema lahko tako ali 
drugače omajalo birokratsko iracionalno avtoriteto. 
Skratka, vsaka tabu-tema je birokratski azil. 

V marksističnem svetovnem nazoru komunistov gre 
velik pomen razsežnosti zgodovinskosti. To je bi-
stveno obeležje dialektičnega mišljenja, medtem ko je 
nezgodovinskost značilnost t. i. metafizičnega mišlje-
nja. Kari Marx in F. Engels sta utemeljila zgodovin-
skost na nov, materialistični način. Tako je zgodovin-
skost izraz za dinamiko, razvojnost, resničnost. Hegel 
je namreč tudi motril svet, celoto vsega, kar obstaja, 
dinamično in historično, toda idealistično. Marksi-
stično koncipiranje historičnosti je tudi humanistično 
oziroma antropološko; svetovna zgodovina je po 
Marxu proizvodnja človeka s človeškim delom ozi-
roma (de)humaniziranje narave - odvisno pač od kako-
vosti človekovega odnosa do narave (ustvarjalnega, 
produktivnega ali destruktivnega, izkoriščevalskega). 

Na tem mestu smo omenili le nekaj bistvenih vpra-
šanj, ki zadevajo nazor in miselno kulturo komunista. 
Bistveno je bržčas to, da se komunist zaveda, da je 
komunist ah pa ni komunist s svojim nazorom in 
miselno kulturo, kajti od tega je odvisna njegova ce-
lotna dejavnost. Tako kot za svojo dejavnost, je komu-
nist odgovoren tudi za svojo idejnost. Predvsem sam je 
kriv, če idejno ne napreduje, če se ne usposablja, če se 
pogreza v rutino in dogmatizem. Komunist nikoli ne bi 
smel pozabiti, da je komunistična organizacija zgodo-
vinskoizvorno tudi organizacija znanstvenega uteme-
ljevanja socializma. To ne pomeni slepe zaverovanosti 
v znanost, pač pa aktiven in kritičen odnos do nje - še 
posebej do družbenih ved, ki so kajpak za graditev 
nove družbe še zlasti pomembne. 
12. 
KOMUNISTI IN IZROČILA 

Komunist gotovo ni tradicionalist, človek, ki bi se 
<trdno oprijemal najrazličnejših preseženih, anahroni-
'stičnih izročil. Toda prav tako komunist tudi ni skrajni 
antitradicionalist, ki bi površno zametoval humano 
zapuščino preteklosti. Družbeno gibanje, ki bi rušilo 
za seboj vse mostove, bržčas ne bi bilo resnično napre-
dno; bilo bi brez civilizacijskih korenin. Tudi človek, 
ki se zavestno ali nezavedno odreka izročil, je nekultu-
ren par excellence, je kot brez temelja. 

Tradicije, ki sodijo k podmenam komunistične idej-
nopolitične in nazorske usmeritve, so najrazličnejše. 
Lahko bi govorih celo o več zvrsteh ah plasteh izročil. 

Tiste najgloblje plasti so osnova človeške duhovne 
kulture. Komunistu, ki je marksist, so le še najsploš-
nejša humana in kulturna inspiracija. Erich Fromm je 
to fundamentalno kulturno izročilo in izhodišče izrazil 
tako: 

»...Progresivno rešitev so si zamislili prvič v radi-
kalni obliki (je več religij, ki tvorijo prehod med ar-
haičnimi regresivnimi in humanističnimi religijami) v 
tistem pomembnem Qbdobju človeške zgodovine med 
letom 1500 in 500 pr. n. š. V Egiptu se je pojavila okoli 
leta 1350 pr. n. š. v naukih Ehnatona, pri Hebrejcih 
približno istočasno pri Mojzesu; okoli leta 600 in 500 
pr. n. š. so isto idejo oznanjali Laoce na Kitajskem, 
Buda v Indiji, Zaratustra v Perziji ter filozofi v Grčiji in 
preroki v Izraelu. Novi cilj človeka, postati popolnoma 
človeški in si tako znova pridobiti izgubljeno harmo-
nijo, so izrazili z različnimi pojmi in simboli...« Nas-
ploh je Fromm rad pisal o neprekinjeni dvatisočpet-
stoletni tradiciji humanizma - od Ehnatona, Mojzesa, 
Laoceja, Bude, Izaije in Amosa, Heraklita in Sokrata, 
Jezusa in apostolov, ameriškega indijanskega Quetzal-
coatla in Mohameda, prek renesančnih mislecev do 
modernih razsvetljenskih duhov, med katerimi pou-
darja zlasti Goetheja in Manca... 

Naj bo človeška kulturna preteklost pojmovana ka-
korkoli, jo komunist mora upoštevati v polni meri. Ne 
odpoveduje se je, pač pa jo kritično preseženo spre-
jema. 

Najbolj je ta odnos očiten v avtentični marksistični 
misli klasikov, ki sta kritično presežena vključila v 
svoj nauk različne momente in prvine nemške kla-
sične filozofije, angleške ekonomske vede, utopičnega 
socializma, francoske zgodovinske znanosti iz resta-
vracijskega obdobja, ateizma, izhajajočega iz starega 
materializma, levohegeljanske kritike, religije itn. 

1REZE NAD LAŠKIM 

IADI BI TRGOVINO 
poslej le jalove razprave 

V Brezah, eni od treh manj 
kzvitih krajevnih skupnosti 
jvobčini Laško, je problem 
ijovine oziroma oskrbe že 
afcelo desetletje na dnev-
nem redu sestankov in zbo-
ov krajanov. 
Slaba volja je v Brezah še 
ako razumljiva, če upošte-
rano, da so Breze močno 
odmaknjene od oskrboval-
nih središč in da je v tej kra-
jevni skupnosti veliko kme-
čkih proizvajalcev in osta-
relih občanov. V Brezah se 
avzemajo za takšno trgovi-
10, v kateri bi bilo mogoče 
upiti, poleg osnovnih go-
podinjskih potrebščin, tudi 
metna gnojila in semena ter 
fiostavne rezervne dele ter 
ijake za popravila kmetij-

skih strojev in naprav. Trgo-
vina bi bila potrebna tudi za 
odkup presežnih kmetijskih 
proizvodov. V prid temu go-
vori dejstvo, da so lani kmet-
je v Brezah pridelali več fižo-
la in ostalega živeža, kot so 
ga potrebovali zase, pa ga ni-
so imeli kje v bhžini odpro-
dati. 

Zemljišče, na katerem naj 
bi stal trgovinski objekt, je 
že odkupljeno in pripravlje-
no, Merx kot potencialni in-
vestitor naložbe pa doslej, 
kljub obljubam, ni pokazal 
večjega posluha. Krajani v 
Brezah se zato upravičeno 
sprašujejo, kako dolgo naj še 
čakajo na obljubljeno prido-
bitev. 

M.AGREŽ 

PROGRAM DELA 
POŽARNEGA 
VARSTVA 

Konec tedna je bila v Žal-
cu skupna seja novoimeno-
vanega zbora uporabnikov 
in zbora izvajalcev skupšči-

ne skupnosti požarnega var-
stva občine Žalec. Po spreje-
mu poslovnika skupščine so 
opravili volitve. Za predsed-
nika skupščine je bil izvoljen 
Dane Senič, za predsednika 
zbora uporabnikov Ivan Po-
točnik in za predsednika 
zbora izvajalcev Ivan Vasle. 
Izvolili pa so tudi predsed-
nike raznih komisij in odbo-
rov. V nadaljevanju pa so go-
vorili o programu dela te 
skupnosti za letošnje leto, 
ter o izdelavi požarnovar-
stvenega načrta požarne 
ogroženosti občine Žalec. 
Kot je poudaril na seji sekre-
tar skupnosti požarnega var-
stva občine Žalec Anton 
Gross se pri tem pojavljajo 
razni problemi glede finanč-
ne konstrukcije, pridobitve 
razne dokumentacije in po-
dobno. Govorih so tudi o na-
bavi filma »Požar na kmeti-
ji« ter o ogledu mednarodne-
ga sejma gasilske opreme v 
Avstriji. 

Na sliki: Novi predsednik 
skupščine požarnega varstva 
občine Žalec Dane Senič. 

T. TAVČAR 

lOLlLNA KONFERENCA ZRVS 
**LEC 
l ^ Prostorih družbenopolitičnih organizacij v Žalcu je bila 
v
 nec tedna programska volilna konferenca zveze rezervnih 
Jaških starešin občine Žalec. Iz obseženega poročila o 
W z a obdobje 1978-82, ki ga je podal predsednik Boris 
PrMCnšek ugotavljamo, da se je delo ZRVS občine Žalec v 
sjj^^em štiriletnem obdobju odvijalo na podlagi sklepov 
^]etih na peti redni skupščini ZRVS Žalec, po vsakolet-
ni11 Pfogramu dela občinske organizacije ter enotnega pro-

RK ZRVS. Rezervni vojaške starešine so tvorno so-
j°vali na vseh področjih družbenega razvoja, še posebej 
vJ?3 Področju krepitve idejnopolitičnih osnov in uresniče-

zasnov ljudske obrambe, varnosti in družbene samo-
"ie t V seskozi So skrbeli za splošno vojaško izobraževa-
n j kadrovsko in akcijsko krepitev organizacij ZRVS v 
,jevmh skupnostih. Ugotovili so, da bi kljub prizadeva-
j o storili še več in v tej smeri so tudi postavili 

g e Za Prihodnje obdobje. Izvolili so tudi novo vodstvo. 
^Predsednika občinske konference ZRVS Žalec je bil 
kreJen Marine Karel. Na sliki: Z programske volilne kon-

fice v Žalcu, na desni pa večletni predsednik Boris 
en*ek. T. TAVČAR 

RADIOAMATERJI SLOVENIJE 

ZBOR NA ROGU 
Pokrovitelj zreški Unior 

V soboto 17. aprila so se v 
hotelu Planja na Rogli zbrali 
radioamaterji iz vse Sloveni-
je in bratskih republik, kjer 
je pod pokroviteljstvom DO 
UNIOR iz Zreč bila 10. kon-
ferenca Zveze radio amater-
jev Slovenije. 

Zbralo se jih je preko 300, 
da bi pregledali delo v prete-
klem obdobju. Vsi prisotni 
so si bili enotni, da je leto 
bilo uspešno. Konferenca je 
pokazala, da so radio amater-
ji, katerih dejavnost ni kot 
kakšen šport mogoče mani-
festirati javno, razen »lova 
na lisico«, še kako prisotni v 
okoljih, kjer žive in še poso-
bej v pripravah za SLO. Zelo 
raznolika je njihova dejav-
nost. Od najstarejšega nači-
na komuniciranja s telegrafi-
jo, telefonijo, amatersko tele-
vizijo pa vse do komunicira-
nja preko satelitov in v zad-
njem času celo preko mese-
ca. Poleg tega pa gojijo še 
konstruktorsko dejavnost, 
ki je osnova vsej dejavnosti v 
radioamaterizmu in radio 
goniometriranje, ki mu v 
splošni rabi rečejo kar »lov 
na lisico«. Za nekatere teh 
dejavnosti pa so na konfe-

renci tudi proglasili zmago-
valce za lansko leto. Največ 
priznanj so prejeli člani ra-
dio kluba YU3APR iz Ljub-
ljane, med posamezniki pa je 
bil najboljši Albert Javernik 
YU3EF iz Slov. Bistrice. Po-
delil; pa so tudi najvišje priz-
nanje mednarodne radio 
amaterske organizacije za iz-
jemen doprinos v radio ama-
terstva pri nas, Janezu Zni-
daršiču YU3AA. 

Po končani konferenci pa 
je bila zaključna prireditev 
ob tekmovanju »POHDRJE 
MEMORIAL« za leto 1981. 
To tekmovanje vsako leto or-
ganizirajo radio klubi okoli 
Pohorja za vse jugoslovan-
ske radio amaterje, v spomin 
na herojsko smrt Pohorske-
ga bataljona, ki je v hudih 
bojih s številčno mnogo 
močnejšim sovražnikom iz-
krvavel do zadnjega moža 8. 
januarja 1943 pri Treh žeb-
ljih na Pohorju. Za lansko le-
to je bil organizator tega tek-
movanja Radio klub 
YU3DBQ iz Zreč, ki je po 
svečani proglasitvi rezulta-
tov pripravil prijateljsko sre-
čanje radio amaterjev. 

JOŽE ONIC 



Zgodi se včasih, da ti čisto ne-
pričakovano kak vonj ali melo-
dija ali cvet vzbudi spomin na 
nekaj davno pozabljenega, celo 
notri v podzavest odrinjenega. 
Nočem si tega priznati, toda ni-
koli se ne razveselim zvončkov 
ali trobentic. Tudi siničiji ščebet 
mi je neke pomladi presekal 
dušo. 

- Toda pti^.o je pismo s Kočev-
skega, za mojega moža; da naj 
napiše, kako je bilo, ko so areti-
rali Jožeta Šeška. On pa ne mara 
pisati. Andi nerad govori o tem. 
Še sedaj ga jezi: za partizana, 
pravi, je boj, nas pa so zajeli v 
bunkerju. Po izdajstvu. In Jože-
ta Šeška so ustrelili v Ljubljani, 
v maju, kakor Toneta Tomšiča. 
Trpljenje se preboli, prijateljeva 
smrt pa ne. 

Blizu Kočevja je Stara cerkev 
in malo čez previs neznaten za-
selek s čudnim imenom Konca 
vas. Vsako leto, ko zacvetijo tro-
bentice, prihajajo sem otroci in 
polagajo šopke pred spominsko 
ploščo na hiši št. 8. Zapisano je, 
da so tu 28. aprila 1942 Italijani 
ujeli Jožeta Šeška, ki je bil po-
tem v Ljubljani ustreljen in poz-
neje proglašen za narodnega he-
roja 27. 11. 1953. 

Hiša št. 8 v Konca vasi pri Ko-
čevju je bila takrat naša hiša. 
Skupaj s partijskim sekretarjem 
Jožetom Šeškom je bil tu v bun-
kerju po izdajstvu moj mož, 
Melhior Jošt, član okrožnega 
odbora Osvobodilne fronte. Z 
njim je bil še Jože Antloga, nje-
gov sosed iz Gotovelj. 

Po Jožetu Sešku se imenuje 
bivši sokolski dom v Kočevju, 
kjer je bil jeseni 1943 prvi zbor 
slovenskih poslancev. Za to slo-
vesnost je bil v največji tajnosti 
pripravil dvorano partizanski 
slikar Dore Klemenčič. Na zidu 
je bila zapisana Cankarjeva pre-
rokba: Narod si bo pisal sodbo 
sam. 

Med prvimi, ki so jo začeli pi-
sati, je bil Jože Šeško, ljubeznivi 
profesor z mariborske realke, 
zadnje čase v službi na kočevski 
gimnaziji, Zdaj glavni organiza-
tor odpora na Ribniškem in Ko-
čevskem. 

Pred usodnim dogodkom (je 
bil slučaj, da je bilo to 27. apri-
la?) sem se pred tisto hišo po-
slavljala od moža. Pomlad je ti-
sto leto kasnila, po osojah je še 
ležal sneg, toda trata pred hišo 
je rumenela od trobentic. Ne-
kam tesno mi je bilo, čeprav ni 
bilo prvič, da je mož odhajal, 
tudi za več dni, na sestanke po 
odaljenih vaseh ali k partiza-
nom na Travno goro. Toda da-
nes je bil še bolj molčeč kot na-
vadno, in ko mi je celo nabral 
šopek trobentic, sem se začudi-
la: »Kaj ti je?« Ni mi odgovoril, 
gledal je proti hiši... 

»No vidiš,« sem šla za njego-
vim pogledom, »zdaj je čisto le-
pa hiša, ko je pobeljeno, kar pra-
vi dom bomo imeli, pa sadja bo 
dosti za otroke.« 

Malce seje nasmehnil. Njemu 
je ta hiša pomenila nekaj druge-
ga, v njej so že bili pripravili 
bunker, kjer naj bo tiskarna. 
»Ne vem, če bi bilo pametno, da 
bi se zdaj sem selili. Težko bi si 
sama z vsem pomagala.« 

»Sama?« 
»Ja, sklenjeno je, da ne bom 

ostal na terenu. Pojdem gor, v 
Veliko goro, zvezdo mi pripravi, 
pa nogavice. No, nič ne joči, de-
kle. Ostal bom živ, vrnili se bo-
mo v mlin, sina bova imela, ime 
mu bo Mihael, po mojem 
očetu.« 

(Imela sva sina, ime mu je bilo 
Mihael, vendar je ostal Mihec: 
vzela nama ga je cesta neke po-
mladi, ko so cveteli zvončki in 
trobentice in je na vrbi pela si-
nica.) 

Naenkrat kot da ni bilo več ne 
sonca ne pomladi. Trobentice 
so mi padle iz rok v blatno lužo. 

Tisti večer sva še dolgo sedela 
ob napol podrtem ognjišču v hi-
ši št. 8. Molčala sva, Melč je bil 
nekam odsoten, zaskrbljen. 

»Ko bi imel pomaranče,« je 
rekel naenkrat, kar tako, »celo 
kilo bi jih pojedel.« 

To me je bolj potrlo kot vse 
drugo. Nikoli ni imel posebnih 
želja, vedno je bil z vsem zado-
voljen - zdaj pa naenkrat poma-
ranče, kot otrok! 

In zakaj sva sploh tu, na Ko-
čevskem? Saj prej še vedela ni-
sem za te kraje bogu za hrbtom, 
komaj iz šole; da so tu naseljeni 
nekakšni Nemci, kočevarji. 
Krošnjarit so hodili k nam, take 
zabojčke so nosili spredaj obe-
šene, ogledalca so prodajali, pa 
igle in zaponke. 

Prejšnjo jesen sva se iz preg-
nanstva v Srbiji prebila na Do-
lenjsko. Ni nama bilo hudega v 
Srbiji, a bosa bi bila šla nazaj, 
saj nisem vedela, kam so soro-
dniki skrili otroke. Melč pa je 
hotel dobiti stik z organizacijo. 
Seveda sva prišla na italijansko 
stran in blizu Ribnice, v Nemški 
vasi, sva našla družino, moje 
starše in brata ter hčerki, stari 
tri in pet let. 

V hišici, ki nam jo je bil odsto-
pil dobri mizar Klun, smo preži-
veli tisto hudo zimo enainštiri-
desetega. Mi po begunsko, ven-
dar med dobrimi ljudmi, Melč 
in moj brat pa sta bila malo do-
ma, hodila sta na sestanke in k 
partizanom v Veliki gori. K nam 

pa so tudi prihajali ljudje, ki jih 
nismo spraševali po imenih, ne-
kateri pa so nam bili znanci ali 
prijatelji od prej. Spoštljivo smo 
sprejemali Aleša Beblerja, lepo 
je bilo, kadar je prišel Dušan 
Kraigher, čeprav je bil čisto dru-
gačen kot nekoč v mlinu, nič 
več nasmejan. Jože Šeško je bil 
že prej z Melčem poznan, saj je 
bil prijatelj in stanovski tovariš 
z njegovim bratrancem, Fran-
cem O ničem. Profesor Šeško je 
bil sekretar za ribniško-kočev-
sko okrožje, on je Melča sprejel 
v partijo. 

Spomladi se je Melč odločil, 
da se bomo preselili na Kočev-
sko. Tam so bile vasi skoraj 
prazne, odkar je Hitler poklical 
Kočevarje v rajh. Lahko si si 
izbral katerokoli hišo in družba 
Sinova nam je dodelila hišo št. 8 
v Konca vasi. Začeli smo hoditi 
dol, dve uri čez Jasnico, po-
spravljali smo in belili, moralo 
je biti, kot da smo navadni nase-
ljenci. Hiša je na samem, organi-
zatorji OF so se lahko tu sestaja-
li. Ob gornjem robu vasi je sta-
noval rudar Tomšič, organizi-
ran; druge hiše so bile prazne, le 
čez sadovnjak ena domačija, 
Škrljeva, slovenska, od tam si 
nismo obetali nesreče. A ravno 
od tam je prišla. 

Dan po tem, ko sva se v Kon-
ca vasi že poslovila, je Melč še 
vseeno prišel domov. Z Antlogo 
naj bi pričakala partizane iz Ve-
like gore; morali bi prinesti ra-
dijski prejemnik v popravilo. 
Popoldan sta odšla, nista pove-
dala kam. Melča nisem več vide-
la. Skoro štiri leta. 

Tisto noč nas je prestrašilo 
prasketanje požara, okna so za-
žarela v krvavem odsvitu. Gore-
la je Češarkova žaga, prav blizu. 
Groza - sedaj bodo preiskave in 
kaj naj rečem, kje so moški? Nič 
ni bilo, Italijani si niso upali iz 
postojanke. Zasijalo je lepo po-
mladansko jutro in vesela sem 
povedala mami, da grem v Kon-

ca vas, saj je Melč gotovo tam. 
Vozil je še vlak. V Ribnici sem 
kupila metlo, morali so vedeti, 
da grem pospravljat v našo no-
vo hišo. 

Bila sem edina, ki sem izstopi-
la v Stari cerkvi in dobre volje 
sem s svojo metlo hitela čez 
hribček. Nikogar nisem srečala. 
Čudno. Še bolj čudno v Konca 
vasi - žive duše nikjer. Šla sem 
k Tomšičevim, tam smo puščali 
ključ. Vrata so bila odprta, v hiši 
nikogar. »Kaj bi radi?« sem te-
daj zaslišala starčevski glas. Na 
peči je zgrbljen ždel Tomšičev 
stari oče. 

»Kje so ljudje?« 
»Kaj ne veste? Vse so odgnali. 

Ta glavne so našli, v kleti.« 
Ne bom več vpraševala, no-

čem. Nočem vedeti. Ker že vem. 
»Ja, v kleti, zazidane.« 
»Vkateri hiši?« 
»Na številki osem.« 
Na številki osem - toda saj 

Melč morda sploh ni šel tja, saj 
morda... 

»So jih prignali, bose, roke so 
gor držali. Eden je bil mlad, je 
imel očala, tisti je stal sam. ni 
smel z drugimi govoriti.« 

»Ste koga poznali?« 
»Enega ja, klobuk je imel. Je 

k našemu hodil, s številke osem. 
Ni treba tja hoditi.« 

Tekla sem skozi sadovnjak, 
nisem pomislila, da bi me kdo 
videl. Moj bog, tisti z očali je mo-
gel biti samo Šeško - in s klobu-
kom - toda saj je vendar še kdo 
razen mojega moža nosil klo-
buk! In mogoče sploh ni bilo v 
naši hiši, kaj stari ve! 

Bilo je. Okrog hiše vse potep-
tano, vrata zijajo odprta v te-
mačno vežo, razbito ognjišče, 
odtrgane podnice. Kri? Ne ne, 
voda je razlita, prevrnjen škaf. 
Tja - tja si nisem upala ozreti. A 
ni mi bilo prizaneseno s tem 
zadnjim, najhujšim: loputa nad 
vhodom v klet je bila dvignjena 
in stena, s katero so bili prostor 
prezidali, je bila prebita. Groza 
v meni se je strdila v kepo: našli 
so jih v bunkerju. Živi? Jože Še-
ško, partijski sekretar, in Mel-
hior Jošt, član okrožnega odbo-
ra, zajeta v bunkerju... 

Padla sem na tla in grebla v 
sneg in blato. 

Potem sem šla čez njive proti 
Kočevju. Poiskala bom Cigoje-
ve iz Celja, že ves čas so mi šiva-
le, one morajo kaj vedeti. 

»Ferma!« Stražar. Seveda, ni-
sem pomislila, da je v tej hiši 
stanovala tudi Šeškova sestra. 
In jaz v gojzarjih, vsa blatna. 

Gnal me je na komando. Mo-
rala sem začeti trezno misliti. 
Previdno sem iz žepa potegnila 
vozovnico iz Ribnice in jo spu-
stila v cestno brozgo. Ne smejo 
vedeti, kdo sem, ne smejo seči 
po družini. 

Stražar me je na »komandi« 
pustil v sobi, kjer so vojaki ho-
dili sem in tja s porcijami za 
kosilo. »Hočete jesti?« me je 
vprašal starejši »marešalo«, 
očitno Istran. Prikimala sem; le 
z juho in koruznim kruhom sem 
mogla pojesti listek z naslovom 
pomembne javke. Kmalu je 
prišla ženska, ki me je preiskala. 
Našla je nekaj papirčkov, a ti 
niso bili nevarni, moj oče je za-
pisoval neke parcelne številke. 

Peljali so me v pisarno in me 
pustili v kotu sedeti. Pisalni 
stroj je šklepetal, oficir je nare-
koval poročilo: Konca vas nu-
mero otto... Sesko Jože, Antlo-
ga Jože, Melio J os t... Melio! To-
rej niso vedeli za pravo ime, 
Melč je imel ponarejeno legiti-
macijo! 

Medtem je prišel drugi oficir 
in je prinesel, kar so našli pri 
meni, tiste številke so bile sum-
ljive. »Ha skrivato mio padre,« 
sem poskušala s svojo italijan-
ščino. »Scritto!« je nervozno po-
pravil oficir, očitno ogorčen nad 
takšnim pačenjem najbolj kul-
turnega jezika. Nekaj so si po-
jasnjevali, razumela sem, da je 
neka uradnica z občine (bila je 
Čončeva iz Žalca) pričala zame, 
da me pozna in da sem res hote-
la iti k Cigojevim. Gledali so 
mojo izkaznico. Mermoglia -
zvenelo je italijansko. Dekliško 
ime - toda Jost, neki Jost je bil 
danes aretiran. Mogoče, sem re-
kla, to je pri nas zelo pogosto 
krstno ime, tako kot Jože. »Va 
bene, andate!« je sitno, naveli-
čano zamahnil oficir. »Topro, 
topro,« se mi je ob izhodu na-
smehnil tisti Istran. 

Vozil je zadnji vlak iz Kočev-
ja; mestece so po teh znameni-
tih aretacijah blokirali. V oddel-
ku so mi nasproti sedeli trije ita-
lijanski vojaki, vso pot so se 

navduševali, da so zdaj polovili 
»tutti ribelli«. Jih bodo peljali v 
Ljubljano ali jih bodo ustrelili? 

Gledala sem skozi okno, gosto 
je začelo snežiti. Preden je vlak 
v Ribnici obstal, sem skočila z 
zadnjega vagona. Skozi metež 
sem tekla po zavrteh. Samo da 
pridem domov, k mami! Obsta-
la sem na dvorišču. Skedenjska 
vrata so bila odprta, mama je 
nabirala drva. 

»Mama,« sem zajokala, »vse je 
končano, Melča so ujeli!« 

»Ne, ne,« je rekla mirno, »saj 
ti je obljubil, da bo ostal živ.« 

»Mama, v bunkerju, skupaj s 
Šeškom!« 

»O ti ubogi človek, tisti prijaz-
ni profesor? No, le pojdi zdaj k 
otrokom.« 

Kako je takrat bilo, mi je poz-
neje pripovedoval Melč: 

»Ko sva s Pepčem (Antloga) 
videla, da gori žaga, sva hitro 
krenila čez travnike in po gozdu 
proti Stari cerkvi. Saj, če bi bila 
šla po cesti, bi bila videla Italija-
ne, ki so šli obkoljevat Konca 
vas. V našo hišo sva prišla vsa 
premočena, ker je močno deže-
valo. Tam sva našla Beblerja, 
Stanjka, Luko Vidmarja in Še-
ška. Razen njega so bili že vsi v 
uniformah, odpravili so se na-
prej, on pa je ostal, ker naj bi šli 
mi trije skupaj na Travno goro. 

' Okrog petih .zjutraj je začelo 
pokati. Hitro smo se oblekli in 
pogasili ogenj. Zlezli smo po le-
stvi pod loputo vprezidano klet. 
Občutek strahu je minil, saj smo 
slišali Italijane, ki so hodili po 
hiši, dvakrat, pa so spet šli in 
smo si oddahnili. Tretjič smo za-
slišali korake kakih desetih Ita-
lijanov. In ženski glas: ,Uh, ta 
klet je bila pa prej večja!' Po 
glasu ženske nisem poznal, v in-
ternaciji mi je Tomšič povedal, 
da je bila Škerljevka, da so Itali-
jani že prej hodili tja. 

Začeli so razkopavati zid. 
smo imeli orožja. Šeško je te^ 
rekel zelo odločno: ,Ti si km J 
Antloga je tvoj hlapec. Poznat 
sva se iz Maribora, po Oni 
Prišel sem te obiskat, in pa da fcj 
dobil kaj hrane. Skrili smo Se 
zaradi streljanja.' 

To me je rešilo, Šeško ni ^ 
slil nase, vedel je, da je izgu^ 
ljen. Jaz pa sem pri tistem zaga 
voru vztrajal, če so me še tako 
tepli. In pa dokument Emon( 
sem imel, za hišo, na ime Meli0 
Jost. Šeško pa je imel pri sefcj 
žepno izdajo Manzonijevih 2a. 
ročencev v italijanščini, a so 
samo zasmehovali. Z nami m 
smel govoriti. 

S tovornjakom so nas peljali \ 
Kočevje, v dijaški dom, šest dni 
nismo nič jedli, pa bolelo meje 
rebra sem imel zlomljena. 
pču sem prepovedal sploh kaj 
govoriti, bali smo se provoka. 
torjev. Šeška nisem več videl 
Slišal sem pozneje, da je na ho. 
dniku v sodni dvorani pljunil 
pred Ahaca: ,Misliš, da se bol 
rešil, če druge izdajaš?' Res so 
ustrelili tudi Ahaca. Baje je dal 
Šešku 17 lir za OF... 

Ja, videl sem tebe in Alenko, 
ko sta čakala spodaj na dvorišču 
pri dijaškem domu. Gledal sen 
skozi okence pod streho, pa ni 
sem mogel zaklicati. Nek vojak 
je potem pripeljal Alenko, pri-

nesla mi je pomaranče. (Res je 
bilo, Alenka je bila ljubek otrok, 
imela je komaj tri leta in tudi 
Italijani so imeli doma 
otroke...) 

V Ljubljani, v Belgijski kasar 
ni, nas je bilo najprej štiridesei 
skupaj. Nič nismo govorili. Po-
tem sem bil štirinajst dni v sa 
mici; vsak dan so jemali talce 
nisem imel več nobenega upa 
nja. Potem pa so me poklicali m 
transport, na seznamu je bilo či 
sto zadnje s svinčnikom pripisa 
no moje ime, Melio Jošt. 

Na vlaku so nas prikovali t 
verige, na vratu, na rokah, m 
nogah.« 

Pred nekaj leti je bila v celj 
skem Muzeju revolucije neki 
republiška razstava, predstavi 
jo je Iztok Avsec. Po otvoritvi 
smo šli v pisarno, klicala sen 
Melča. 

»Melč?« se je zavzel Avsec 
»koliko časa že iščem tega člo 
veka! Ali poznate tega Melča?' 

»Kolikor toliko,« sem rekla 
»moj mož je!« 

Potlej sta se pozdravila, Avs& 
je pripovedoval, da je raziskoval 
arhivsko gradivo o kočevskefi 
procesu. Melčev zagovor da & 
obravnavali kot zgled. Pa # 
smejali so se, kako se je ta zabit 
kmet zgrozil, ko so mu povedati 
da je bil skupaj s komunisti 
Prej jih je videl samo na sliki,1 

nekem časopisu, imeli so dO* 
med zobmi in čez prsi polno & 
denikov. Saj bi ga bili lahko & 
ubili! 

Da imajo zapisnike, je deft 
Avsec, in da nas bo kmalu ob'' 
skal. Iztok Avsec je lani umri 

Zdaj, ko to pišem, sem še e"' 
krat vprašala moža: »Kakš$ 
človek je bil Šeško?« 

»Kakšen! Komunist, razg^ 
dan, človeški. Leninskega koV\ 
vedno na čelu množice, a niko1, 

odtrgan od njih.« 
DARINKA J0$ 



tfOBEC IZ ŽIVLJENJA DOMINIKA DRAVINCA 

IDECA MISEL NA ZEMLJI NE USAHNE 
L//, za katero se je navdušil še kot mlad delavec, je predan vse svoje življenje 
ijar se revolucionarna de-
ska zavest res oplaja in ši-
ŝamo ob stroju, za zidovi 

'v,arne? Usahne, če zgubi 
L s tistimi množicami, ki 
j0 vsadile v glavo kot me-

L zametek in jo gnetle ta-
p dolgo, da se je razplam-
fpa, morda zares otopi pri 
jeh, ki jih revolucionarni 

[k zgolj opljusne, ne da bi 
[Sa(jjl v njihovo zavest plo-
^ seme. A drugače je s sti-
jjjni, ki hočejo to seme ne-
hati. V njih revolucionar-

delavska zavest nikoli ne 
l 5 a h n e . Tudi tedaj ne, ko je 
trgajo iz okolja, v katerem 
E bila spočeta.in se je napa-
jla ter jo presadijo drugam, 
[a zemljo na primer. 

JEL JE K RDEČIM, A 
II VEDEL, ZAKAJ -
Dominik Dravinec je bil 
tar 11 let, ko se je skupaj s 
tarši, brati in sestrami prise-
li na kozjansko Rudnico. Pi-
alo se je leto dvajset. Zemlje 
• bilo malo, družina velika, 
udi je pestila lakota. Na Ru-
jiici je Dominik učakal de-
etnajst let. Zaradi lakote in 
lomanjkanja se je leta 1927 
idločil, da gre v svet s trebu-
iom za kruhom. Začel se je 
ov za delom. Svet je pretre-
sla gospodarska kriza, ki je 
,-es svoj strup stresala na 
ubet delavcev in kmetov. 
Dominik se je najprej od-

pravil v Maribor, kjer je delal 
v opekarni. Leta 1930 pa je 
'odšel v Ljubljano, kjer je do-
ibildelo pri gradnji nebotič-
nika. Mezda je bila borna, tri 
dnarje na uro je znašala. De-
lati je bilo treba deset ur na 
Idan, zaslužek pa je še Domi-
niku, ki je bil samski, komaj 

zadoščal za hrano in stanova-
nje. Delo v Ljubljani je bilo 
sezonskega značaja, zato je 
prihajal Dominik na jesen 
domov, na Rudnico. A vsa-
kič, ko se je na pomlad znova 
vrnil v Ljubljano, so bile ra-
zmere za delavce slašbe. Le-
ta 1936 pa je počilo: Kidrič, 
Leskovšek in Sušnik so or-
ganizirali velik delavski 
štrajk, ki se ga je kot delav-
ski zaupnik udeležil tudi Do-
minik Dravihec. Bil je pri 
»rdečih«, čeprav sprva niti ni 
natanko vedel, zakaj. Pre-
prosto se mu je zazdelo, da 
spada mednje. Njegova revo-
lucionarna misel je pričela 
zoreti v tistem trenutku, ko 
je poslušal klene Sušnikove 
besede na velikem delav-
skem zborovanju v času 
štrajka. Tedaj se je zavedel, 
da bo mogoče izkoriščanje 
bogatih preseči le z bojem. Z 
bojem, ki bo dolgotrajen in 
krvav in ki se mu bo treba 
predati z vsem srcem in 
močmi. 

V POROČNI OBLEKI K 
PARTIZANOM 

Zadnja leta pred vojno. V 
Ljubljani ni bilo več dela, za-
to se je Dominik odpravil v 
Črnomelj. Med delavci je 
vrelo, pa čeprav so se neneh-
no širile novice, kako so tega 
ali onega voditelja rdečih za-
prli. Revolucionarna zavest 
je bila že globoko vsidrana v 
delavskih glavah. 

Dominik Dravinec je tudi 
v Črnomlju zgubil delo. 
Vrnil se je na domačo Rudni-
co in se poročil. Doma ga je 
zatekla vojna in se mu v vsej 
svoji krutosti in neizprosno-
sti razodela že 15. aprila, ko 
so mu Nemci odpeljali se-

stro. Spomini na tiste čase so 
v Dominiku boleči, a za nje-
gova leta neverjetno živi. Do 
dneva natanko se spominja, 
kaj se je dogajalo na Rudni-
ci, kateri partizani so priha-
jali v njihovo hišo, kje so bile 
zveze in do kod so peljale. Še 
posebej jasno pa se spominja 

tistih treh dni v januarju leta 
1944, ko je prišla štirinajsta 
na Kozjansko. Gozdovi so 
prenašali grozeče pokanje in 
oznanjali nečloveški napor 
in boj, ki so ga partizani bili z 
močnim sovražnikom. 

Prav v tistih dneh so Do-
minika ovadili Nemcem kot 

šefa banditov na Rudnici. 
Vedel je, da nima izbire. Pu-
stil je ženo s tremi majhnimi 
otročiči, se oblekel v poroč-
no obleko, si nadel poročni 
klobuk na glavo in odšel v 
partizane, v Šercerjevo bri-
gado. Tolkel se je na Babni 
gori, na Boču, na Pohorju in 
na Graški gori, kjer je bil v 
predahu med hajko sprejet v 
Komunistično partijo. Pri 
Svetemu Antonu nad Šošta-
njem je bil ranjen, a to ga je 
le za kratek čas odtegnilo od 
borbe. Svobodo je dočakal v 
Črni na Koroškem in še da-
nes ima solze v očeh, ko se 
spomni, kako je na šoli za-
plapolala naša zastava... 

KOT KOMUNIST JE 
POPRIJEL, KJER JE 
BILO TREBA 

Prva leta graditve poruše-
ne domovine. Dominik je 
odšel v Rudnice v Slovenske 
gorice, na zemljo, ki so jo pu-
stili Nemci. A družino je vle-
klo nazaj, posebej, ker je na 
domačiji na Rudnici ostal le 
star in bolehen oče. Dominik 
se je z družino znova preselil 
na Rudnico in na njej ostal 
vse do danes. Lotil se je zem-
lje, ki ga je v najtežjih pred-
vojnih in vojnih časih tako 
globoko priklenila nase, zra-
ven pa je delal kot gozdar. In 
čeprav je živel umaknjeno, 
rekli bi lahko kar malce idi-
lično življenje, ga njegova re-
volucionarna misel nikoli ni 
zapustila. Sam ni dovolil, da 
bi ga! Rdeča misel, ki se je je 
navzel kot mlad delavec, tu-
di na zemlji ni usahnila. Do-
minik je v vseh povojnih le-

tih aktivno sodeloval v gra-
ditvi domovine in se boril za 
to, da bi med ljudmi vladalo 
sožitje. Dolga leta je bil se-
kretar partijske celice in na-
to organizacije v Pristavi, de-
lal je v socialistični zvezi, v 
sindikatu pri Gozdnem go-
spodarstvu, v borčevski or-
ganizaciji v Pristavi. Nikdar 
ni pomišljal, ko je bilo treba 
poprijeti za delo, pa najsi bo 
pri elektrifikaciji na Rudnici 
ali pri političnem delu. Kot 
komunist se je zavedal, da je 
njegova dolžnost delati z 
ljudmi in med ljudmi in da 
mora utrjevati vse tiste vre-
dnote in odnose, za katere se 
je že kot mlad delavec nav-
dušil in za katere se je s krvjo 
boril med vojno. Svojo rdečo 
misel je vsadil in jo negoval 
tudi v glavah svojih otrok, 
posebej sinovih, ki so vsi sto-
pili v vrste komunistov. 

Dominik Dravinec je da-
nes star 74 let. Bolehen je že, 
noge ga ne nesejo več tako, 
kot poprej. Zadnjih nekaj 
mesecev zato ne hodi več ta-
ko pogosto v štiri kilometre 
oddaljeno Pristavo na se-
stanke, ki jih včasih tudi v 
najhujšem snegu ali dežju ni 
zamudil. Pa bolečina se je 
globoko vsadila vanj. Boleči-
na, ki jo je zglodala bolezen 
žene, ki mu je v dobrem in 
slabem stala ob strani dvain-
štirideset let. V oporo mu je 
predvsem mlajši sin, ki bo za 
očetom ostal doma na kmeti-
ji. Bo tudi on tako negoval 
tisto rdečo misel, ki jo je oče 
pred davnimi leti prinesel od 
drugod in jo vsadil v svojo 
zemljo? 

DAMJANA STAMEJČIČ 

URA KOT ŽIVLJENJE Z ANO COCEJ 

KO BI ZDAJ IMELA MLADE MOŽGANE... 
Včasih za volitve niso bili potrebni plakati, temveč srce in volja! 

Z Metodom Trebičnikom sva se od-
pravila na obisk k Ani Cocej v jutra-
njih urah. Stanuje v veliki hiši nasproti 
Partizana Gaberje. Čeprav nisva bila 
napovedana, naju je rada sprejela. 
Takšna je vedno: rada ima obiske in 
dobre ljudi. Menda jih spozna že po 
uvodnem pozdravu pa čeprav zaradi 
let malce slabše vidi. Glas je tisto »ta 
pravo« in stisk roke! 

Ko je uspela reči: »sedita za mizo«, je 
že bila ogorčena, ko je poslušala Radio 
Celje. »Kaj danes delajo taborniki? Zdi 
se mi, da niso več tako prizadevni, kot so 
bili nekoč. Škoda! Zdajle poslušam vaš 
radio pa govorite o njihovem delu. Bolj 
bi morali mladi gibati. To bi bilo dobro 
za njih in za celotno družbo.« 

Po tem uvodu je Ana Cocej pokazala 
svoj pravi obraz. Razkrila je svoje srce, 
široko kot ocean in dobro kot med. Pred-
vsem pa iskreno. Iskrenosti se je naučila 
v delavskih Gaberjih, kamor so jo kot 
majhno, šestmesečno deklico prinesli iz 
Zagrada ali Brega. In če bo 6. julija letos 
slavila 80. rojstni dan, ji lahko verjame-
j o , da je prava Celjanka, še več, prava 
Gaberčanka! 

Zakaj smo obiskali Ano Cocej? Pred-
vsem in samo zato, da bi izvedeli, kako 
so nekoč v delavskih Gaberjih prazno-
vali 1. maj! 

ANA COCEJ: »1. maja nismo nikoli 
teko zavzeto in predano praznovali kot 
tekrat, ko je bil prepovedan. To niso bile 
skupine ljudi, ampak velike grupe, ki so 
se spontano zbrale in odšle za l.maj iz 
Gaberij na Celjsko kočo ali kasneje na 
Kompole nad Štorami. Prepevali smo 
delavske pesmi, bilo je prečudovito! Pa 
ko so bile volitve! Takrat ni bila potreb-
na nobena propaganda, vsi smo sponta-
no šli. Danes pa je vse predobro...« 

Kdaj ste praznovali 1. maj na Celjski 
koči? 

ANA COCEJ: »Ce se prav spomnim je 
oilo to leta 1927 ali 28. Zbrali smo se v 
Gaberju in odšli na Celjsko kočo skozi 

Hudičev graben. Pri Svetini so nas že 
pričakali žandarji, vendar so nas kar z 
daljave opazovali, kaj bomo naredili. Do-
bro se spomnim hoje skozi Hudičev gra-
ben, ko je Tončka Zvižejeva obesila na 
palico, ki jo je nosil na rami Franc Kač, 
rdečo jopico. To je bila zastava v naši 
dolgi koloni!« 

So žandarji ostali na Svetini? 
ANA COCEJ: »Ne, od daleč so nas 

spremljali vse do Celjske koče!« 
Kakšen je bil glavni program prvo-

majskega srečanja? 
ANA COCEJ: »Govora ni bilo, samo 

med petjem smo vzklikali razna gesla o 
1. maju, delavskem prazniku. 2e takrat 
je bilo zraven izredno veliko članov Svo-
bode.« 

Kaj pa ste sicer počenjali, Ana Cocej? 

ANA COCEJ: »Ljubila sem gledališče 
in bila sem pri »dramatičnem odseku«. 
To je bilo leta 1922, ko smo igrali dram-
sko delo »Samosvoj«. Prvo vajo smo 
imeli pri takratnem Jugoslovanu pa so 
prišli žandarji in nas pregnali. Drugo va-
jo smo imeli v Delavski pekarni pa so 
nas tudi razgnali žandarji. Tretjo vajo 
smo imeli v Zidanškovi ulici pri peku 
Korenu... Selili smo se na zdajšnji Slan-
drov trg pa spet k Jugoslovanu, kjer smo 
začeli. Vedno, predno so nas dobili, smo 
bili obveščeni. Kljub premikom smo vse 
naredili in zaigrali!« 

Kdo vse je sodeloval pri igri »Samo-
svoj«? 

ANA COCEJ: »Med drugim je igrala 
tudi žena Franca Leskovška - Luke Mici 
Dečmanova.« 

Za kdaj ste pripravili to igro? 
ANA COCEJ: »Za 1. maj.« 
Kje ste si služili dinarje za sicer pri-

jetno in pestro, vendar izjemno težko 
življenje? 

ANA COCEJ: »25. novembra 1917 sem 
se zaposlila v EMO. Tam sem bila do 
aretacije leta 1943, ko so me poslali v 
taborišče Ravensbriick, od koder sem se 
vrnila 29. januarja 1945. Na petek sem 
bila aretirana in odpeljana ter na petek 
vrnjena. Vidite - petek slab začetek pa 
vsaj pri meni tudi dober konec. Ob vrni-
tvi sem imela velike težave s ponovno 
zaposlitvijo. Leta 1950 sem šla nazaj v 
EMO in tam ostala do upokojitve leta 
1954. 3. julija letos bo 28 let, kar sem v 
pokoju! Lepa doba, kajne?« 

Kako ste odšli v pokoj? 
ANA COCEJ: »S krvavimi žulji! In ni 

mi žal!« 
Včasih je bilo težko... 
ANA COCEJ: »Nekoč ,šef' v EMO si-

cer ni bil pravi nasprotnik delavcev, ven-
dar ni maral, da bi delavci komandirali. 
Je pa res, da je fabrika takrat dobro dela-
la, ker je bil vesten šef...« 

Je danes drugače? 
ANA COCEJ: »Ne vem, vendar nekaj 

je narobe, saj kljub vsem prizadevanjem 
to kažejo slabši rezultati...« 

Vzrok? 
ANA COCEJ: Disciplina, red, odnos do 

dela: Vsi prelahko pridejo do dinarjev... 
Ko bi jaz danes imela mlade mož-
gane...« 

Kje imate zbrano bogastvo svoje pre-
teklosti? 

ANA COCEJ: »Večino slik in ostalega 
gradiva so mi pobrali med raznimi prei-
skavami, nekaj mi je odnesla huda po-
plava leta 1954. Tako mi je ostal še samo 
spomin...« 

Ana je tudi članica ZZB NOV, bila pa 
je tudi članica prvega odbora Rdečega 
križa takoj po vojni... 

ANA COCEJ: »Po ves teden sem bila 
na terenu... od DESA do Šmarjete... ne 
pa tako kot danes, ko imajo poverjeniki 
po nekaj hiš in tarnajo, da vsega ne zmo-
rejo.« 

Ana je imela moža Franca (delal je v 
EMO in se upokojil v Cinkarni leta 1951, 
zdaj je že več let pokojen, pa dva sinova -
Franci je umrl, Stane še živi)! Po vseh 
tegobah jo je leta 1978 še infarkt: 

ANA COCEJ: »Ko sem se zbudila v 
bolnišnici so mi rekli naj nekaj povem. 
Iz »nog« sem potegnila in zinila prve 
besede - če lahko povem en vic! Doktor 
je ob tem rekel - rešena je! Potem sem 
govorila oglate, robate, košate in kosma-
te. Ko sem zapuščala bolnišnico so mi 
rekli, kje imam magnetofon s posnetki 
vseh teh vicev. Pa sem jim odgovorila: 
ko sem prišla v bolnišnico ste me slekli 
in oblekli pa niste nič videli? Vse težave 
sem vedno reševala s humorjem ...« 

Kako lepo je poslušati Ano Cocej, ona 
pa bi v šali, vendar za res, rekla: »Ne 
me samo poslušati, tudi delajte tako!« 

TONE VRABL 



ANDREJ ŠIFRER NA VESELEM ZELENEM VLAKU 

DOBER GLAS SEŽE V DEVETO VAS 
Organizatorji izleta so TTG iz Celja, Arenaturist iz Pulja ter Novi tednik in 
Radio Celje 

Nikakor vas nočemo s tem naslovom 
potegniti. Dejstvo pa je, da izleti z vese-
lim zelenim vlakom postajajo vse bolj 
znana množična družabna srečanja. To 
je potrdil tudi ta zadnji izlet. Gost na 
vlaku je bil tokrat Andrej Šifrer, ki je 
kljub mavcu in brez kitare, več kot zado-
voljil pričakovanja potnikov. 

Velenjčani, Mariborčani, Celjani in 
Ljubljanačni so ustvarili tako vzdušje na 
vlaku, da je Andrej upravičeno lahko re-
kel, ko je pozdravil potnike: »Kakor hi-
tro sem vstopil na vlak, sem ugotovil, da 
smo sami naši. Kolikor bo v moji moči, 
se bom trudil, da se bomo vsi skupaj 
imeli kar najboljše.« Andrej je nato ob-
hodil vse vagone in ni potrebno posebej 
poudarjati, da je šele tik pred Puljem 
lahko mirno sedel na svoj sedež. Vsak 
izletnik je tudi dobil darilo od Andreja in 
organizatorja - eno izmed Andrejevih 
kaset. 

Po dobrem kosilu v hotelu Belvedere 
v Medulinu so izletniki lahko uživali na 
sprehodu ob sončni medulinski obali, 
nekateri so si oblekli kopalke in se pre-
pustili toplim sončnim žarkom. Drugi so 
se odločili za kopanje v hotelskem baze-
nu, pet ekip pa se je pomerilo v keglja-
nju. Tokrat je zmagala celjska ekipa, čas 
pa je neusmiljeno tekel in že je bila tu 
večerja in zabavni program, ki ga je na 
splošno navdušenje vodil in uspešno iz-
peljal Andrej. Pomagali so tudi udele-
ženci izleta, ki so tako kot zmeraj, bili 
pripravljeni sodelovati v nagradnih 
igrah, ki so od srca nasmejale vse goste. 
Andrej pa ne bi bil Andrej, če ne bi še 
katero zapel. Vsa dvorana je bila na no-
gah in lz vseh grl se je razlegala tista 
znana »Vse manj je dobrih gostiln«. 

Sledil je ples. Igral je hotelski ansam-
bel Nevera, ki sedaj že kar dobro obvla-
da slovenske valčke in polke. Ni šlo niti 
brez »račk«. Na plesišču se je vrtelo staro 

in mlado, kolo pa se je vilo po vsej dvora-
ni, hotelski veži in celo kuhinji. 

Sele ob dveh je utihnila glasba ansam-
bla Nevera. Mladih pa je bilo takrat veli-
ko več kot ponavadi in višek razpolože-
nja se še ni polegel. Disco jockey pa se je 
že zavlekel v svojo kamrico. Toda tu je 
bil Andrej, ki je pred osmimi leti eno 
celo poletno sezono bil disco jockey prav 
v tem hotelu. Tu ne pomnijo, da bi bil 
kdaj disco tako poln mladih plesalcev ob 
tako pozni nočni ali bolj že jutranji uri 
kot prejšnjo soboto. 

Tako je bilo pričakovati, da bodo na 
zajtrku le tisti, ki že iz navade zgodaj 
ustajajo. Za nekatere pa je bilo še nav-
sezgodaj, ko so avtobusi ob 11. uri in 30 
minut stali pred hotelom in nato vse sku-
paj odpeljali na običajen krožni ogled 
Pulja in puljske arene ter na železniško 
postajo, kjer je potnike že čakal zeleni 
vlak. 

Samo še pol ure, da so se potniki okre-
pčali in že je Andrej v spremstvu svojih 
oboževalk in oboževalcev krenil na ob-
hod po vlaku, kjer so ga pričakali dobro 
razpoloženi potniki. Malo so še pokram-
ljali, zapeli in pot do Ljubljane še nikoli 
ni bila tako kratka kot v družbi z Andre-
jem in v družbi veselih potnikov. Ob 
slovesu je dejal Andrej: »Bilo je lepo. Ne 
glede na to, da zveni to kot fraza, je bilo 
zares dobro na tem izletu. Upam, da se 
bomo na veselem zelenem vlaku še sre-
čali.« 

Priložnosti za ponovno srečanje pa bo 
še veliko. 

Izlet z Andrejem Šifrerjem in z veselim 
zelenim vlakom je bil zadnji v ciklusu 
spomladanskih izletov na morje, ki jih 
organizirajo TTG iz Celja, Arenaturist iz 
Pulja ter Novi tednik in Radio Celje. V 
tej predsezoni bo le še en izlet. Tokrat bo 

veseli zeleni vlak odpeljal potnike na 
praznik češenj na goriško. Izlet bo 5. in 6. 
junija. 

Za poletni čas so na TTG v Celju pri-
pravili sedemdnevne pakete za letovanje 
v Medulinu, v času od 13. junija do 18. 
julija. Posebnost teh paketov je v tem, da 
tiste, ki so se odločili za te počitniške 
aranžmaje, bo na letovanje in nazaj do-
mov peljal zeleni vlak. 

V septembru pa se bo pričel nov 
ciklus dvodnevnih izletov z veselim ze-
lenim vlakom. Prvi bo odpeljal izletnike 
ha ribji praznik v Medulin. Tudi za ta 
izlet pripravlja TTG presenečenje. O vse 
pa boste pravočasno obveščeni v Novem 
tedniku. 

Andrej in tovarišice iz Vzgojno varstvenega Zavoda 
Mozirje so kar precejšen del poti skupaj prepevali. 
»Vzdušje je bilo odlično, so rekle naše vzgojiteljice, 
»Šifrer je, kljub nezgodi, dobro zabaval vse od mladih 
pa do tistih nekoliko starejših potnikov.« 

Na sindikalnem izletu so bili tudi iz delovne organiza-
cije REK Tiskarne Titovo Velenje. »Izlet je bil prekra-
tek, kljub temu pa je bil dobro organiziran in si takih 
izletov želimo še več. Kljub temu, da Andrej ni pel in 
igral, je njegov večerni spored bil odličen.« 

Takole je Andrej hodil od vagona do 
vagona, od potnika do potnika. »Nisem 
si mislil, da se bom lahko podpisoval z 
levo roko, da bom pel brez kitare in še 
sto drugih stvari sem počel o katerih 
sem mislil, da jih zaradi nezgode ne 
bom zmogel. Ljudje so bili pripravljeni 
za sodelovanje in z njihovo pomočjo 
sem dal veliko več od sebe kot sem 
sprva mislil.« 

Skupina iz Rogatca in Grobelnega se je odlično zabavala. Njihov predstavnik si^ 
po napornem tekmovanju, kdo bo prvi pojedel krožnik smetane, kleče in brez rok, 
prislužil tole ogromno presto. » Vzdušje je bilo enkratno. Mi smo prvič na izletu, ne 
pa tudi zadnjič.« 

Mornar Kojek Franc je ravnokar »Zaprisegel«. Oč 
Franc in mama Marija pa sta imela razlog več, da st; 
se v Medulinu dobro počutila. Kojekovi so iz Celja 
Pridružili pa sta se jima še Julijana Golouh iz Štor ii 
Marija Dragar iz Šentjurja (v sredini). 

Potovanje z zelenim vlakom je udobno, potovanje z veselim zelenim vlakom pa je enkratno in nepozabno 
doživetje. Marsikdo izmed 320 potnikov iz Celja, Velenja, Maribora, Ljubljane pa tudi iz Raven se bo še kdaj 
odločil za takšen izlet. 

Brez direktorja celjskega TTG Milana GerželjJ 
spremljevalk Cvete, Nevenke, Ane, Romane in Ta' 
jane, organizatork Marije in Jolande in seveda gost 
Andreja, tudi ta izlet ne bi bil to kar je. »Nočemo bi< 
zgolj trgovci,« pravi direktor. »Želimo, da naši po 
niki z izleta odnesejo kaj več kot samo spomin n 
dolgo vožnjo, hotelsko sobo in postrežbo. Potniki m< 
rajo imeti občutek, da se brigamo zanje. Mi si bom 
tudi v bodoče prizadevali, da bo program pester, v< 
dili bomo s sabo kulturne animatorje, obenem p 
želimo, da tudi naši potniki aktivno sodelujejo v pr< 
gramu. Vse to nam je do sedaj uspelo.« 



OBRAZLOŽITEV DELITVE 
OSEBNEGA DOHODKA 
PRI OBRTNIKIH 

Kot kaže so delavci za-
posleni pri samostojnih 
obrtnikih obrtniki še ve-
dno preslabo in nepopol-
no seznanjeni z določili 
nove kolektivne pogodbe 
o delovnih razmerjih med 
delavci in samostojnimi 
obrtniki, sprejete maja 
1981 leta. Predvsem gre 
za izvajanje določil okrog 
najnižjih osebnih dohod-
kov oz. mesečnih akonta-
cij slednjih, udeležbe de-
lavca v dohodku obrato-
valnice, zajamčenega 
osebnega dohodka delav-
ca in zadostitvi pogojev 
pri sklepanju delovnih 
pogodb med obrtnikom 
in delavcem. 

Glede na navedene 
ugotovitve, sta obrtno 
združenje Celje in občin-
ski sindikalni svet v sode-
lovanju z predstavniki 
ostalih družbenopolitič-
nih organizacij in skup-
ščine občine Celje, ter 
družbenim pravobranil-
cem samoupravljanja or-
ganizirala dne, 14. 4. 1982 
posvet na katerem so po-
novno bila pojasnjena in 

sprejeta enotna stališča 
navzočih, do izvajanja do-
ločil kolektivne pogodbe 
v naši občini. 

Da bi preprečili neso-
glasja, katera nastajajo 
zaradi slabega poznava-
nja pravic, obveznosti in 
odgovornosti, sprejetih s 
kolektivno pogodbo o de-
lovnih razmerjih med de-
lavci in samostojnimi 
obrtniki seznanjamo vse 
zainteresirane s stališči 
sprejetimi na omenjenem 
posvetu. 

- V kolektivni pogodbi 
predviden najnižji meseč-
ni osebni dohodek delav-
cev za 1. 1981 oziroma za 
leto 1982 (objavljen v re-
viji Obrtnik št. 3 in No-
vem tedniku, dne 8. 4. 
1982) pomenijo cilj, za ka-
terega se morajo vsi zav-
zeti, da ga uresničijo če za 
to obstoje realni pogoji. 
Preprosto povedano, če 
obratovalnica ustvari toli-
ko dohodka, da ga lahko 
tudi razdeli v smislu po-
godbenih določil in v 
skladu z vloženim tru-
dom, delom in uspehom 

delavca v zasebni obrato-
valnici. 

Naj ponovno citiramo 
določilo iz kolektivne po-
godbe: to so najnižji me-
sečni osebni dohodki de-
lavcev v letu 1981 oz. v 
letu 1982 po 49. členu ko-
lektivne pogodbe, torej 
za delavca v polnem de-
lovnem času (182 ur na 
mesec) in pri doseganju 
normalnega delovnega 
uspeha, ter v pogojih do-
seganja normalnih po-
slovnih rezultatov obra-
tovalnice. 

Uspehi obratovalnice v 
preteklem letu pa so tudi 
osnova za dogovor in do-
ločanje višine akontacije, 
ki jo dogovorita delavec 
in obrtnik za leto 1982. 

V nobenem primeru pa 
najnižji osebni dohodek 
ne sme biti nižji od zajam-
čenega osebnega dohod-
ka, ki pripada delavcu po 
52. členu kolektivne po-
godbe. Ta pa je v višini 
kot je določeno po poseb-
nem zakonu in odloku 
izvršnega sveta SR Slove-
nije in znaša v letu 1982 

6.110,00 od povprečnega 
OD v republiki (11.153,00 
dinarjev). 

Posebna pozornost je 
na posvetu bila namenje-
na 44, 45 in 57. členu ko-
lektivne pogodbe. V na-
vedenih členih je kon-
kretno nakazan letni 
obračun osebnega do-
hodka, ki ga mora opravi-
ti obrtnik pred napovedi 
davka od obrtne dejavno-
sti. Ob tem pa mora biti 
tudi podatek o doseže-
nem dohodku obratoval-
nice v preteklem letu (iz 
tretjega odstavka 44. čle-
na pogodbe) po davčni 
napovedi obrtnika. 

Če pristojna uprava za 
družbene prihodke priz-
na stroške obratovalnice, 
kot jih je napovedal obrt-
nik se letni obračun oseb-
nega dohodka delavca 
šteje za končni letni obra-
čun. Enako je podlaga za 
končni letni obračun OD 
delavcu, začasna odmer-
na odločba občinske 
uprave za družbene pri-
hodke v kolikor ni bila 
nadomeščena z končno 
odločbo o odmeri davka. 

V kolikor je doseženi 
dohodek obratovalnice 
nižji od predvidenega, 
skupni obračunani oseb-
ni dohodek delavca ne 
more biti nižji od akonta-
cije, ki jo je že prejel. 

Ne nazadnje je v občini 
dovolj jasno podana 
usmeritev nadaljnega raz-
voja obrti, glede na seda-
nje in prihodnje gospo-
darske razmere doma in v 
svetu. Poznane so težav-

ne razmere, še posebej 
storitvene obrti in logič-
no je, da družba ni za take 
rigorozne ukrepe, ki bi 
onemogočili življenjski 
obstoj obratovalnic oz. 
krčenje obrtnih dejavno-
sti. Slednje morajo imeti 
v vidu tudi vsi dejavniki v 
naši občini, ki so kakor 
koli vezani za uresničitev 
kolektivne pogodbe. 

Vsekakor pa je skupno 
prepričanje sindikata in 
obrtnega združenja Celje, 

da obratovalnice, ki niso 
v stanju zagotoviti pri-
mernih osebnih dohod-
kov zaposlenim, kljub 
njihovem težavnem polo-
žaju, nimajo perspektive. 

Nesporna je ugotovi-
tev, da se z odpravo dolo-
čenih težav vezanih za hi-
trejši razvoj obrti, lahko 
sprostijo rezerve tako za 
večji družben proizvod 
kot za zaposlovanje in so-
cialno varnost mladih in 
kvalificiranih kadrov. 

LETOVANJE 
V BIOGRADU 

Tudi letos je osnovna organizacija ZS delavcev zaposle-
nih na področju samostojnega osebnega dela pripravila za 
člane sindikata organizirano letovanje v Biogradu na 
moru preko SOZD Merx. Članom nudimo nastanitev v 
dvo oz. troposteljnih sobah pri lastnikih hiš, prehrano in 
gostinske usluge pa v restavraciji SOZD Merx. 

Rok prijave je do 20. maja 1982 na Občinskem svetu 
ZSS, Gledališka 2, Celje, kjer dobite prijavnice in vsa 
ostala pojasnila. 

Cena letovanja je naslednja: 

Članom, ki želijo potovati na letovanje v Biograd na 
moru je omogočen avtobusni prevoz, ki stane 800 din. 
Otroci do 10 let imajo popust. 

V primeru odpovedi letovanja zaračunamo dejanske 
stroške. V primeru odpovedi zaradi višje sile, pa manipu-
lativne stroške 1000 din. 

Ker je število mest omejeno, prosimo vse zainteresirane 
člane sindikata, da se čimprej prijavijo. 

VSEM DELAVCEM ZAPOSLENIM NA PODROČJU SAMOSTOJNEGA 
OSEBNEGA DELA KOT TUDLNJIHOVIM OBRTNIKOM ŽELI OZZS OB 
1. MAJU VELIKO DELOVNIH USPEHOV. 

GIP INGRAD TOZD GRADBENA OPERATIVA GELJE 

GRADIJO V ROSNI 
Na območju Tuzle so prevzeli izgradnjo večih 
trgovskih hiš 

Krizno obdobje v na-
šem gradbeništvu, ki je 
sledilo prejšnjemu ko-
njunkturnemu, je grad-
bince prisililo, da so se 
usmerili z večjo poslovno 
prodornostjo na tržišča 
izven svojih dosedanjih 
stalnih območij. Prodreti 

1 na novo tržišče pa pome-
ni predvsem izkazati se s 
kakovostjo. hitrostjo 
gradnje in kakšnim po-
sebnim privlačnim proiz-
vodnim programom. 

Na takšen način je v 
Bosno s svojim montaž-
nim sistemom armirane 
betonske konstrukcije v 
treh etažah prodrl tudi In-
gradov TOZD Gradbena 
operativa Celje. Za račun 
investitorja PTK Tuzla 
gradi na tuzlanskem ob-
močju štiri večje trgovske 
hiše in sicer v Zivinicah, 
Kalesiji, Šekovičih in v 
Loparih. Ker so se izkaza-
li s hitrostjo gradnje in še 
posebej s kakovostjo ter 
organiziranim nastopom, 
bodo verjetno kaj kmalu 
prevzeli še druga gradbe-
na dela, še posebej na po-
dročju bosanskega zele-
nega plana. Prav zato se 
je INGRAD vključil v po-
slovno skupnost FaTmin 
iz Titovega Veljenja, saj 
gre pri predvidenih grad-
njah za različne svinjske, 
perutninarske in drugač-
ne farme. 

Dogovorili pa so se že s 
tuzlanskim investitorjem 
za gradnjo še ene trgov-
ske hiše v Ugljeviku in za 
velik prehrambeno-skla-
diščni center v Tuzli. Ze 

lani so pridobili naložbo v 
delovni organizaciji Re-
generacija v Zaboku za iz-
gradnjo skladišča s povr-
šino okrog 11.000 kva-
dratnih metrov. 

Ingradov TOZD Grad-
bena operativa Celje pa je 
tudi nosilec del v Iraku v 
okviru STC Ljubljana-
Slovenija ceste-Tehnika. 
Ce upoštevamo še edino 
celjsko stanovanjsko 
gradbišče na Hudinji, po-
tem jim dela za letošnje 

leto in še čez ne bo zmanj-
kalo. 

Prav je, da posebej pou-
darimo tisto strokovno 
plat temeljne organizacije 
združenega dela Gradbe-
na operativa Celje, kjer so 
specialisti in kjer je ost 
njihove poslovne prodor-
nosti. 

Poleg tega, da je TOZD 
Gradbena operativa Celje 
nosilec gradbene dejav-
nosti v GIP INGRAD in 
zaposluje 460 delavcev, je 
še posebej specializiran -
poleg običajne gradnje -
za izdelovanje finih be-
tonskih tlakov-estrihov. 
Prav za ta dela so dobro 
opremljeni z mehanizaci-
jo in izredno utečeno sku-
pino kvalificiranih in iz-
kušenih delavcev. 

Na področju stanovanj-
ske gradnje so uspešni s 
sistemom OUTINORD, 
to je s sistemom tunel-
skih opažev, ki ga lahko 
uporabijo pri gradnji 
fleksibilnih stanovanj. Si-
stem je razvojno domače 
delo in ga bodo v krat-
kem začeli uporabljati na 

' široko. 
Sicer pa so izvajalci za 

gradnjo različnih poslov-
nih zgradb, za industrij-
sko gradnjo, saj so na pri-
mer svoj montažni si-
stem, kjer so za tri etaže 
edini v Jugoslaviji, že 
uspešno uporabili pri 
gradnji šol, vzgojno-var-
stvenih Ustanov, trgov-
skih hiš in podobno. 
Praktično je s tem siste-
mom mogoče zgraditi 
vsako stavbo v montaži. 

Vsekakor je vsak grad-
beni izvajalec istočasno 
tudi posojilodajalec, tako 
tudi INGRAD, ki pa 
uspešno sodeluje pred-
vsem z Ljubljansko ban-
ko, Splošno banko Celje 
in v primeru gradnje v 
Bosni tudi s sarajevsko 
banko Ljubljanske 
banke. 

S takšnimi poslovnimi 
uspehi so Ingradovi grad-
binci pričakali torej letoš-
nji 1. maj, delavski praz-
nik, ki ga bodo poskušali 
kar najbolj obeležiti de-
lovno, poslovno okretno 
in s produktivnostjo, do-
bro organiziranostjo in 
kakovostjo svojih stori-
tev. V bistvu sta uspeh in 
razvoj odvisna vendar sa-
mo od teh stvari. 

Takole gradijo Ingradovci v Živinicah pri Tuzli novo trgovsko hišo po montaž-
nem sistemu armirane betonske konstrukcije v treh etažah. 

V novem stanovanjskem bloku v Novi vasi v Celju je dokončana še zadnja 
panela, v katero so se pravkar začeli vseljevati stanovalci. Letos ima Ingradov 
TOZD Gradbena operativa v Celju samo eno gradbišče - na Hudinji. 



DOLOČBE SAMOUPRAVNEGA SPORAZUMA, KI OMOGOČAJO 
PREJEMNIKOM STANOVANJSKIH POSOJIL NEVRAČLJIVO 
POKRITJE NJIHOVIH OBVEZNOSTI IZ NASLOVA KOMUNALNEGA 
IN TOPLOVODNEGA PRISPEVKA, SO NEZAKONITE 

V neki organizaciji združe-
nega dela so kar na nivoju 
DO sprejeli Samoupravni 
sporazum o urejanju stano-
vanjskih razmerij. Ta akt so 
sicer sprejeli delavci v posa-
meznih TOZD-ih, a ne na re-
ferendumu, ampak kar na 
zborih delavcev. Pri tem pa 
ta akt ni določal samo skup 
ih osnov in meril za norma-
tivno urejanje posameznih 
pravic in obveznosti s po-
dročja urejanja stanovanj-
skih razmerij, kar bi naj bilo 
»dodelano« v samoupravnih 
splošnih aktih temeljnih or-
ganizacij, ki so sicer v sestavi 
te DO. Šli so celo tako daleč, 
da so o tem »centralnem ak-
tu« enotno in v celoti določili 
obvezne osnove in merila za 
vse delavce. Tako so kršili 
določilo čl. 13, 179 in 180 Za-
kona o združenem delu. Na-
čin sprejetja tega akta pa je v 
nasprotju s čl. 463 istega za-
kona. Temeljna organizacija 
združenega dela je namreč 
osnovna oblika združenega 
dela, v katerih delavci, ko 
opravljajo gospodarsko ali 
družbeno dejavnost in delajo 
s sredstvi, ki so družbena 
lastnina, neposredno in ena-
kopravno uresničujejo svoje 
družbenoekonomske in dru-
ge samoupravne pravice in 
odločajo o drugih vprašanjih 
svojega družbenoekonom-
skega položaja. Če gre za DO, 
ki ima v svoji sestavi več 
TOZD, pa seveda morajo de-
lavci v temeljnih organizaci-
jah na nivoju DO določiti 
skupne osnove in merila za 
urejanje posameznih pravic 
in obveznosti ter odgovorno-
sti, ki izvirajo iz skupnih inte-

resov. V aktih TOZD pa mo-
rajo potem te skupne osnove 
in merila konkretno »dodela-
ti« in prirediti za razmere v 
TOZD oziroma za vse delav-
ce v TOZD po načelih enako-
pravnosti, soodgovornosti in 
tudi ob upoštevanju splošne-
ga načela o solidarnosti. Pri 
tem pa seveda mora biti vse 
to v skladu s skupno sprejeti-
mi osnovami in merili. Ce te-
mu ni tako in če ne pride do 
uskladitve, ali če si delavci v 
posameznem TOZD pridobi-
jo več pravic kot jim gre iz 
skupnih osnov in meril, sme-
jo delavci drugih tozdov, sin-
dikat in zlasti družbeni pra-
vobranilec samoupravljanja 
začeti spor pred sodiščem 
združenega dela za uskladi-
tev določb v samoupravnem 
sporazumu oziroma v samou-
pravnem splošnem aktu 
TOZD s skupaj določenimi 
osnovami in merili. 

Že prej pa smo posebej 
poudarili, da tudi delavci v 
vsakem TOZD ali delovne 
skupnosti in v DO niso prav 
nobeni lastniki sredstev s ka-
terimi delajo oziroma katera 
ustvarjajo (npr. stroji, orodje, 
denarna sredstva itd.), am-
pak so vsa ta sredstva druž-
bena lastnina. Tega niso ve-
deli, ali pa niso hoteli spošto-
vati že navedeni delavci v 
TOZD-ih oz. DO. Ko so si na-
mreč urejali posamezne pra-
vice in obveznosti s področja 
reševanja stanovanjskih 
vprašanj, so tudi določili, da 
si bodo dodeljevali oziroma 
izplačevali določena finanč-
na sredstva za takoimenova-
ne komunalne prispevke oži-
roma toplovodne prispevke. 

To pa je seveda v nasprotju s 
temeljnimi ustavnimi norma-
mi (čl. 324), pa tudi v nasprot-
ju z zakonom. 

V Ustavi in zakonu smo na-
mreč vsi delovni ljudje in ob-
čani točno zapisali kaj to po-
meni, da so vsa sredstva, s 
katerimi sicer posamezni de-
lavci opravljajo gospodarsko 
ali drugo družbeno dejav-
nost, družbena lastnina oziro-
ma last vseh delovnih ljudi in 
občanov. Tako smo v Ustavi 
zapisali, da bomo pri samou-
pravnem urejanju družbe-
noekonomskih odnosov na 
področju stanovanjske deli-
tve in njenega financiranja 
upoštevali temeljna načela, 
ki jih bo določil zakon in 
osnove za katere se bomo 
družbeno dogovorili na nivo-
ju naše republike. Ta temelj-
na določila pa je določil Za-
kon o programiranju in fi-
nanciranju graditve stano-
vanj oziroma sedaj Zakon o 
stanovanjskem gospodarstvu 
(Ur. 1. SRS št. 15/81). Temelj-
na načela Ustave in zakonov 
pa seveda vsi delovni ljudje 
in občani v praksi in življenju 
potem dograjujemo oziroma 
konkretiziramo z družbenimi 
dogovori in samoupravnimi 
sporazumi. Pri tem pa pone-
kod (in ne samo v navedeni 
DO) pozabljajo, da morajo ti 
samoupravni akti obvezno 
biti v skladu z ustavo in zako-
nom. Pri urejanju pravic in 
obveznosti s področja reševa-
nja stanovanjskih vprašanj, 
pa sploh radi pozabljamo, da 
smo vendarle sklenili Druž-
beni dogovor o skupnih 
osnovah za zagotavljanje in 
usklajevanje samoupravnih, 

družbenoekonomskih odno-
sov na področju stanovanj-
skega gospodarstva v SR Slo-
veniji (Ur. 1. SRS št. 15/81), 
kjer smo predvideli med 
sredstva za financiranje dru-
žinskih stanovanjskih hiš v 
zasebni lasti, le lastna sred-
stva graditeljev in stanovanj-
ska posojila. Prav v ničemer 
pa niti zakoni, niti ta dogovor 
ne dajejo podlage za takšen 
način nevračljivega sofinan-
ciranja zasebne stanovanjske 
graditve iz sklada skupne po-
rabe v organizacijah združe-
nega dela, kot so si ga uredili 
delavci v že navedenem sa-
moupravnem sporazumu. 

Ko je tako Sodišče združe-
nega dela v Celju obravnava-
lo ta primer, ki pa gotovo ni 
edini v celjski regiji, je mora-
lo odločiti, da so delavci, ki 
so tako sprejeli nekaj kar jim 
sicer gre po samoupravnem 
splošnem aktu DO ali TOZD, 
a je to vsekakor v nasprotju z 
ustavnimi, zakonitimi in šir-
še družbeno dogovorjenimi 
merili o razpolaganju s sred-
stvi družbene lastnine (to pa 
so nedvomno tudi sredstva 
sklada skupne porabe oz. 
sredstva stanovanjskega 
sklada), dolžni sprejeta de-
narna sredstva vrniti nazaj v 
družbene sklade. Ker pa mo-
ra to veljati za vse delavce, ne 
pa samo za nekatere, pa če-
prav jih je mnogo sprejelo ta-
ka denarna sredstva, a seve-
da le graditelji stanovanjskih 
hiš, je sodišče tudi sprožilo 
ustavni spor, da se tak akti 
odpravi. 

Ustavno sodišče SRS je 
ravno te dni odločilo, da ta 
akt kot protiustaven in neza-
konit v celoti odpravi. Ker bo 
ta odločitev objavljena tudi v 
Uradnem listu SRS, bi bilo 
prav, da bi tudi v tistih sredi-
nah, kjer so podobno ravnali, 
čimprej oziroma takoj te 
stvari uskladili. To pa je na-
men tudi tega sestavka. Po 
toči je namreč prepozno zvo-
niti. 

EDVARD CENTRIH 

MIK 
TOZD konvekcija 

Komisija za delovna razmerja 
VABI 

večje število žena in deklet, da se vključiL 
v naše priučevanje šivanja. 

Priučevanje je stalno ter si lahko vsak čas pridobi 
znanje šivanja in interno kvalifikacijo V tečaj v 
vključimo takoj. 

Po uspešno končanem 3 mesečnem tečaju pr iuč i 
nja vam je zagarantirana sklenitev delovnega raznij 
ja za nedoločen čas s polnim delovnim časom. 

Pismene prijave sprejema splošno - kadrovska sli 
ba MIK Prebold, lahko pa se tudi osebno zglasite 
razgovor v splošno - kadrovsko službo MIK Preboi 

DELAVSKI SVET 

HMEZAD NOTRANJA TRGOVINA 
TEMELJNA ORGANIZACIJA SADEKS 

razpisuje 
naslednja dela in naloge 

Vodja TOZD - individualnega 
poslovodnega organa TOZD Sadeks 

Poleg splošnih pogojev določenih z zakonom in dr 
benimi dogovori mora kandidat izpolnjevati še 
slednje pogoje: 
a) da je državljan SFRJ in izpolnjuje splošne pog 
določene z zakonom, družbenim dogovorom in 
moupravnim sporazumom 
b) da ima višjo ali srednjo izobrazbo ekonoms 

v pravne, organizacijske ali agronomske smeri 
c) da ima tri oziroma pet let delovnih izkušenj 
vodilnih ali drugih odgovornih delih oziroma nalog 
č) da ima sposobnost koordiniranja in vodenja 
d) da ima ustrezne moralnopolitične kvalitete. 

Mandat traja štiri leta. 

Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazil 
izpolnjevanju pogojev v roku 15 dni od objave 
naslov 
HMEZAD Notranja trgovina Žalec, Celjska cesta 7< 
razpisno komisijo. 

filter za čiščenje zraka 
uporablja se za odpraševanje 
v vseh vrstah industrije 

SLOVENSKA POLITIČNA EMIGRACIJA 
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Šele kasneje sem zvedel, da je v stavbi 
na drugem koncu dvorišča sedež organizacije »Zedinjena 
Slovenija«, ki so jo ustanovili politični emigranti že leta 
1946 v Rimu, ko še niso vedeli, da bodo končali v Argentini. 
Prvotni namen organizacije je bil združevanje emigrantov, 
zbiranje vseh sil okoli enega vodstva, da bi tako nadaljevali 
izgubljeno bitko. Tedaj je bilo videti, da je cilj tako blizu, na 
oni strani Jadrana.. . Toda leta 1949 so se morah umakniti v 
Argentino - in sanje so se začele počasi, prav počasi krhati. 

Sedaj je »Zedinjena Slovenija« sorazmerno razvejana 
organizacija slovenske politične emigracije. Imajo več šol 
in nekatere druge ustanove, povsod pa izredno prisrčno in 
tako, kot sem že opisal, delujejo tudi emigrantski duhov-
niki. 

»Zedinjena Slovenija« naj bi postala (tako je bilo vsaj 
menda zamišljeno, kot so mi povedali) nekakšna množična 
organizacija s klerikalno usmeritvijo. Od teh dveh stvari, 
množično in klerikalno, je ostalo samo slednje. 

V Buenos Airesu izdajajo svoj tednik »Svobodna Slove-
nija«, v katerem boste lahko prebrali tudi tako grobe 
članke o Jugoslaviji, da vam bo sapo zaprlo. Meni jo je že, 
pa sem bil tisti dan že dodobra streniran po branju množice 
drugih, podobnih, pa vendarle nekaj manj surovih sestav-
kov. 

Spominjam se, da so prav v isti številki vabili tudi na 
nekakšen sestanek ah zbor v »Slovenski hiši«.. 

Toda tisto zgodnje popoldne, ko sem stal na dvorišču 
hiše številka 4158, je bilo tam vse tiho in zapuščeno. Nikjer 
ni bilo nikogar. Nisem vedel, kam naj grem. Ah naravnost v 
stavbo na zadnjem delu dvorišča ali takoj desno, kjer so 
bila še ena zaprta vrata, ah naj grem do srede dvorišča, kjer 
je na desni strani bila neka pritlična stavba nenavadne 
oblike. 

Odločil sem se za prva vrata na desni, jih odprl in zagle-
dal hodnik s stopnicami, ki so vodile v prvo nadstropje. V 
petih minutah sem ugotovil, da v tem delu poslopja ni 
nikogar. Bilo je le pet, šest razredov s šolskimi klopmi in 
tablami in vmes nekaj manjših sob. Pa nikjer žive duše. 
Kot zakleto. Spustil sem se po stopnicah navzdol in stopil 
na dvorišče. 

Malce podrobneje sem si ogledal pritlično stavbo na 
desni strani dvorišča. Bila je cerkev. Poslopje je bilo arhi-
tektonsko lepo oblikovano, prav prikupno. 

Tedaj so se odprla vrata cerkve in skoznje je stopil ven 
možakar z metlo v roki. Nič ni rekel, ko me je postrani 
pogledal in se nato vrnil v cerkev. Stopil sem za njim, kot 
da sem tu doma in se znašel v cerkvi. Bila je majhna, 
ampak okusno, sodobno opremljena. Skoraj v istem tre-

nutku sem na steni zagledal v kamen vklesan napis, ki je 
veličal v boju padle domobrance in belogardiste. Se nikoli 
nisem videl česa podobnega v cerkvi. Videl sem take na-
pise kje drugje, recimo natisnjene v knjigah ah časopisih. 
Ampak v cerkvi še nikoli. Sploh še nikoli nisem videl, da bi 
v katerikoli cerkvi kjerkoli kdo tako slavil ljudi, ki so padli. 
Če se prav spominjam, imajo tudi letalci RAF, ki so v Bitki 
za Britanijo rešili otoško ljudstvo pred nemško invazijo, v 
Westminstrski katedrali v Londonu zahvalno ploščo. Toda 

ne tako kot domobranci in belogardisti v tej cerkvi v Bue-
nos Airesu. 

Spet sem prišel na dvorišče in počasi odkorakal proti 
stavbi bil čisto prepričan, da me ne bo naposled kdo vpra-
šal, kaj iščem tukaj, in mi pokazal vrata ah pa kaj drugega. 
Toda nikogar ni bilo. 

Malo pred vhodom v stavbo v zadnjem delu dvorišča je 
na levi strani še ena spominska plošča, velika, z vklesanim 
napisom: »Slovenskim borcem za pravico... za spomin... 

hvaležnost... slava...« 
Tu sta pred nekaj meseci na »veličastni spominskil 

nosti« (kot je to uvodno poročal časopis »SvobodnaI 
nija«) govoril Marijan Loboda, predsednik »ZedinjeJ 
venije«, in predstavnik dušnih pastirjev v Argentini! 
Orehar. 

Prvi je med drugim dejal: 
»V boju za resnico proti organizirani laži so domol 

četniki, legionarji, vaški stražarji in tisoči drugih k 
skih Slovencev žrtvovali svoja življenja. To so naši vz 
pa koristna budala, ki so v rdeči tovarišiji priprl 
najstrašnejšo nesrečo za slovenski narod...« 

Drugi pa je izjavil: 
»Pokojni škof dr.Gregorij Rožman je narod pravi 

peljal po pravi poti, zato vas pozivam, dragi roja 
ohranimo njegovo idejo... Ne smemo gledati samo, & 
bomo ustvarili čimveč in čimprej dobro na tem 
temveč koliko bomo žrtvovali, da sodelujemo pri ol 
vanju skupnosti. Sodelovati moramo v organizaciji 
naših listih z žrtvovanjem časa in denarja.. . Poziva 
proti brezbožnemu komunizmu, poživite našo vero, s 
molitvijo pa ohranjajte v vaših izročilih resnico...« 

Oba sta rekla tistega dne na tem dvorišču še m 
drugega, še bolj nedoumljivega, toda že to je do' 
spoznanje, da se je zveza med politiki in duhovnik 
nila na isti ravni, kakršna je bila pred več kot tremi 
letji. Nič se ni spremenilo, le veliki zaščitniki s kljui 
križi so izginili. 

Pa tudi ti zaščitniki niso čisto vsi odšli s scene. Nt 
so še prisotni, in kakor stvari stojijo, bodo še nekaj 
drugače bi morali marsikje izginiti tudi njihovi ne 
varovanci. Ti pa ne gredo, nekaj tudi zaradi tega ne, 
prilagodljivi in znajo izbirati nove zaveznike. 

Slovenska emigrantska duhovščina je tudi gleC 
opravila nenavaden preobrat: od sodelovanja z nekd 
fašisti in nacisti do povezave s tistimi, ki so se neko* 
zoper naciste. 

Kljub temu da se je najvišje vodstvo, vrh slo< 
katoliške cerkve, med drugo svetovno vojno posta 
takoj ob zasedbi na stran in v službo italijanskih ii 
ških oblasti, so nekateri duhovniki spoznali, kje je t 
mesto. Pleterski prior pater dr. Josip Edgar Leopoh 
primer, ostal zvest svojemu prepričanju in je odpi 
svoje ustanove partizanom. 

Slovenska politična emigracija je začela v Arget 
razmeroma zgodaj organizirati sistem dopolnilnega 
za drugo generacijo ubežnikov iz Jugoslavije. 
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Vsem, ki dopisujete v 

rubriko »Pisma«, smo 
dolžni nekaj pojasnil, 
predvsem to, da objav-
ljamo le tista pisma, ki 
so podpisana s polnim 
imenom in priimkom ter 
naslovom pošiljatelja. 
Na posebno željo piscev 
v časopisu objavimo lah-
ko tudi le začetnice imen 
pisca, v uredništvu pa 
moramo imeti polno 
ime. 

Objavljenih pisem ne 
honoriramo in rokopi-
sov ne vračamo. 

Vsem tistim, ki zastav-
ljate v pismih javna 
vprašanja, zagotavlja-
mo, da bomo v uredniš-
tvu storili vse, kar je v 
naših močeh, da bodo 
pristojne službe, organi-
zacije in posamezniki, na 
katere naslavljate svoja 
vprašanja, nanje tudi od-
govorili. 

Pa še to, na objavo pi-
sma je občasno treba ča-
kati tudi po nekaj te-
dnov, sa j imajo prednost 
pri objavi predvsem pi-
sma z aktualnimi tema-
mi in vprašanji. 

Vse bralce Novega te-
dnika vabimo k sodelo-
vanju v rubriki »Pisma.« 

MALICA ŽE, 
TODA... 

V sredo, 21. 4. sem želel 
odposlati večji paket, ki ga 
na pošti niso hoteli sprejeti, 
ker je bil prevelik. Odločil 
sem se, da ga bom odposlal 
po železnici. Zato pa je treba 
izpolniti »ekspresni list« in 
tega je mogoče dobiti (kupi-
ti) le pri potniški blagajni in 
celjski železniški postaji. Če-
tudi odmislimo zapleteno or-
ganizacijo, v kateri je treba 
paket oddati v skladišču, za-
tem oditi k potniški blagajni, 
izpolniti list, ga pri skladišč-
niku potrditi in dopolniti, 
plačilo pa izvršiti znova pri 
potniški blagajni (zakaj ne 
vse na enem mestu?), me je 
predvsem zmotilo nekaj dru-
gega. Ko sem prišel k potni-
ški blagajni, tam ni bilo na-
mreč nikogar. Na treh okon-
cih je visel napis (closed), na 
četrtem pa napis »Sem na 
malici, pridem ob 17.35«. 

Četudi prijazna prodajalka 
vozovnic pri okencu ni izne-
verila obljube in je prišla na 
delo še minuto pred časom, 
ki ga je napovedala z list-
kom, se mi vseeno zdi nevz-
držno, da popoldan prodaja-
jo vozovnice za vlake (in ek-
spresne liste) le pri enem 
okencu. Ni namreč sporno, 
da ima vsak delavec pravico 
do polurnega počitka in ma-
lice. Bolj sporno je, da v tem 
času v celoti zastane po-
membno delo (prodaja vo-
zovnic). 

Zato tudi vprašanje celj-
skemu ŽTP-ju - kako je mo-
goče, da je v popoldanskem 
času organizirana prodaja 
vozovnic le pri enem oken-
cu, in še tu prekinjena za pol 
ure, kolikor traja malica? 

B. S. Celje 

UREDNIŠTVO: 
Čeprav droben problem, 

vseeno zasluži pozornost, 
saj vzbuja nejevoljo in ne-
potrebno čakanje. Vpraša-
nje je torej tu, mi pa prosi-
mo za odgovor. Ne bi bilo 
odveč dobiti tudi odgovor 
na vprašanje o odpravi pa-
ketov. Se je res ne da uredi-
ti v celoti na enem mestu? 

SEM IN TJA PO 
CELJU 

Lani jeseni so delavci neke 
delovne organizacije kopali 
jarek v Jurčičevi ulici, 
vzdolž ceste v smeri proti Sa-
vinji. V jarek so zakopali ne-
ke cevi, jarek pa pustili 
odprt na dveh mestih. V od-
prtih luknjah je mogoče vi-
deti stisnjene cevi, ena od 
obeh lukenj pa je še posebej 
nevarna za pešce (zlasti pozi-
mi). Ta odprtina je na preho-
du steze, ki vodi proti otro-
škemu vrtcu. Ko smo o pro-
blemu že pisali, je po opozo-
rilu nekdo položil na luknjo 
debelo desko, ki pa jo je nez-
nani ljubitelj lepih desk po 
nekaj dneh odnesel. Luknja 
tako še naprej ostaja nevarna 
za pešce. Ob bližnjem brzo-
javnem drogu je (za spo-
min?) ostal po opravljenih 
delih večji klopčič cevi. Za-
kaj jih ne odstranijo in spra-
vijo, saj niso brez vrednosti? 

Ze dalj časa so v Celju na 
razpolago vedno ene in iste 
stare razglednice mesta Ce-
lja, ki jih v glavnem izdeluje 
»Fotolik« Celje. Koliko lepih 
mest imamo v Celju, ki bi 
bila primerna za posnetke, 
pa bi tako spet lahko dobili 
nove in drugačne razgledni-
ce, saj je to tudi v interesu 
turizma pri nas. 

Otroški vrtec, ki ga gradijo 
na koncu Kocenove ulice je 
gotovo ponesrečen. Tu je 

večja stavba za naše najmlaj-
še občane stisnjena med sta-
ra celjska poslopja (nekda-
njo Elizabetino bolnišnico in 
srednjeveški vodni stolp). V 
vrtec bo le malokdaj posijalo 
sonce, posebej pozimi, do-
brega zraka in dnevne svet-
lobe ne bo veliko! Istočasno 
so odstranili tamkajšnjo ze-
lenico, zasajeno z drevjem in 
cvetjem, ki je bila prijetno 
počivališče posebej za starej-
še občane. 

Nova stavba je odvzela 
svetlobo in sonce tudi tam-
kajšnji stari, prizemni stano-
vanjski hiši. Zanimivo bo 
izvedeti, zakaj se je investi-
tor odločil prav za to lokacijo 
za vzgojno-varstveno usta-
novo? Za vrtec bi bila ideal-
na lokacija ob Savinjskem 
obrežju, kjer je dovolj pro-
stora s soncem, svetlobo in 
dobrim zrakom, pa z zeleni-
co za igrišče, ki ga v oni te-
snobi nove stavba menda ne 
bo imela. 

Sprašujem tudi, kaj bo s 
prostorom nasproti spome-
niku Splavarju, kjer so poru-
šili Vrenkovo mizarsko de-
lavnico? Na vsa ta vprašanja 
želimo odgovore občani, ki 
nam je lepo in urejeno mesto 
Celje pri srcu. 

Dr. EVIN MEJAK 

UREDNIŠTVO 
Vprašanja so tu, mi pa jim 

dodajmo še naslove. Občin-
sko komunalno skupnost 
Celje smo tudi prvič, ko je 
dr. Mejak v pismu opozoril 
na nedokončana dela na 
Jurčičevi, pozvali, da odgo-
vori, pa tega niso storili. 
Prosimo, da odgovorijo se-
daj! Na vprašanje o razgle-
dnicah bi lahko ob Fotoli-
ku, ki mu vprašanje v prvi 
vrsti namenjamo, odgovori-
lo tudi Turistično društvo 
Celje. Vprašanje o ponesre-
čeni lokaciji vrtca na koncu 
Kocenove naslavljamo na 
štab za izvedbo drugega 
celjskega samoprispevka, 
ki je investitor te gradnje, o 
namembnosti prostora ob 
spomeniku v parku pa spra-
šujemo Zavod za urejanje 
in izgradnjo Celja. Vprašanj 
je sicer veliko, resnično pa 
si želimo, da bi na ta vpra-
šanja dobili tudi ustrezne 
odgovore omenjenih. Zanje 
že vnaprej hvala. 

ZDRAVNIKI SO 
Ml STALI OB 
STRANI 

Zelo dolgo sem se priprav-
ljala, da sem napisala to pi-
smo, ki ga namenjam bral-
cem Novega tednika, še bolj 
pa zdravniškemu osebju 
celjske bolnišnice. V časopi-
sih in drugod navadno zasle-
dim samo grajo. Jaz pa bi 
rada napisala kaj pohvalne-
ga, več vrednega in seveda, 
resničnega. Res je, da se pri-
peti tudi kaj slabega, saj vsi 
kdaj pogrešimo. Toda to so 
izjeme. Jaz se moram javno 
zahvaliti zdravniškemu 
osebju celjske bolnišnice za 
moje zdravljenje. Imela sem 
hude komplikacije, kakršne 
nastanejo le pri redkih. Če 
bi, dragi bralci, vedeli, koli-
ko bolečin sem prestala... 
Če bi bili ob teh komplikaci-
jah zdravniki in drugo oseb-
je le količkaj malomarni in 
se ne zanimali za svoje pa-
ciente, bi tudi moja življenj-
ska ura danes morda ne te-
kla več. Za njih res ni važno 
ali zdravijo pomembno ose-
bo ali pa navadnega delavca. 

Ne morem popisati, kako 
so mi vsi stali ob strani in 
koliko njihovega truda sem 
bila deležna in to brez slabe 
volje. Njihova požrtvoval-
nost za človeka se na papir 
ne da prenesti. Osebno jim 
ne bom mogla nikoli popla-
čati njihovega truda, zato se 
jim iz srca še enkrat zahva-
ljujem za ves trud, najbolj pa 

za spoštovanje in skrb, ki so 
mi jo izkazali ob moji opera-
ciji. Nisem še čisto zdrava, 
toda vsem sem zelo hvalež-
na, da so mi tako daleč po-
magali, najbolj pa primariju 
Jenšterlu, zdravnikom in 
zdravnicam, strežnemu 
osebju, fizioterapevtkam, 
vsem osebju oddelka kirur-
gije za notranje organe celj-
ske bolnišnice. 

MILENA LOČNIKAR, 
Vitanje 1 

PRIJAZNO 
DOŽIVETJE 

Dvanajstletna Urška in 
petletna Nina stanujeta s 
svojo družino v najbližji so-
seski upokojene vdove, ki je 
sedaj popolnoma sama in 
večkrat tudi bolana. Le tan-
ka stena loči njihove spalni-
ce. Nina se je s 66 letno vdo-
vo zato dogovorila, da jo bo 
večkrat zjutraj čez steno po-
klicala, da bo čula, če še živi. 
Vdova se ji mora zato pogo-
sto oglasiti s trkanjem po 
steni. Tudi sicer Nina pogo-
sto obiskuje svojo ostarelo 
sosedo in ji dela kratek čas s 
svojim zelo duhovitim otro-
škim humorjem. Nina tudi 
ne pozabi starejše sosede za 
Dan žena. Vsako leto ji pri-
nese lep rdeč nagelj in ji če-
stita. 

Nekega jutra je spet po-
škrebljalo po steni in starej-
ša soseda je mislila, da Nina 
spet izpolnjuje njun dogo-
vor. Tudi sama je potrkala 
po zidu in zraven še zaklica-
la: »Nina!«. A bila je pomota. 
Nina se je že zdavnaj odpe-
ljala v slubžo (vrtec!). Trka-
nje pa je slišala sestrica Ur-
ška, ki se je pripravljala za 
odhod v šolo. Gotovo je še v 
šoli razmišljala, zakaj je sose-
da klicala Nino. Za skriv-
nostne znake sta vedeli le 
upokojenka in Nina. To je bi-
la njuna skrivnost. In Urška 
v šoli ni imela miru, dobra 
po srcu, kot je. Ob prvem od-
moru je pritekla s sošolko v 
blok in poklicala upokojen-
ko. V strahu in v svoji mladi 
pošteni otroški nedolžni du-
ši je čutila skrb, da je s sose-
do kaj narobe. Soseda, ki je 
odprla vrata in zagledala 
pred njimi prestrašeni dekli-
ci, je kaj hitro pojasnila 
skrivnostno trkanje in klica-
nje. 

Dolg, zelo dolg komentar 
bi lahko ob tem napisala o 
dobrih ljudeh, ki jih je žal 
zelo, zelo malo. A vendar so 
še. Tudi otroci so med njimi, 
če imajo doma dobro vzgojo 
in čut za bolnega starejšega 
človeka. Urška, hvala za tvo-
jo skrb. 

A. B., Rimska cesta, 
Laško 

UREDNIŠTVO: 
Hvala za vaše pismo, v 

katerem opozarjate na ne-
katere res lepe vrednote v 
medsosedskih odnosih. Ti 
žal že dolgo ižgubljajo na 
pomenu in postajajo vse 
slabši, sa j v velikih mestnih 
stolpnicah mnogi še vseh 
sosedov ne poznajo. Skupno 
bi morali delati na tem, da 
primeri, kakršnega ste opi-
sali, ne bi bili izjema, mar-
več pravilo v naših medse-
bojnih odnosih. Prosili ste, 
da vas ne podpišemo s pol-
nim imenom, zdi pa se nam 
prav, da zapišemo priimek 
male Urške. Piše se Križnik 

in je učenka petega razreda 
osnovne šole v Laškem. 

KOLESARJI V 
PARKU 

Odgovarjamo na vprašanje 
o kolesarjih v parku, ki je 
bilo objavljeno v rubriki Pi-
sma 8. 4. 82. 

Drugi člen odloka o ureja-
nju, vzdrževanju in varstvu 
zelenih površin v občini Ce-
lje določa, katera zemljišča 
se štejejo za zelene površine. 
Te so: javni parki, nasadi, 
drevoredi in zelenice; skupi-
ne gozdnega drevja na povr-
šini 5 arov; gozdovi s poseb-
nim namenom in zemljišča, 
ki se po zakonu o gozdovih 
štejejo za gozdne površine; 
posamezne skupine dreves 
in posamezno, za naravno 
okolje pomembno drevje; 
zelene površine v stanovanj-
skih naseljih; zelenice ob 
javnih komunikacijskih in 
vodnih površinah, ob spo-
meniških in zgodovinskih 
objektih ter posamezni turi-
stični in drugi javni objekti; 
kopališča, športna in otroška 
igrišča, šolski vrtovi in poko-
pališča. 

Mestni park v Celju je zele-
na površina. 12. člen omenje-
nega odloka določa, da je tre-
ba te zelene površine skrbno 
gojiti in ohranjevati, zato je v 
njih zlasti prepovedano: lo-
miti drevje ali grmovje, trga-
ti cvetlice, hoditi, parkirati 
in voziti izven urejenih in do-
voljenih poti, poškodovati 
žive meje ob javnih poteh, 
prevračati ali prestavljati 
klopi, zaščitne ograje ali 
cvetlične posode, naprave za 
igranje otrok in druge napra-
ve na zelenih površinah; pu-
ščati živali na zelenice, kopa-
lišča, športna in otroška igri-
šča, šolske vrtove in pokopa-
lišča; metati papir in odpad-
ke, odmetavati smeti, obre-
zano šibje ter puščati odpa-
dno vodo na zelene površine. 

Z denarno kaznijo 200 din 
se kaznujejo povzročitelji 
prekrškov. 

Občinska straža je pristoj-
na za nadzor in ukrepe zara-
di prekrškov tega odloka. 
Občasni nadzor izvaja tudi v 
Mestnem parku, vendar pa 
ne more zagotoviti stalnega 
nadzora zaradi obsega dru-
gih del in nalog. V parku je 
storjenih največ prekrškov 
zaradi nedovoljenega parki-
ranja osebnih avtomobilov • 
na zelenicah in na urejenih 
poteh za pešce, čeprav je na 
razpolago dovolj velik in 
urejen parkirni prostor. Ta-
ke kršitve so pogoste v času 
hokejskih tekem. Mestna 
straža je zaradi nedovoljene-
ga parkiranja izrekla okoli 30 
mandatnih kazni po 200 din 
in več opominov. 

Nezaželeni obiskovalci 
parka so tudi kolesarji, zve-
čine mladoletniki, ki se ne 
glede na sprehajalce podijo 
po poteh za pešce. Kolesarje-
nje v parku ni dovoljeno. Ob-
činska straža preganja tudi 
te prekrške, vendar se mora 
omejiti na opozorila, kajti za 
kaznovanje mladoletnikov 
se uporabljajo posebne do-
ločbe zakona o prekrških, 
mandatne kazni pa jim ne 
moremo izreči. V kolikor se 
stanje ne bo izboljšalo, bomo 
primorani zoper tiste, ki 
kljub opozorilom še naprej 
kolesarijo po parku, predla-
gati uvedbo postopka za pre-
krške pri občinskem sodni-
ku za prekrške. 

V bodoče bo občinska 
straža namenjala več časa 
nadzoru v parku. Namesti-
tev stalnega čuvaja v parku 
pa je v pristojnosti občinske 
komunalne skupnosti. Koli-
kor nam je znano, zasedba 
tega delovnega mesta še 
zaenkrat ni predvidena. 

KAREL KOVAČIČ, 
v. d. vodje občinske straže, 

Celje 



TO IN ONO O NAJSTAREJS 
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UUL j 
GMl 
Kako so laški rum Posadka ene izmene v letih po prvi vojni pred Barbara rovom. Brkati možakarji pod pokvečenimi klobuki, potlače-

nimi avstroogrskimi vojaškimi čepicami, z bencinkami v rokah, krocami in sekirami na ramah. Očitno pred odhodom 
na delo. Morda nam kdo sporoči, kdaj je skupina slikana in če je koga spoznal. Vsekakor je to najstarejši rudarski 
posnetek, ki ga premorejo v laškem rudniškem arhivu. 

Kakšna je pravzaprav skrivnost rudarskega 
stanu, da se ga ljudje tako oklepajo, čeravno v 
isti sapi zatrjujejo, kako zavržen da je?! Nene-
hna nevarnost, preklemano trdo in tudi zdravju 
škodljivo delo pač ni nekaj, na kar bi se človek z 
vso ihto obešal. Mogoče je v tem nekaj tistega 
dedčevskega ponosa, da tvega, da počne in dela 
nekaj, kar ni za vsako one. Bolj kot to je zavest, 
da je premog tu, da je v domačih tleh, pod 
domačimi hostami in senožeti, da rudnik ni kov-
ček, ki ga prestavi, kamor se komu poljubi. 
Veliko pomenijo tudi pridobljene rudarske pra-
vice, skrajšana delovna doba in če je vsak mesec 
v kuverti kak dinar več, kot bi jih nabral kje 
drugje, gotovo ni za odmet. 
Tako pred 15. leti, ko so slovenske rudnike ra-
zvrstili med perspektivne in neperspektivne, ni 
bilo poskakovanja od navdušenja, čeprav so bili 
dokazi o tem, da je rudarstvo v krizi, kot na 
dlani. Vendar o tem pozneje... 

Ljudje pravijo, da kdor dolgo pokašljuje, 
dolgo živi. Najbrž se to dogaja tudi drugim re-
čem. Laškemu rudniku seje. Pred šestimi leti bi 
moral biti zapečaten. Z nekoliko čustvenosti in 
prispodobe bi rekli, da bi bil »živ zakopan«, 
kajti prisluhniti je treba besedam direktorja 
Franca Semeta, ki pravi: 
»... da vsi ohranjeni podatki nesporno dokazu-
jejo, da je v rudniku Laško, v njegovem najbo-
gatejšem ekspolatacijskem polju zanesljivo tudi 
nadalje v globini okoli dva milijona ton pre-
moga na vsakih 100 metrov reljefne globine.« 

V DVESTO LETIH SE 
MARSIKAJ ZGODI 

Duhovita ugotovitev, ni 
kaj. 

In vendar je tako, zlasti če 
gre za življenje nekega de-
lovnega kolektiva, kot je na 
primer laška, knapovšna'. 
Pisani viri sporočajo, da so 
za rudarska okna na šmihel-
skem hribu in v Breznem ve-
deli že leta 1790, da pa so 
resnejše raziskave in dela 
pričeli z premogoslednimi 
pravicami Vordenberškega 
montanskega erarja okoli le-
ta 1800. Začetki so bili skro-
mnejši, zajetnejši razvoj pa 
je rudarstvo v laški premo-
govni kadunji doseglo okoli 
leta 1870 do 1883, ko je bil 
lastnik rudnika Heinrich 
von Wartinberg in sicer so 
kopali premog na območju 
Breznega in Hudajame. 

Pred sto leti so iz Breznega 
do Rimskih Toplic zgradili 
rudniško železnico, za katero 
danes ni niti sledu, ki pa je že 
11 let pozneje bila samevala, 
ker so obratovanje v Brez-
nem, kjer je bilo zaposlenih 
nekaj sto rudarjev, nenado-
ma opustili. 

Zakaj? Razlog je morda 
komu znan; vendar dejstvo 
je, da je na tem območju 
opravljajo glavnino odkopov 
v sedanjem času. Morda so 

tudi takrat razširjali trditev, 
da je premoga zmanjkalo? 

Od leta 1883 do 1890 je no-
vi lastnik, jurklošterski gra-
ščak Edvard Geipel izplenil 
že pripravljene zaloge; zane-
maril odpiralna dela in napo-
sled rudnik prodal Trbovelj-
ski premogokopni družbi. 

Potem, ko so rudarjenje v 
Breznem popolnoma ustavi-
li, baje zaradi previsokih 
proizvodnih stroškov, so iz-
koristili v tem pogledu ugo-
dnejše razmere v Hudajami. 
Vendar so tudi tu leta 1895 
prenehali odkopavati in na-
daljevati le z gradnjo glavne-
ga rova, so pa celotno jamo 
vzdrževali. 

Prišlo je leto 1904, ko so 
bila dela v laškem rudniku 
za trinajst let povsem ustav-
ljena. 

Jamo so začeli ponovno 
odpirati leta 1917 in sicer pri 
Šmihelu, dve leti pozneje pa 
je bila obnovljena tudi proiz-
vodnja v Hudajami. Zgradili 
so mokro separacijo, železni-
co iz Rečice v Laško in za 
takratne razmere kar dobro 
mehanizacijo. Vendar vse to 
ni zadržalo ponovnega padca 
proizvodnje v drugi polovici 
tridesetih let, ko je nad ru-
dnikom ponovno visela 
grožnja likvidacije. 

Vojna je zmotila tak tok 
dogodkov, vendar je do po-
novne ustavitve proizvodnje 
prišlo tri leta kasneje, toda 
zaradi drugačnih okoliščin; 
zaradi partizanskih sabotaž-
nih akcij, zaradi odhoda ru-
darjev v partizane. 

ZGOVORNA 
GOVORICA ŠTEVILK 

Preden preskočimo k do-
godkom zadnjih let, ko je le 
za las manjkalo, da bi rudarji 
že tretjič zapustili rudnik de-
lovanju zoba časa, nekaj šte-
vilk: 

Najvišjo letno proizvodnjo 
so med obema vojnama do-
segli rudarji leta 1928, ko so 
nakopali 101.200 ton premo-
ga in ko je rudniška posadka 
štela z zunanjimi delavci 
vred 607 mož. Krizna leta, ki 
so sledila, so proizvodnjo 
vsako leto bolj prizadela, ta-
ko, da so leta 1940 celo leto 
nakopali le še 43.950 ton. 

Maja 1944 je bila proizvod-
nja ustavljena, rudnik precej 
opustošen, da bi Nemcem 
onemogočil pridobivanje za 
vojno dragoceno energijo. 

Zato pa so se potem rudarji 
po osvoboditvi s podvojeni-
mi močni vrgli v obnovo ru-
dnika in so ga do l. novem-
bra 1945 ponovno usposobili 
za obratovanje. 

STAVKE IN PREOBRAT 
K JUNAKOM DELA 

Pred devetdesetimi leti je 
dve leti po nakupu laškega 
rudnika v Hudajami »pride-
lala« prvi štrajk. Rudarji so 
terjali osemurni delavnik, 
vendar niso uspeli. 

Naslednja velika stavka je 
bila leta 1923, ki je trajala 
.polnih 6 tednov, vendar tudi 
tokrat rudarji niso dosegli 
zaželenih uspehov. 

V globokem spominu je 
ostala gladovna stavka leta 
1937, ko so rudarji ostali 60 
ur v jami. Tudi ta stavka je 
imela skromen uspeh, bila 
pa je sila odmevna. 

V tistem času so delovali 
med rudarji znani delavski 
zastopniki, kot sta bila Lojze 
Lešnik, Lojze Diacci, ki sta 
bila kot krščanska socialista 
navzoča na znamenitem la-
škem sestanku komunistov 
in krščanskih socialistov. Na 
tem sestanku v sedanjem 
»Humu« so se dogovorili, da 
sodelujejo v vsem, kar jih 

združuje v akcijo ii 
stijo razprtije, ki si 
druževale. Oba, I 
Diacci sta bila 'leta 
leženca na ustano 
stanku pokrajinsk 
ra OF za Štajersko 

Po osvoboditvi 
mog kri obnove ii 
ne izgradnje. 17. i 
je bil rudnik izročj 
ljanje delovnemu 
in ob tej priložno 
javnosti sporočeno 
primerjavi z letom 
izvodnja dvignila v 
za 25%, v letu 194« 
v letu 1949 za 55% 
moralna spodbu 
pomenila in med 
bilo od osvobodit 
udarnike proglaše 
darjev, med njimi j 
je dobil Kari Zdoli 
demkrat, večkratn 
pa so bili Franc 1 
Miha Trupi, Fral 
Franc Robida, JoJ 
šek, Pavel Seme,, 
bornik, Jernej E 
Martin Šuntar. 

To so bili časi, 1 
rudar in železar re 
časopisnih naslov 
razen »težkih kal 
nobene materialu 
de. Takrat bi si tu 
dec premislil na g 
ti, da bo čez 17 lf 

Po leta 1967je nasip neprodanih drobnih vrst premoga grozljivo naraščal in marsikomu 
gšepeHl korak k iskanju zanesli ve jšega zaslužka. 

Lani je bil rudarski kolektiv v Laškem organi!* 
letnega republiškega tekmovanja in urjenja rttt 
ševalnih ekip. Na sliki ena takih skupin med v 

vrste ekipe velja med rudarji takle dovtip: Da 
ostarele device - vedno pripravljene in ni kol' 
Torej: Srečno! 



0VNEM KOLEKTIVU LAŠKE OBČINE 

JAMSKI GOR IN 
EZ DVESTOLETNI 
WN 
te zapirale in kako ga je tokratna pustila odprtega 

»oklic na lestvici družbene-
a (in dohodkovnega) vre-
notenja zdrknil pod pov-
rečje poklicev v Sloveniji? 

E ENKRAT 
SOVORICA ŠTEVILK 
Toda do padca je od leta 
vedbe samoupravljanja 
1950) bilo še deset let rasti, 
mpiituda se je vzpenjala. 
Leta 1955 je imel rudnik 

jaško na spisku zaposlenih 
82 ljudi, od tega 510 mož v 
imi. Letno so izkopali okoli 
20.000 ton premoga - leta 
960 pa kar 134.500 ton. 
In potem se je krivulja 

lagnila navzdol. Do leta 1965 
o se sukali še v mejah 
120.000 ton. Premog je bilo 
'se težje prodati, zlasti drob-
lejše vrste. Premogov prah 
ie kot grozljiv grič obetal sla-
Je čase, nakopičen od sepa-
"acije do avtoparka. 
Vse je podivjalo za mazu-

tom, za kurilnim oljem. 
Kaj je bilo prijetnejšega, 

enostavnejšega, kot odvrteti 
pipico, vključiti gorilnik... 
Cez noč je bil rudarski stan 

tekaj zastarelega, kot truba-
iurska romantika srednjega 
reka. 

KOCKA JE PADLA - v 
SADNEM KABINETU 
Franc Seme: »Leta 1967 je 

dovenska družba zmotno 
'vrednotila energetske ra-
^ere in razvrstila slovenske 
"udnike na perspektivne in 
^perspektivne.« 
Prostor pod soncem naj bi 

Zdržali rudniki Velenje, 
jknižarica in Zasavski ru-
'fuki. Vse drugo je šlo v lik-
^dacijo, ali je bilo na poti do 
»je. 
In Seme nadaljuje: 
"Posledice so bile hude. 

kolikor ni učinkoval naza-
Noči osebni dohodek zara-
j*1 neprodanih zalog, je beg 
^darjev drugam povzročila 
J® .neperspektivna' razvrsti-
l i Stalež je naglo padal, 
poizvodnja je 1969 leta pad-
J Pod 120.000 ton, leta 1972 
P?d 100.000 t o n , 1976 pod 
JJ-°00 ton, leta 1980 pa pod 
^•000 ton, kar je hkrati po-
fedica izpada zaradi jam-
*ega požara.« 

; Proces likvidacije laškega 
^dnika je bil počasnejši, kot 

Predvidevali politiki go-
zdarstva na Slovenskem, 

ki jih direktor Seme zelo ob-
zirno posplošuje na sloven-
sko družbo. Res to ni bila 
čisto slovenska specialnost, 
saj so rudnike zapirali tudi 
drugje po svetu. Izgradnja 
tovarne TIM, ki naj bi dala 
rudarskemu kolektivu in na-
stopajoči generaciji nadome-
stilo za rudniška delovna 
mesta, je odložila likvidacijo 
za nekaj let, Rudarjenje naj 
bi ugasnilo do leta 1976, toda 
leta 1973, ko so bili prvi obra-
ti, sedanji TOZDI TIM, su-
ščeni v pogon, je prišlo do 
ponovnega zasuka, ko so vso 
reč zasuknili »naftni šejki«, 
ko odmiranje rudnika ni bilo 
več aktualno, ni pa bilo tudi 
kake odločne vizije za nje-
gov preporod. 

»Sele radikalnejša druga 
stopnja energetske krize je 
prebudila slovensko družbo, 
da, preklicala preuranjeno 
zapiranje rudnikov in od ta-
krat naprej postopoma na-
menja vse več sredstev za 

ponovne raziskave in odpira-
nja premogovnih zalog... Za 
rudnik Laško, je bilo to dve 
minuti pred dvanajsto.« 

Tako Franc Seme o tem, 
kako so laški rudarji za las 
smuknili mimo tretje ukini-
tve. 

Seveda so nekatere posle-
dice postopnega opuščanja 
rudarske proizvodnje bile 
usodne in jih bo težko odpra-
viti. Ob postavitvi nadomest-
ne tovarne, zdaj že kar impo-
zantnega TIMA, je po prvem 
odlivu, in kasneje postopo-
ma dodatno, rudarski kolek-
tiv razpolovil. Poleg tistih, ki 
so že prej zapustili rudnik in 
šli za zanesljivejšo zaposli-
tvijo, je polovica vseh, ki so 
še* ostali, odšla v obrate in 
skupne službe TIM. Priliva 
novih ni bilo in kot v rudni-
ku radi povedo, leta iz kolek-
tiva niso k vojakom poslali 
nobenega mladeniča. Poleg 
tega je rudnik komaj kak di-
nar naložil v razvoj... 

Jeklena konstrukcija jamskega oporja je sodobnejša, ven-
dar je tu postavljeno dodatno pred lesen opaž. 

IN VERJELI ALI NE, 
so prišla leta, ko v rudni-

škem TOZD niso imeli de-
narja za izplačilo jubilejnih 
nagrad, za takoimenovani 
dopustniški regres in za 
»odravnino« ob upokojitvi. 

Povprečna starost se je 
povzpela na 42 let. Lani se je 
staranje rudarske posadke 
zaustavilo in letos beležijo 
pomladitev s povprečjem 39 
let. 

Lani osamosvojen rudni-
ški TOZD ima zdaj v jami in 
zunanjih obratih 190 zapo-
slenih, od tega 125 na ru-
darskih delovnih mestih v 
jami. 

BO KONDICIJE ZA 
GLOBLJO BRAZDO? 

Tako so v teh letih negoto-
vosti pri koncu zalog na 
osnovnim obzorjem glavne-
ga rova. Po nove zaloge, po 
tistih 2 milijona ton na vsa-
kih sto metrov reljefne globi-
ne, bo treba v globino pod 
sedanjo raven glavnega rova. 
Za to bo treba ljudi in sred-
stev. Po kondicijo bo treba z 
združevanjem s katerim od 
rudarskih kolektivov, ki jih 
ni oslabila kabinetsko ugo-
tovljena brezperspektivnost. 

In tako smo pri kraju tele, 
brez dvoma pomanjkljivo 
napisane zgodbe o vijugavi 
črti na dvestoletnem grafiko-
nu vzponov in spustov stare-
ga dobrega rudnika v La-
škem, oziroma o tem, kako 
so rudarji rudarji ostali in 
nosijo posledice zmot »ne-
zmotljivih«, ki se bržčas ču-
dijo, kje se je premog naen-
krat vzel. In če je bilo prog-
nozirano, da ga ni več, dej-
stva pa govorijo drugače -
tem slabše za dejstva. 

JURE KRASOVEC 

V debelem »flecu«. Rudar v odkopnem oknu odkopu je sloj 
kvalitetnega rjavega premoga. Opaž, ki varuje delavce 
pred vdori je lesen. 

IN VENDAR V POKOJ KOT 
KNAP! 

Pri rudarjih je od nekdaj tako, da če so na spisku možje z 
enakimi priimki in imeni, so jim dali še številke, po vrsti, kot 
so prihajali. 

Ivan Vodišek je tretji, čeravno prvega in drugega ni več 
pri knapih. V rudnik je prišel leta 1956, takrat ko je bil stalež 
največji, ko so največ nakopali. Prišel je z enaindvajsetimi 
leti, pred tem pa je bil vojak in še prej gradbinski delavec in 
je rad zamenjal potikanje po gradbiščih in terenske dodatke 
za troizmenski 'šiht' v jami. 

Misli, da težavnost in nevarnost rudarskega stanu ljudi na 
ta poklic priklene. Možatega se čutiš, če si knap. Mikavno 
utegne biti tudi to, da so jamski delavci benificirani, saj jim 
osem mesecev vrže za leto. Tudi akordno delo na številki 
ima kaj pri tem, da človek postane in ostane rudar. 

22 mesecev je bil 'laufar' (vozač), devet let učni kopač, 
potem pa spet devet let prvopisani kopač. Vsi na številki so 
homogena celota. Na odkopni številki zabušanta ne gledajo 
dolgo, tudi nabiralca plavih in pijanca ne. 

»Pride tak hrust in misli, da bo posedal in postopal. Čez 
kakšne dni jo potegne, če ne zaradi tega, ker se mu zdi 
pretežko, pa zaradi 'komeratov', ki se ne kanijo potiti še za 
enega povrhu.« 

Ivan Vodišek je kar naprej obložen s kakšno funkcijo. 
Nekajkrat je bil v delavskem svetu, pa pri sindikatu, pri tej 
ali oni komisiji. Ko je postal invalid, se je prekvalificiral za 
strelca. Pet let je bil strelec, zdaj pa je glavni strelec, »šus-
majster« imenovan. 

Nevarnost. Rudar se ves čas pajdaši z njo. Kot strelec 
odgovarjaš za resno napako pri svetem Petru. 

Ko so razbobnali, da bo rudnik ukinjen je verjel, da bo. Ne 
zato, ker je bil prepričan, da premoga ni več, ker tak strokov-* 
njak ni. Ni pa bilo treba biti strokovnjak, da te je skrbelo, ko 
si hodil mimo gore premogovega grisa in celo orehovca. 

In zakaj se takrat ni prestavil, bodisi v TIM, bodisi kam 
drugam? 

Zato, ker se ne prestavlja rad. Zvestoba, ali kaj? Navadiš 
se. Nazadnje sam sebi ne verjameš, če rečeš, kako bi za nič 
na svetu ne bil več rudar, če bi še enkrat prikukal na svet. 

Da ni več zanimanja za rudarstvo? 
Pravi, da je že boljše, zlasti ker »šiht« ne leži za vsakim 

vogalom. Več bi jih prišlo, meni, če bi bila razlika med 
jamskim in zunanjim delavcem v kuverti še opaznejša, če bi 
se lahko še bolj mehanizirali. 

Od septembra letos mu bo plačo nosil pismonoša. Pri 
oseminštiridesetih letih. Če koga krotoviči zavist, v rudniku 
vsak dan sprejemajo novince. 



ŠE O KORUZI 
S pripravo zemlje in gnojenjem pričnemo 2 do 3 tedne pred 

setvijo. Najprimernejši čas za setev je takrat, ko se zemlja 
segreje (na setveni globini 5-7 cm) nad 8 °C. To je konec aprila 
in začetek maja, ko je dnevna temperatura zraka že več dni čez 
20 °C. Letos bo setev zaradi sedanjega hladnega vremena bolj v 
začetku maja kot pa konec aprila, razen na zelo lahkih pešče-
nih tleh. 

Za gnojenje uporabimo enega izmed nitrofoskalov, ki so 
primerni za spomladansko gnojenje. Največ se uporabljajo 
NPK 11-11-16; NPK 13-10-12; NPK 8-16-20 in NPK 15-15-15. 
Če nimamo analize zemlje, se ravnamo po približnem odv-
zemu hranil s pridelkom, zato v takem primeru gnojimo s 
700 kg do 800 kg na ha za osnovno gnojenje na brazde Gnojilo 
zabranamo, nato pa njivo prebranamo in izravnamo tako kot je 
potrebno za setev. 

Del gnojil (NPK) lahko trosimo tudi ob setvi preko depona-
torjev na sejalnicah. Takrat trosimo od 100 kg pa do največ 
200 kg gnojil v bližino setvene brazde. Glavno količino gnojil 
pa vedno trosimo na brazde, na široko in čimprej zabranamo. 
Namesto NPK pa lahko ob setvi trosimo samo KAN 27 od 
100 kg do 150 kg na ha. Ta način prihaja v obzir, če imamo 
analizo zemlje in nam kaže dobro založenost tal s fosforjem in 
kalijem. Takrat seveda osnovni obrok NPK zmanjšamo in 
dodajamo razliko dušičnih gnojil ob setvi. 

Omenjena je že gostota setve, čas setve, zelo važna pa je tudi 
globina setve. Za lahke zemlje je globina setve do 7 cm, za težje 
pa do 5 cm. Pri globlji setvi koruza prepočasi vznikne iz zemlje 
in je predolgo izpostavljena hladu in boleznim. Pregloboka 
setev jew zlasti nevarna pri zgodnejši setvi. Globino setve 
uravnavamo s tlačnimi kolesi na sejalnicah. Ta kolesa pa se pri 
neuležani zemlji neenakomerno pogrezajo, zato je tudi globina 
posejanih zrn zelo neenakomerna. Pri dovolj rani pripravi 
zemlje pa se zemlja sesede in uleži, tako da se tudi s stroji lažje 
dela in uravnava globina setve. 

Z uničevanjem plevela pričnemo takoj po setvi. Izbor herbi-
cidov je sicer omejen, je pa še vedno dovolj pester, da lahko 
izbiramo pripravke po primernosti za določene skupine ple-
vela. Pripravke kupimo že mešane, ali pa jih mešamo sami. 
Škropimo takoj po setvi koruze (v 3 dneh) ali pa pozneje ko 
ima koruza že 3-5 pravih listov in je visoka 15-20 cm. Pri-
pravki, ki jih uporabimo takoj po setvi: 

Primextra 5-7 l/ha ali 4 1 Dual + 2 kg Radazin 50/ha ali 
Lasso combi 5-7 l/ha ali 4/1 Lasso + 2 kg Radazin 50/ha ali 
4/kg Radazin 50 /ha 

Ostali triazinski pripravki, ki so podobni Raaazinu 50 so še 
Atrapin in Atrazin. 

Pripravki, ki jih uporabljamo, ko je koruza visoka 15-20 cm 
(3-5 pravih listov) pa so: 

4 kg Radazin 50 + 2 1 Deherbana /ha. 
Pripravek za uničevanje plevelnih trav, ko imajo 2-3 prave 

liste pa je mešanica 3 kg Radazin 50 + 5 1 Nopon na ha. 
Poleg Deherbana A je v prodaji še enak pripravek Monosan 

herbi in Žitokor D. 
JANEZ LU2EVIČ, dipl. ing. ŽVZ Celje 

GOTOVLJE 

SLADKOST GRENKE ROŽE 
Maks Hropot se ne bo nikoli odpovedal hmelju 

Maks Hropot iz Gotovelj je 
star in izkušen hmeljar. Poz-
najo ga po vsej Savinjski do-
lini, saj njegovo znanje o 
hmelju daleč presega znanje 
povprečnega kmeta - hme-
ljarja. Bogatijo ga številne iz-
kušnje, odlikujejo pretehta-
ne besede in modre odloči-
tve. Ob našem obisku ga se-
veda nismo našli doma, tem-
več, kje drugje le, kot na 
hmeljišču. Čeprav hmelj že 
precej let obrezuje strojno, 
meni, da je le potrebna 
skrbna roka, da popravi ti-
sto, kar je stroj opravil po-
vršno. 

Kljub petinsedemdesetim 
letom je Maks Hropot klen 
možakar, kos kmečkemu de-
lu. O svojem kmetovanju, 
predvsem hmeljarenju pa 
nam je povedal takole: 

»Naše posestvo leži neda-
leč od Žalca in je v glavnem 
v ravnini. Ukvarjamo se pre-
težno s hmeljarstvom in živi-
norejo. Zemlje je okrog 8 
hektarov, na enem prideluje-
mo hmelj, okrog štiri tisoč 
sadik. V hlevu imamo po 
osem glav živine. Štiri so 
mlekarice, ostalo so biki - pi-
tanci in pa telice. Mleko se-
veda tudi oddajamo. Na 
preostali zemlji sadimo 
krompir in krmo za živino. 
Moja velika ljubezen pa je že, 
lahko bi rekel vse življenje, 
hmelj. Seveda je dandanes 
delo s hmeljem mnogo lažje, 
kot je bilo še pred nekaj leti. 
Vsa najtežja dela opravljamo 
sedaj strojno. Najtežje je go-
tovo bilo spomladansko od-
kopavanje in obrezovanje. 
Sedaj kot vidite, za strojem 
le še popravljam, pa še to ni 
nujno, saj to že marsikje 
opuščajo. Postavljalo se je 

tudi tisoče in tisoče hme-
ljevk. Danes bi bilo to skoraj 
nemogoče, ker ni dovolj lju-
di, ki bi bili pripravljeni to 
delati. Da o obiranju niti ne 
govorimo! Pridelka, kakršen 
je sedaj v Savinjski dolini, bi 
nikakor ne mogli pospraviti, 
če bi ne bilo strojev. Mi v 
Gotovljah smo bili med prvi-
mi v dolini, ki so si kupih 
skupni obiralni stroj. V stroj-
ni skupnosti nas je 26 do 27 
kmetov. Probleme, ki so na-
stali, smo znali vedno rešiti, 
čeprav je kdaj prišlo tudi do 
ostrih besed.« 

Še marsikaj zanimivega 
nam je povedal ta trdoživi 
hmeljar. Na primer to, da mu 

pri delu največ pomagajo 
otroci, da bo posestvo prev-
zel sin, ki je trenutno v Nem-
čiji, pa se bo vrnil kakor hi-
tro oče ne bo zmogel dela. 
Tudi sicer pogosto hodi do-
mov in takoj krepko popri-
me. Gotovo je vreden nasle-
dnik za kmeta - hmeljarja in 
gospodarja, kakršen je Maks 
Hropot, veliko zadovoljstvo. 
Povedal nam je tudi, da je že 
bil hmeljarski starešina, da 
je bil na svetovnem hmeljar-
skem kongresu v Miinchnu 
in v Novem sadu. Pravi, živi 
hmeljarski leksikon je, iz 
vsake njegove besede pa ve-
je ljubezen do te grenke rože. 

T. TAVČAR 

ZAVAROVALNA 
SKUPNOST 
»TRIGLAV 
OBMOČNA 
SKUPNOST CELJE 

OPOZARJA 
LASTNIKE 
TRAKTORJEV 
Novi republiški zakon o 
varnosti v cestnem prome-
tu, ki je začel veljati 20. fe-
bruarja, obvezuje lastnike 
oziroma uporabnike trak-
torjev, da jih zavarujejo za 
avtomobilsko odgovornost. 

S sklenitvijo tega zavarova-
nja dobi zavarovanec po-
kritje za škodo, katero pov-
zroči s svojim vozilom na 
tujih osebah ali stvareh. V 
primeru, da zavarovanje ne 
bo sklenjeno do 20. avgu-
sta, bo zavarovalnica od ta-
krat naprej oškodovancu, 
kateremu bo povzročena 
škoda z nezavarovanim 
traktorjem kljub temu zave-
zana plačati odškodnino, 
to pa nato izterjati od pov-
zročitelja škode. 

Zavarovanja se sklenejo za 
registrirane traktorje, kot 
že do sedaj, ob registraciji. 
Za kmetijske traktorje se 
zavarovanja lahko sklenejo 
na vseh predstavništvih Za-
varovalne skupnosti Tri-
glav, oziroma na krajih, kjer 
se bodo vršili tehnični pre-
gledi traktorjev. 

Istočasno Zavarovalnica 
TRIGLAV tudi priporoča 
vsem, ki še nimajo sklenje-
nega kasko zavarovanja 
traktorja, da ga čim hitreje 
zavarujejo. Tako si zavaru-
jejo svoje premoženje za 
škode, ki so ravno pri tej 
vrsti vozil pogoste. 

ŽELEZARNA ŠTORE 

DOBRE NALOŽBENE USMERITVE 
Povečanje Jeklarskih zmogljivosti, hidravlika in novi Jeklovlek 

V štorski železarni 
pravkar dokončujejo po-
membno naložbo v ob-
jekt novega jeklovleka, za 
katerega so prav pred le-
tom dni zasadili prvo lo-
pato. Vrednost naložbe je 
okrog 350 milijonov di-
narjev, sama naložba pa 
je za železarno Štore 
izjemnega pomena. 

Prvič zato, ker je to 
končna finalizacija jekle-
nih profilov za področje 
vzmetnega jekla in kjer je 
železarna Store največji 
proizvajalec v Jugoslavi-
ji. Drugič pa zato, ker je 
pretežni del te proizvod-
nje predviden za izvoz, 
saj je povpraševanje po 
tovrstnem jeklu vehko 
kljub recesiji tudi na za-
htevnem zahodnem kon-
vertibilnem tržišču. V 
zaostrenih gospodarskih 
razmerah je prednost 
štorske železarne še pose-
bej v tem, da je sorazmer-
no majhna, pa zato toliko 
bolj prilagodljiva za 
manjše kohčine proiz-
vodnje in za širok asorti-
man. 

V Štorah železarji torej 
z vehkim pričakovanjem 
zrejo na novi jeklovlek in 
računajo, da bo v njem 
proizvodnja stekla že v 
juniju, saj bodo začeli kar 
takoj obratovati že prvi 
montirani stroji in tehno-
loške linije. To bo omogo-
čeno tudi s preselitvijo 
dela strojev iz valjarne II. 

Obstoječi stroji, postav-
ljeni na drugačnih tehno-
loških linijah bodo omo-
gočali takoj večjo storil-
nost. 

Poleg novega jeklovle-
ka pripravljajo v Štorah 
še drugo pomembno na-
ložbo za uresničitev po-
sebnega programa 
hidravlike v livarni stroj-
ne litine. V prvi fazi bo ta 
naložba stala okrog 110 
milijonov dinarjev, šla pa 
je že tudi s soglasjem sko-
zi republiško rešeto ko-
misije za oceno investicij. 
Pomen te naložbe je v na-
domestitvi uvoženih»ulit-
kov pri hidravlični 
opremi. 

Vsekakor pa je najpo-
membnejši naložbeni 
projekt v železarni Štore, 
ki je istočasno življenj-
skega pomena za nadalj-
nji razvoj jeklarstva in va-
ljarstva v Štorah, projekt, 
ki zagotavlja nadaljnji 
razvoj jeklarsko-valjar-
skih proizvodnih zmoglji-
vosti od sedanjih 125.000 
ton surovega jekla na pre-
dvidenih 240.000 ton. 

Pri tem projektu gre za 
to, da v obstoječe jeklar-
sko-valjarske objekte 
vstavijo dodatno opremo, 
ki bo omogočala pred-
vsem ulivanje nekoliko 
večjih, širših presekov 
kvadratnih gredic in s 
tem omogočila tudi po-
treben asortiman za kova-
ško industrijo. 

Še posebej bi z novo na-

ložbo v večje jeklarske 
zmogljivosti pokrili po-
trebe zreškega Uniorja, 
enega najpomembnejših 
štorskih dosedanjih in 
prihodnjih dolgoročnih 
poslovnih partnerjev, pa 
tudi potrebe ostale kova-
ške industrije v Jugosla-
viji. 

Ta najpomembnejša 
naložba terja razumljivo 
vehko priprav, komisija 
za oceno investicij na rav-
ni republike pa mu je da-
la polno soglasje, čeprav 
ga je obravnavala v dvo-

faznem postopku: najprej 
kot naložbeno zasnovo, 
četudi je program dokon-
čan že leto dni, drugič pa 
kot naložbo, ki bo s soraz-
merno manjšimi sredstvi 
dala dosti večjo kohčino 
proizvedenega surovega 
jekla za domače potrebe 
in za izvoz. 

Ves naložbeni program 
v jaklarstvo in valjarstvo 
je po cenah iz decembra 
1981 ovrednoten na 2 mi-
lijardi 170 milijonov di-
narjev. Pri tem kaže pou-

dariti, da bodo v železarni 
Štore ves ta naložbeni 
program uresničevali ta-
ko, da bodo uvoz potreb-
ne opreme zmanjšali na 
minimum, še temeljiteje 
pretresli in »oskubli« 
stroške ter ves projekt 
prilagodili realnosti do-
mačih razmer in sred-
stvom. 

Logično in razumljivo 
je, da računajo na združe-
vanje sredstev s poslovni-
mi partnerji na osnovi 
dolgoročnih samouprav-
nih sporazumov ob si-
ceršnji veliki udeležbi 
lastnih sredstev. 

Štorski železarji raču-
najo, da bi za to svojo naj-
večjo naložbo v razvoj je-
klarstva in valjarstva v le-
tošnjem letu pripravljali 
vsa potrebna soglasja, le-
to 1983 naj bi bilo leto 

projektiranja, potem pa 
bi konec leta 1983 ali v 
začetku leta 1984 začeli z 
izgradnjo in montažo 
strojne opreme. 

Obdobje izgradnje se 
bo raztegnilo po vsem se-
danjem srednjeročnem 
obdobju, pa tudi v na-
slednjega, predvsem v le-
to 1986. 

Naložba je zelo realna 
in poudariti je treba, da je 
že po prvih ocenah uvr-
ščena v okvir tudi pre-
strukturiranja celjskega 
gospodarstva. 

To so torej naložbeni 
pogledi štorskih železar-
jev v njihov in naš skupni 
jutri, do katerega pa se 
bomo morah pretolči še z 
veliko zavzetega in odgo-
vornega dela. Takšen 
odnos do dela pa železar-
jem iz Štor ni tuj. 

Železarna Štore: Novi jeklovlek bo začel proizvajati ie v juniju. 



CELJE 

CTZ JE POTREBNA IN NUJNA 
Stane čujež, novi predsednik Celjske turistične zveze 

V petek, 23. aprila, je bil deveti obč-
ni zbor Celjske turistične zveze, ki je 
Uspel tako po udeležbi delegatov iz 
triintridesetih društev kot še zlasti 
po vsebini. Bil je temeljit obračun 
dela in trenutek, v katerem so naka-
zali nekatera pomembna vprašanja 
turističnega razvoja v celjski regiji. 

Pomen in ugled Celjske turistične 
zveze pa sta dobila potrdilo tudi v ude-
ležbi številnih predstavnikov občin-
skih skupščin in družbenopolitičnih 
organizacij in ne nazadnje v udeležbi 
predsednika Turistične zveze Sloveni-
je Leopolda Kreseta. 

Po uvodnih besedah dosedanjega 
predsednika Marjana Ašiča se je ra-
zvila živahna razprava, v kateri se je 
uveljavila zahteva, da mora Celjska tu-
ristična zveza delati še naprej in da je 
vsako razmišljanje o njenem razpustu 
brez osnove. Zveza je namreč s svojim 
skoraj tridesetletnim delom upravičila 
svoj obstoj, dosegla izredno koordina-
cijo z društvi, vodila številne akcije in 
med drugim v sodelovanju z občinski-
mi skupščinami pomagala pri reševa-
nju aktualnih vprašanj turističnega 

življenja. Bila je skratka tisto gonilo in 
vodilo, brez katerega bi društva težko 
našla svoje pravo mesto. In ne nazad-
nje, tudi Celjska turistična zveza je s 
svojimi osnovnimi organizacijami del 
frontne Socialistične zveze, ki povezu-
je ljudi na prostovoljni osnovi in na 
izredno razgibanem delovnem po-
dročju. 

Namesto, da bi torej razpravljali o 
ukinitvi območne turistične zveze, je 
taista organizacija zlasti v besedah 
Leopolda Kreseta dobila najvišje priz-
nanje kot najboljša zveza v Sloveniji. 
Zato pa je ta razprava bolj opozorila na 
aktivnejše delo občinskih zvez. Tako 
kot mozirska, se tudi konjiška turi-
stična zveza v preteklem obdobju ni-
sta izkazali. In tako bo treba zlasti v 
teh primerih napraviti nekaj več za 
njuno oživitev, zlasti pa za uskladitev 
delovnih programov društev v obči-
nah. Na zboru so tudi opozorili na 
popolno nedelavnost društva v 
Šmarju pri Jelšah in na nujne korake, 
tudi preko Socialistične zveze, da bo 
to društvo vendarle zaživelo. 

Sicer pa so na zboru ponovno opozo-

rili na nenehno upadanje števila noči-
tev. Podatek je vreden temeljite ocene 
tembolj, kor je celjsko območje dobilo 
v zadnjih letih nekaj modernih hotelov 
in drugih objektov in da torej ne gre 
več za preveč skromne nočitvene in 
druge zmogljivosti. Zlasti pa ta pojav 
terja še večje povezovanje vseh turi-
stičnih dejavnikov, skupno propagan-
do in skupne nastope na domačem in 
tujem tržišču, saj gre na koncu koncev 
za območje, ki v turističnem pogledu 
samo zase in ločeno ter razcepljeno ne 
pomeni veliko. O nujnosti takšnih ko-
rakov govorijo tudi podatki o številu 
nočitev v prvih treh mesecih letos, ki 
so v celoti slabi, čeprav so v nekaterih 
občinah dosegli zadovoljiv napredek. 

Razveseljive so bile besede o priza-
devanjih za nadaljnji razmah turizma 
na kmetih, da imajo skoraj vse občine 
za to področje ambiciozne programe 
in da tudi delo s kmeti rojeva zadovo-
ljive uspehe. 

Ko so na zboru volili člane v zvezine 
organe, so za predsednika izbrali Sta-
neta Cuježa iz Rogaške Slatine, za taj-
nico pa Mimico Volavšek. M. BOŽIČ 

ZVEZNI ZAVOD ZA MERE IN 
PLEMENITE KOVINE 
Beograd 
Ul. Mike Alasa 14 

RAZPISUJE 
za nedoločen čas prosta dela in naloge v Kontrol 
meril in plemenitih kovin Celje, Tkalska ul. 15 

METROLOGA ZA PLEMENITE KOVINE IN 
MERILA ZA FIZIKALNO-KEMIJSKA 
MERJENJA. 

Razen splošnih pogojev po členu 318 Zakona o osno-
vah sistema državne uprave in o ZIS ter Zveznih 
organih uprave (Uradni list SFRJ št. 23/78), morajo 
kandidati izpolnjevati tudi naslednje pogoje: 
- imeti morajo končano Tehnološko ali Naravoslov-
no-matematično fakulteto ustrezne skupine, oddelka 
ali smeri in obvladati en svetovni jezik. 

K prijavi za razpis obvezno priložite dokumente o 
končani fakulteti, potrdilo o državljanstvu SFRJ, izpis 
iz matične rojstne knjige, opis dosedanjega dela, živ-
ljenjepis in potrdilo o znanju svetovnega jezika. 

Kandidati naj pošljejo prijave v 15 dneh po objavi, na 
naslov: KONTROLA MERIL IN PLEMENITIH KOVIN 
CELJE, TKALSKA ULICA 15. 

Po preteku sprejema prijav bodo kandidati obveščeni 
o kraju, dnevu in uri, ko bo razpisna komisija Zvezne-
ga zavoda začela reševati prispele vloge. 

Novi delegati so polni elana začeli svojo dolgo 
štiriletno dobo korakati v muhastem aprilu. Takšne 
so bile tudi skupščine, nekatere bolj, druge manj 
sklepčne. Tale predsednik, ki je na fotografiji, je 
očitno vesel sklepčnosti, vsaj po njegovem obrazu 
sodeč je tako. Upajmo le, da v novem mandatu ne 
bodo delegacije v znamenju letošnjega pravkar mi-
nulega muhastega meseca aprila, res nezaneslji-
vega ... 



NOVO VODSTVO TKS CELJE 
Na prvi seji v novi mandatni dobi se je sestala Skup-

ščina Telesnokulturne skupnosti Celje. Iz zbora upo-
rabnikov je bilo prisotnih od 65 izvoljenih 55 delega-
tov, iz zbora izvajalcev pa od 20 izvoljenih 17 ali skupaj 
od 85 izvoljenih 72 prisotnih, kar pomeni 82,7 odstotka. 
Prvo sejo v novi zasedbi je vodil bivši predsednik Aleš 
lic, kateremu sta pri vodenju pomagala bivša predsed-
nik Izvršnega odbora TKS Celje Bojan Planinšek in 
sekretar Mirko Kolnik. 

Po pregledu sklepov s prejšnje seje so izvolili novo 
vodstvo Skupščine TKS Celje. Predsednik je HER-
MAN RIGELNIK iz Kovinotehne, njegov namestnik 
pa DRAGO VRACUN iz Aera. Predsednik zbora upo-
rabnikov bo DANIJEL RINC iz PTT, namestnik EMIL 
GREGORČIČ iz EMO, predsednik zbora izvajalcev pa 
MILAN HONJEC iz Ljubljanske banke in njegov na-
mestnik VILI SUSTER iz Ingrada. 

NI 1. seji so tudi potrdili kandidaturo BOJANA 
PLANINSKA za nemestnika predsednika TKS Slove-
nije ter dali soglasje k imenovanju VLADA GOBCA za 
sekretarja TKS Celje. Mirko Kolnik je namreč odšel na 
novo delovno mesto direktorja RŠC Golovec. 

Delovni program za letošnje leto je obrazložil Bojan 
Planinšek, v imenu novega vodstva pa se je zahvalil 
Herman Rigelnik: »Naši uspehi bodo, če bomo vsi 
delali od baze do vrha! Če bo vsak dal svoj prispevek 
za razvoj telesne kulture v celjski občini potem bodo 
rezultati še boljši, kot smo jih zabeležili v zadnjih 
letih.« TONE VRABL 

CELJANI OB OBA NASLOVA 
Letos celjskim kegljačem in kegljavkam ni uspelo osvojiti 

naslov republiškega prvaka. Torej lanskoletni podvig je to-
krat bil nedosegljiv, čeravno so dekleta izgubile naslov za-
radi slabih nastopov v Kranju in Mariboru. Fantje pa so 
vsekakor bili preveč samozavestni, kar se jim je maščevalo 
in po začetnem uspehu proti Gradisu (novemu prvaku!) v 
Ljubljani so se že videli ponovno na prvem mestu. Toda 
spodrslaj proti Čardi v Celju in poraz proti Gradisu za 4 
keglje pravtako v Celju je postavil celjsko ekipo na realna 
tla. 

Tako so moški osvojili peto mesto in se s tem le še uvrstili 
na državno prvenstvo. Po zadnji zmagi nad Konstruktorjem 
v soboto v Celju (5546 : 5352) so bili vsi enotni, da morajo 
sedaj Ludvik Kačič, Slavko Tomažič, Nareks Stanko, Bo-
ris Kompan, Alojz Urh, Danilo Sivka, Zvone Kovačič sku-
paj z vodstvom pričeti redno vaditi in se posebej pripravljati 
za državno prvenstvo, kjer so bili lani Celjani tretji. 

Enake možnosti ima tudi ženska ekipa, ki je na republi-
škem prvenstvu druga in bo danes popoldne ob 16. uri 
odigrala na kegljišču Golovca zadnje srečanje proti Kon-
struktorju. Toda za državno prvesntvo je potrebno pripraviti 
ekipo tako kondicijsko, tekmovalno, kakor predvsem psi-
hično. Tu pa mladi celjski kegljači niso najbolje priprav-
ljeni, kakor tudi ne kegljavke. J KUZMA 

ŠTEVILNE POŠKODBE 
Rokometaši Aera Celje so znova ostali praznih rok. V 

nadaljevanju državnega prvenstva v I. B zvezni ligi so izgu-
bili v Prijedorju proti Bosnamontaži z 25:26 (11:13). Kljub 
porazu pa so celjski igralci zapustili v Prijedoru izreden vtis. 
Domača publika jih je za njihovo igro celo nagradila in 
znova so pokazali dobro in duhovito igro. 

Res da so domačini imeli rahlo premoč in so vodili vse do 
zadnjih deset minut pa so Celjani vedno držali korak in niso 
dovolili, da bi se močneje odlepili. V dramatičnem finišu pa 
so Celjani le pokazali svojo vrednost in rezultate izenačili na 
22:22, 23:23, 24:24 in 25:25. Toda zadnji napad niso uspeli 
realizirati in tako so gostje zmagali 26:25. 
Igra je bila športna. Toda kljub temu so se kar trije celjski 
igralci poškodovali. V prvi vrsti izredni Iztok Ščurek, ki je 
dobil pretres ter Slavko Ivezič in Aleš Praznik. Tako je sedaj 
celjska ekipa precej oslabljena, če vemo, da je poškodovan 
tudi Vlado Bojovič. 

Strelci za celjsko ekipo v Prijedorju: Ščurek 7, Kleč 6, 
Praznik 4, Ivezič 3, Kalin in Manček 2 in Tiselj 1. Na lestvici 
so Celjani na 4. mestu z 18 točkami. V prihodnjem kolu pa 
igrajo proti Derventi v gosteh, ki je tretja. j . KUZMA 

POKAL OF CELJU 
V Krškem je bilo zanimivo žensko kegljaško tekmovanje 

za »Pokal OF« ob Dnevu OF in na katerem je sodelovalo 
osem najboljših slovenskih ekip. Kljub temu, da v ekipi ni 
nastopila Metka Lesjak, ki je na pripravah in tekmovanjih 
državne reprezentance, pa so celjske kegljavke zlahka zma-
gale z zelo dobrim rezultatom 2463 podrtih kegljev. 

Celjska ekipa je bila sestavljena od šestorke kegljavk, med 
katerimi so prve tri dosegle tudi najboljše rezultate turnirja. 
To so: Tončka Pečovnik 440, Eva Ludvik 432 in Tanja Gobec 
420. Ostale keglje so dodale Jožica Šeško 405, Ljuba Pod-
brežnik 388 in Lojzka Bajde 378. J. K. 

NASTOP MLADIH 
V CELJU 

Medtem, ko so najboljši jugo-
slovanski atleti nastopili v Novi 
Gorici na otvoritvenem mitingu, 
so v Celju v odlični organizaciji 
AD Kladivarja nastopili pred-
vsem mlajši tekmovalci, ki šele 
iščejo svoj prostor v atletskem 
vrvežu in nekateri veterani. Na-
stopilo je 110 tekmovalcev iz 
osmih klubov. Od celjskih in ve-
lenjskih atletov in atletinj so naj-
boljše rezultate dosegli. 

Eva Žuntar je bila najboljša v 
teku na 100 m z ovirami 16,11, 
Renata Keresteš je zmagala v te-
ku na 200 metrov 26,28 in bila 
druga v skoku v daljavo 524. Si-
gurna in vstrajna Metoda Kaste-
lic je znova zmagala v metu di-
ska 37,94, medtem ko je bila 
Alenka Erjavecdruga 36,22. Dru-
go mesto je osvojila še Brigita 
Topole v skoku v višino 165 cm. 
Mlada Anita Seles pa je zmagala 
v metu kopja. 

Od atletov so iz vrst Kladivarja 
zmagali Bojan Kranjc na 400 m, 
Anatol Kač v skoku v višino 
195 cm in Jože Kopitar v metu 
kopja 58,42. Mladi Robert Gaber 
je bil najhitrejši v teku na 200 m 
22,87, Martin Stepišnik v metu 
diska in Andrej Planinšek v sko 
ku ob palici. 

Pri Velenjčanih moramo ome-
niti Natašo Kveder z zmago na 
400 m (59,43), Igorja Peternela 
na 1500 m 4:00,46 ter žensko šta-
feto 4 x 100 m - 50.0. 

J. KUZMA 

BREZ 125CCMNEBOSLO 
V zelo dobri organizaciji celjskega AMD Šlander je bila v njedeljo na avtopoligonu na 

Ljubečni prva dirka za republiško prvenstvo v kartingu. Nastopilo je 55 tekmovalcev iz <j 
klubov. Največ uspeha so imeli predstavniki Most in Nove Gorice. Celjani so bili tokrat 
slabši in so med ekipami osvojili komaj četrto mesto, medtem ko je bila ekipa Šmartnega 
ob Paki sedma. Tako slaba uvrstitev celjske ekipe gre na račun manjkajočega tekmovalca v 
kategoriji do 125 ccm. Brez njega pa letos od celjske ekipe ne moremo pričakovati 
ponovnega naslova druge najboljše ekipe v Sloveniji in Jugoslaviji. 

V posameznih kategorijah so imeli Celjani sicer dobro zastopstvo in mnogoštevilne 
ekipo. V nacionalnem razredu je lanskoletni državni prvak Jože Mesarec vozil preveč 
tvegano, bil »kaznovan« in osvojil je komaj četrto mesto. To je za njegovo kakovost 
preskromno. V isti kategoriji je bil Rado Romih sedmi. Pri mladincih letos nastopata Peter 
Skofin Friderih Brečko. Osvojila sta peto oz. sedmo mesto. 

Še vedno je najmočnejša disciplina za celjske tekmovalce kategorija 100 ccm za člane 
Alojz Prek je bil ponovno drugi, Aleš Pepel pa šesti s tem, da je dosegel enako število točk 
kot peti. Nastopili so še Darko in Peter Kranjc ter Marjan Livk. Osvojili so osmo, enajste 
oz. dvanajsto mesto. 

Presenetili so z nastopom tekmovalci Šmartnega ob Paki. Jože Stakne in Milan Rogel sti 
med moštvi zasedla sedmo mesto. J.KUZM4 

VESNA, BARBARA IN ALENKA 
V Gornjem Milanovcu je bilo 

državno prvenstvo z zračno pu-
ško, ki so se ga udeležili tudi naj-
boljši tekmovalci in tekmovalke 
iz Celja. Ponovno je blestela eki-
pa celjskih mladink, v kateri so 
nastopile 16-letna Vesna Čuček, 
dijakinja celjske Gimnazije, 17-
letna Barbara Jager, dijakinja Gi-
mnazije v Celju in 20-letna Alen-
ka Jager, študentka Filozofske 
fakultete v Ljubljani. Naše mla-
dinke so v konkurenci 20 ekip 
premočno zmagale z novim jugo-
slovanskim rekordom 1087 kro-
gov, kar je celo bolje od ekipnega 
jugoslovanskega rekorda za čla-
nice. Naša odlična dekleta so do-
segla naslednje rezultate: Vesna 
CUCEK 365 krogov in s tem tudi 
2. mesto med posameznicami. 
Barbara JAGER 363 in 7. mesto, 
ter Alenka JAGER 359 krogov in 
14. mesto med 90 mladinkami. 
Na zelo dobro 9. mesto se je uvr-
stila Irma KUKOVlC iz Sloven-
skih Konjic, ki je dosegla 363 
krogov. Celjskim mladinkam je 
to že tretji naslov ekipnih držav-

nih prvakinj, za kar si vsekakor 
zaslužijo pohvale in čestitke. V 
konkurenci moških ekip smo bili 
priča velikemu uspehu sloven-
skih strelcev, saj so povsem do-
minirali tako med ekipami, kot 
med posamezniki. 

Ekipa Celja se je med 18 ekipa-
mi uvrstila na 11. mesto s 1439 
krogi, kar je razmeroma skromna 
uvrstitev, še zlasti ob upošteva-
nju dejstva, da so bili Celjani še 
pred tremi leti državni prvaki in 
še vedno branijo državni rekord 
s 1463 krogi. V ekipi Celja so na-
stopili: Marjan Dobovičnik 351. 
Tone Jager 357, Ervin Seršen 364 
in Jože Jerman 367 krogov. Od 
Celjanov se ni nikomur posrečilo 
prebiti med prvo petnajsterico. 
Očitno bo potrebno celjsko član-
sko ekipo pomladiti ali pa znatno 
spremeniti način treningov. Zal 
pa ni mladih kvalitetnih mladin-
cev, ki bi zamenjali starejše člane 
v ekipi, od katerih po več kot 30 
letih nastopanja ne moremo in 
ne smemo pričakovati, da bi še 
naprej zastopali barve Celja. 

Na sliki: Odlična Vesna Čuček, 
ki je med 90 tekmovalkami osvo-
jila drugo mesto ter pripomogla 
k osvojitvi ekipnega državnega 
naslova in novemu rekordu!« 

T. J. 

KROS NOVEGA 
TEDNIKA - RADIA 
CELJE KONČNO 
DANES 

Ze dvakrat preložen spomla-
danski kros (slabo vreme) pod 
pokroviteljstvom Novega tedni-
ka in Radia Celje bo menda 
končno danes, 29. aprila ob 12. 
uri na livadi za Osnovno šolo Iva-
na Kovačiča-Efenke na Dolgem 
polju. Organizatorja sta AD Kla-
divar in ZTKO Celje. Na progra-
mu bo dvanajst kategorij. Naj-
boljši bodo dobili priznanja, eki-
pi med osnovnimi in srednjimi 
šolami pa" pokala. Pokrovitelj po-
deljuje pokal najboljšim med 
osnovnimi šolami. Nastopili bo-
do mladi tekmovalci celjske, 
šmarske, šentjurske, laške, ko-
njiške in žalske občine. 

ODLIČNI MOLNAR 
V Domžalah je bilo republiško 

prvenstvo v dviganju uteži, kjer 
so imeli največ uspeha velenj-
ski in celjski dvigalci uteži. Ve-
lenjčani so osvojili štiri prva 
mesta (Jau šovec, Gros, Su šek in 
Melanšek), Celjani pa dve (Mol-
nar in Krajnc). Zlasti se je izka-
zal kandidat za nastop na sve-
tovnem prvenstvu v Ljubljani 
Molnar, ki je v svoji kategoriji 
izboljšal celo vrsto republiških 
rekordov in tako opozoril, da bo 
potrebno z njim resno računati. 

KONEC ŽENSKE 
KOŠARKE 

Končano je tekmovanje v SKL 
za ženske, kjer smo imeli z naše-
ga območja tri predstavnike. Co-
met iz Slovenskih Konjic je tretji 
(v zadnjem kolu poraz proti prva-
ku Mengšu), Rogaška peta (v 
zadnjem kolu zmaga nad Senože-
čami) in Libela osma (v zadnjem 
kolu zmaga nad Novim mestom). 
Z uspehom smo lahko zadovoljni 

pa čeprav bi bilo ob malce ve< 
športne sreče kakšna uvrstitev k 
lahko višja. 

NOGOMETNI 
DOGODKI 

Velenjski Rudar je doživel pra 
vo katastrofo v Banjaluki, saj je 
izgubil z Borcem kar 10:1. V pri 
hodnjern kolu gostuje pri Kiki& 
di, ki je peta. 

Republiška liga: Šmartno jt 
remiziralo v Izoli 2:2 (strele 
Prašnikar in Hren) ter je še ve 
dno na drugem mestu. V prihod 
njem kolu igra doma proti ljub 
ljanskemu Slovanu, k^ je v ter 
kolu remiziral z Mariborom. 

Vzhodna liga: Kladivar j 
kljub remiju v Ljutomeru (2:2)S 
vedno na prvem mestu, to pa za 
to, ker je Steklar v Rogaški pre 
magal drugouvrščenega mari 
borskega Kovinarja 3:2. Elkroj) 
doma remiziral s Proletercei 
(2:2). Kladivar vodi, Elkroj je če 
trti in Steklar šesti. Prihodnj 
kolo: STEKLAR - Pragerski 
(zadnje), KLADIVAR - Oj stric 
(osma) in Brežice (predzadnji 
devete) - ELKROJ. 

PRIZNANJA ZA ZVUTS 
Ob 50-letnici strokovne)! 

usposabljanja učiteljev smuS 
nja je ZVUTS podelil posebfl 
priznanja, ki so jih na celjski 
območju prejeli: za petnajstletr1 

delo priznanje in zlato miniattf 
no značko Valter Ernst, SlavK 
Lisec, Vili Koražija in Marj* 
Veber. Za dvajsetletno delo S* 
dobila priznanje in značko s sC 
brnim vencem Marjan Nunčič; 

značko trenerja s srebrnim vet 
cem Danijel Jagrič. Za več K 
tridesetletno delo sta preje' 
priznanje in znak učitelja smu# 
nja z zlatim vencem Peter F^ 
tor in Drago Zadravec. 

1" ŠAHOVSKA NAGRADNA IGRA 28 j 
i 

Veliki šahovski mojstri so poznani tudi po tem, da so napisali šahovske I 
knjige ter učbenike. Eden izmed spodaj omenjene trojice naših vele-
mojstrov je napisal knjigo »ŠAH ZA VSAKOGAR«! Kdo je to? 

SVET0ZAR GLIG0RIC DRA2EN MAR0VIČ BRUNO PARMA j 
i 

Pravilni oagovor obkrožite, kupon izrežite in nalepite na dopisnico ter | 
vse skupaj z vašim naslovom pošljite na naše uredništvo do najka- I 
sneje 10. maja. TOKRAT NAGRAJUJE - PRVIČ IN NE ZADNJIČ - I 
TOVARNA LAHKE OBUTVE TOLO ŠENTJUR! 

SPUST PO SAVINJI 
Ze osmič zapored so športne sekcije za vodni šport pri 

Nivo Celje priredile tradicionalni spust po Savinji od Griž 
do Celja. Letos je sodelovalo 56 tekmovalcev iz 11 klubov. 
Največ uspeha so imeli tekmovalci Rašice, Mure in Nivoja iz 
Celja. 

Celjski tekmovalci so osvojili naslednja boljša mesta: 
pri članih je bil v kajaku drugi Konda z zelo dobrim 

rezultatom 26,43. Mladinec Murki je v svoji kategoriji zma-
gal in dosegel drugi najboljši rezultat vseh nastopajočih -
26,25. Mladi Jelene je bil med mladinci drugi, kakor tudi 
pionir Kuzmin in veteran Vrhovšek. Tretje mesto pa je 
dosegel par Pengal - Selič v kanuju dvosedu. V isti disci-
plini pa sta med turisti zmagala brat Šribar! 

J. K. 

PLANINSKO 
DRUŠTVO PREBOLD 

išče 

OSKRBNIKA 
za dom pod Reško planino 

Interesenti naj se prijavijo 
do 15. maja pismeno ^ 
Planinsko društvo Prebold 



Prodajalna MELODIJA, Cankarjeva uL 4, Celje 
Bogata izbira: 
- glasbil - plošč in kaset 
- notnega materiala - akustičnih aparatov 

Leta 1947 so na Štajerskem strašile nekatere bande - same so se 
imenovale »križarska vojska«. Po dokumentih o njihovem delova-
nju in o tem, kako jih je ljudstvo zatrlo, je napisana naša pripoved. 
Nekateri udeleženci in kraji imajo drugačna imena, kar pa bistveno 
ne vpliva na opis posameznih prizorov in resničnost takratnih 
dogodkov. 

»Odšla bova proti vasi! Tako, kot si rekel. Nemudoma. 
Mogoče so šli samo skozi!« 

Križarja sta se previdno odpravila v smer, kamor je 
odšla patrulja. To je bilo sicer proti njunim navadam. 
Nikoli nista tvegala. Če sta zvedela, da je kje blizu vojska 
ali milica, sta jadrno ucvrla v nasprotno smer, ali pa ste 
se zavlekla v kakšen svoj brlog. Na istem kraju se nista 
nikjer zadržala več kot dvanajst ur. Če jima je trda 
predla, sta se zanesla na široko zaledje Kozjanskega. 
Tam je bilo dovolj varnih skrivališč. 

3 
Minule dni, ko sta bila skupaj z Antonom, so se veliko 

pogovarjali. Anton se jima je pridružil pred dobrim te-
dnom. Vedel je veliko novic. Pripovedoval je na dolgo in 
široko, kaj pripovedujejo kmetje o novi oblasti. Miloš ga 
je navduševal za križarsko stvar. 

Tudi sinoči so se zaklepetali. Pogovarjali so se o žen-
skah. Toliko so se pogovarjali o njih, da nista zdržala. 
Antonu sta naročila, naj prenoči v izbi. Saj je bila pri-
jetna, čeprav je bila zapuščena. Ta stari pri hiši so po-
mrli, mladi pa so prihajali semkaj od časa do časa. Tukaj 
so ostajali po nekaj dni in odšli. Živali ni bilo pri hiši. 

Miloš in Palček sta se priplazila do roba sadovnjaka. 
Kolone knojevcev, ki je odšla proti Sljemenu. nista več 
videla. Tudi nista videla, da so odpeljali Antona. Skozi 
gosto robidovje sta opazovala stražarja, ki sta hodila 
okoli domačije. 

»V hiši najbrž še niso stikali!« je rekel Miloš. 
»Kaj pa lahko najdejo? Nič. Dve puški in nekaj nabo-

jev!« 
»Pa pisalni stroj, živilske nakaznice, štampiljko, vse, 

kar smo odnesli iz KLO!« 
»Prav hudič! Saj je še veliko KLO!« je rekel Palček. 
»Takšnih hiš ni veliko za nas, kot je tale!« je zavzdihnil 

Miloš. 
»Dobro zavetje!« 
»Pribežališče grešnikov! Cela streha in suho ležišče!« 
»Antona so dobili, kajne?« je vprašal Palček in porinil 

cev brzostrelke skozi robidovje. 
»Dobili in odgnali. Sigurno!« Miloš je izpljunil travo, 

ki jo je zgrizel, in rekel: »Bova užgala po njih?« 
Palček je prikimal. 
Ko sta se stražarja ustavila pred hišo in si začela priži-

gati cigareti, je Miloš siknil: 
»Užgi, Palček!« 

Rafal je zgrmel. Palček se je zarežal. Miličnika sta bila 
na tleh. 

»Si ju?« Miloš se je premaknil, da bi bolje videl. 
»Na tleh sta!« 
Tedaj pa so nad njima na gosto zasikale krogle. 
»Drek sta mrtva! Mater jim njihovo!« je zaklel Miloš. 

»Zginiva, da ne bo še več sranja!« 
Miličnika sta še z dvema rafaloma prerešetala rob, za 

katerim sta ležala, nato pa sta se umaknila za hišo. Miloš 
in Palček nista čakala niti trenutka več. 

»Greva!« Miloš se je splazil do roba gozda, Palček pa 
mu je sklonjen sledil. »Zdaj pa pot pod noge. Čez čas bo 
tukaj rdečih kot ščurkov!« 

Nato ju je vzel temen gozd. 

4 
Palček se je pisal Ivan Laubič. V Slivnici se je učil za 

trgovskega pomočnika. Ko je bil star sedemnajst let, je 
šel v partizane. Borci so si ga radovedno ogledovali. »Saj 

je še otrok!« so govorili. Ivan pa je svoje otroštvo preži-
vel. Ostalo mu ga je le nekaj na obrazu, s katerega so 
sijale zgovorne oči. V" slehernega so resne gledale, včasih 
ostro, preveč za tako mladega fanta. Vtaknili so ga v 
mobilizacijsko patruljo. Bil je vedno najmanjši. Njegova 
drobnost pa je varala. Izkazal se je za zelo žilavega in 
vzdržljivega. Soborci so ga začeli drugače gledati. »Od 
hudiča je!« so priznavali in v njem vsak dan odkrivali kaj 
novega. Mesec dni - junija, ko je prišel med njih in julija 
- so ga preizkušali in občudovali. Nato je postal kurir. 
Bil je med najpogumnejšimi. Težko ga je kdo ugnal. Zvit 
je bil kot kozji rog. 

Začeli so ga klicati Palček. Ivanu je bilo to všeč. Poza-
bil je, kako se v resnici piše. Poslej je bil samo Palček. 

Spomladi petinštiridesetega je odšel v Špitalič. V bri-
gado se ni več vrnil. Mogoče zaradi hudega prehlada. 
Ostal je pri eni od tamkajšnjih aktivistk in tudi sam do 
konca vojne aktivno delal v NOB. 

Po osvoboditvi je šel k ljudski milici v službo. Postal 
je možatejši, gledal pa je še vedno radovedno: s pogle-
dom je brskal po ljudeh. V" miličniški uniformi se ni 
dobro počutil. Življenje ga je začelo veseliti. Ljudje so se 
smejali, plesali, peli, zabavali so se, sam pa je moral biti 
zapet v uniformi in vedno v službi. Tudi mati ga je 
nagovarjala, naj pusti milico in se raje loti svojega po-
klica. Napraviti je moral še izpit za trgovskega pomoč-
nika. Po štirih mesecih je slekel uniformo in se zaposlil v 
zadrugi v Štorah. 

Pozneje je Palček velikokrat premišljeval o tej svoji 
odločitvi. Nikoli si ni predstavljal, da je poklic trgov-
skega pomočnika lahko tako dolgočasen. Zadruga ni 
bila trgovina v Celju. Že tamkaj se je malo dobilo, v 
štorski zadrugi pa skoraj nič. Ljudje so obnavljali do-
move, njive, police v trgovinah pa so bile napol prazne. 
Ljudje so vriskali, vendar življenje ni bilo lahko. Za 
Palčka pa je bilo vedno slabše. Vsak dan mu je prinesel 
nove težave. 

Začel je zanemarjati delo. V želodcu ga je zabolelo, ko 
je pomislil na službo. Dnevi so bili sivi, drug drugemu 
podobni, vlekli so se, neizmerno so bili dolgi. Palček se 
je jel ozirati za dekleti. Te pa so se ga izogibale. Če bi 
katero moral srečati, je zavila prej s poti ali pa je gledala 
v tla, ko je šla mimo njega in pospešila korake. Ljudje 
mu niso privoščili prijazne besede. Gledali so ga izpod 
čela, ko jim je stregel v trgovini. Potem je slišal, zakaj so 
takšni. Govorili so, da. je bil nevaren partizan; da so 
njegove roke krvave. 







kovinotehna 
ČESTITA VSEM DELOVNIM LJUDEM IN OBČANOM 
OB PRAZNIKU OF IN 1. MAJU 
TER SE PREDSTAVLJA Z LANSKIMI REZULTATI, NAČRTI 
IN DOMAČIM PEVSKIM ZBOROM, KI SLAVI IO-LETNICO! 

Ni dneva, da se v celjski delovni 
organizaciji Kovinotehna ne bi zgo-
dilo kaj novega. Ob tem je razvese-
ljivo to, da se vedno dogajajo dobre 
stvari, katerih so najbolj veseli tisti, 
ki v različnih prodajnih enotah Ko-
vinotehne širom po Celju in tudi 
izven njega kupujejo. 

Kdo je v lanskem letu v okviru 
Kovinotehne dosegel največji na-
predek? 

To je TOZD TEHNIČNA TRGO-
VINA, ki je lani imela kar milijon 
83 tisoč celotnega prihodka. V teh 
temeljni organizaciji združenega 
dela je trenutno zaposlenih 264 de-
lavcev. Največ zaslug za tako dobre 
rezultate gre na račun vse bolj po-
pularnega PRODAJNEGA CEN-
TRA na Hudinji, kjer je možno na 
enem mestu kupiti domala vse za 
gradnjo hiše ah njeno obnovo. Še 
več: 

PRODAJNI CENTER je že nekje 
premajhen za vse tiste, ki ga obi-
skujejo. Tako so se v delovni orga-
nizaciji odločili, da bodo še verjet-
no tekom letošnjega leta ta PRO-
DAJNI CENTER razširili. Dela pri 
širitvi ne bodo prevelika, saj ogro-
dje že stoji, treba ga je samo še 
notranje dodelati. PRODAJNI 

CENTER mora postati vzor za so-
dobno trgovino na področju grad-
benega in drugega tehničnega ma-
teriala. 

KAKO NAPREJ? 
Usmeritev bo v širitev malopro-

dajne dejavnosti (usmeritev v »ši-
rokega« potrošnika) in v smer ta-
koimenovanega industrijskega po-
trošnika oz. povezavo s proizvod-
njo. 

Celjskemu (in tudi drugemu) po-
trošniku želijo ponuditi ves asorti-
man, ki pa je zelo širok. Zal vsega, 
kar Kovinotehna premore, potroš-
nik, še ne more spoznati, ker dolo-
čene prodajne enote niso za to 
ustrezno usposobljene. Ti objekti 
so namreč na takšnih lokacijah, da 
nimajo niti zadostnega prostora za 
skladišča, niti pravilnega dohoda 
za morebitne kupce. Skratka pro-
stori so premajhni, neustrezni, za 
ves prikaz, kar v Kovinotehni ima-
jo. In še to: za temi malimi trgovini-
cami se več skriva, kot je videti! 

KONČNA ŽELJA 
je ponuditi celjskemu potrošniku 

vse, kar sicer išče drugje! Mnogo 

rešitev si obetajo (upravičeno!) od 
že prej omenjenega povečanja 
PRODAJNEGA CENTRA! 

GLAVNE NALOGE 
Širitev maloprodajnih kapacitet, 

širitev dejavnosti in vloge ter po-
membnosti inženiringa ter poveča-
nje vloge in položaja zunanje trgo-
vinske dejavnosti predvsem v smi-
slu poskušati povečati izvoz celj-
skega gospodarstva v tujino! Tu 
mora zunanja trgovina odigrati po-
membnejšo funkcijo za povečanje 
izvoza celjskega gospodarstva! 

KAKO Z DROBNIM 
GOSPODARSTVOM? 

Prve korake na področju povezo-
vanja z drobnim gospodarstvom so 
naredili. Interes in možnosti so ve-
like ter dobre, žal pa je še vedno 
nekaj admistrativnih ovir, ki v tre-
nutni situaciji onemogučajo širši 
pristop. Dela se nadaljujejo in ker 
je že marsikatera administrativna 
ovira padla, pričakujejo, da bodo 
tudi druge. 

V Delovni organizaciji Kovinotehna v Celju je tre-
nutno zaposlenih 1434 delavcev, ki so v lanskem letu 
ustvarili za 13 milijonov 920 tisoč dinarjev (podatki so 
v tisoč dinarjih!) celotnega prihodka. Dohodek so do-
segli v višini 858.600 tisoč din, čisti dohodek pa v 
višini 431.500 tisoč din. Pri uvozu so dosegli dva mili- | 
jona 497 tisoč 800 din, od tega kar 90 odstotkov s 
konvertibilnega področja, ostalo pa s kliringa. Izvoz 
so dosegli v višini 760 tisoč 892 din (tudi to je v tisočih 
dinarjih) - 44 odstotkov na konvertibilno področje, 43 
na kliring ter tri odstotke v dežele v razvoju. V letoš-
njem letu v DO Kovinotehni načrtujejo še boljše de-
lovne dosežke. 

10-LETNICA MPZ KOVINOTEHNA 

PO DELU PETJE IN OBRATNO 
Zbor deluje v okviru konference sihdikata 

Malo je v Celju in na 
širšem celjskem območju 
delovnih organizacij, ki 
se lahko med drugim 
pohvalijo tudi s svojim 
pevskim zborom. In to 
dobrim zborom, ki se po-
vrhu vsega lahko pohvali 
še s tem, da v njem prepe-
vajo resnično samo tisti, 
ki so zaposleni v delovni 
organizaciji. 

Takšen mešani pevski 
zbor imajo v delovni or-
ganizaciji Kovinotehna, 
in to že celih deset let! 

Med prvimi začetniki 
pri nastajanju današnjega 
zbora je bil tudi ADOLF 
LIPNIK. Kakšni so bili 
začetki? 

»Pobudo za pevski zbor 
so dale naše tovarišice. 
Vsako leto imamo več 
proslav in na njih smo za 
kulturne programe vabili 
posebne skupine, med 
njimi tudi pevske. Pa so 
naše tovarišice rekle: kaj 
ko bi se zbrali naši fantje 
in nam sami zapeli! Pobu-
do smo izkoristili in se-
stavili moški oktet, ki je 
čez leto dni že nastopil na 
prvi proslavi. Spet je priš-
la pobuda s strani tovari-
šic: zakaj se ne bi v petju 
pridružile tudi one? In ta-
ko je nastal naš mešani 
pevski zbor, ki danes šte-
je 36 članov.« 

Kdo vse je od ustanovi-
tve do danes vodil vaš 
pevski zbor? 

»Prvi zborovodja je bil 
Jurij Gorič, zdaj pa že pet 
let vodi zbor naš delavec 
Milan Kasesnik.« 

Vaje? 
»Enkrat tedensko po tri 

ure. Najprej posamezni 
glasovi, nato skupaj. Pred 
važnejšimi nastopi števi-

lo vaj povečamo. Zanimi-
vo pa je, da vse vaje in 
nastope opravljamo izven 
rednega delovnega časa, 
torej v prostem času.« 

So kakšni problemi? 
»V našem zboru so re-

snično samo tisti, ki so v 
kolektivu zaposleni. Ne 
pomagamo si tako kot 
mnogi drugi tudi z zuna-
njimi močmi. In prav za-
radi tega imamo nemalo 
težav, saj se veliko pev-
cev zamenja, to pa zahte-
va nove napore pri vade-
nju glasbenega pro-
grama.« 

Koliko nastopov opra-
vite na leto? 

»Nastopamo na vseh 
proslavah, vabijo pa nas 
tudi drugam. Najraje pa 
prirejamo koncerte z dru-
gimi pevskimi zbori iz ra-
zličnih delovnih organi-
zacij.« 

Revije? 
»Smo stalni gostje ob-

činskih revij, zdaj pa nam 
vedno uspe tudi prodor 
na medobčinsko revijo. S 
tem smo zelo zadovoljni, 
za kaj več pa tako ni mož-
nosti.« 

Pred vami je jubilejni 
koncert? 

»Ta bo samostojen in 
sicer v prvi polovici maja 
ali pa v pozni jeseni. Nanj 
se vestno pripravljamo. 
Na jubilejnem koncertu 
ob 10-letnici obstoja bo 24 
naših članov prejelo sre-
brne in bronaste Galluso-
ve značke.« 

V Kovinotehni je kul-
turno življenje tudi sicer 
zelo pestro? 

»Poleg pevskega zbora, 
ki deluje po okriljem kon-
ference sindikata, imamo 
tudi zelo delovno mladi-

no, ki prireja celotne pro-
grame za različne slav-
nostne priložnosti. V na-
šem kolektivu je med več 
kot 1400 delavci kar 380 
članov mladinske organi-
zacije. Problem je v tem, 
da je večina teh mladih 
po posameznih enotah, 
kar otežkoča še boljše de-
lo. Razmišljamo pa o tem, 
da bi v bližnji prihodnosti 
ustanovili svoje kulturno 
društvo. Tako bi povezali 
sedanjo dejavnost in jo 

tudi še bol] razširili v na-
šo skupno korist.« 

Tako je v celjski Kovi-
notehni. Po skupnem de-
lu še skupno sodelovanje 
na kulturnem področju. 
Tudi to je krepitev skup-
nih vezi. Kdaj prihodnjič 
pa bomo več napisali še o 
eni njihovi zanimivi »ve-
ji« - to je športni rekreaci-
ji. To je kolektiv, ki dose-
ga dobre delovne rezulta-
te prav zato, ker je dober 
tudi na drugih področjih! 

DOBITNIKI GALLUSOVIH 
ZNAČK MPZ KOVINOTEHNA 
CELJE 

SREBRNE GALLUSOVE ZNAČKE: 

Ivanka Copot, Adolf Lipnik in Brane 
Stamejčič! 

BRONASTE GALLUSOVE ZNAČKE: 

Jožica Vrunč, Jože Gregorčič, Danilo 
Vošnjak, Anka Perger, Vika Knez, 
Drago Berger, Cveto Konec, Igor De-
beljak, Alojz Jecl, Ivo Vodopivec, Ve-
ra Jager, Franjo Godnič, Janja Mari-
novič, Mišo Kolar, Martin Cokan, 
Mirko Stopinšek, Marija Kos, Darja 
Bencik, Vida Lipnik in Tončka Le-
ben. 

Mešani pevskimzbor Kovinotehne bo letos proslavil desetletnico obstoja. Ob tej priložnosti bo pripravil 
slavnostni koncert. Na skrajni levi strani je sedanji zborovodja Milan Kasesnik, pred njim pa je zbor vodil 
Jurij Gorič. 





Utrinek iz proizvodnje strešnih ventilatorjev 

Pred letošnjim 1. ma-
jem smo obiskali tudi de-
lovno organizacijo Klima 
Celje, članice SOZD IMP 
in delovno organizacijo, 
ki je v vseh razvojnih do-
kumentih celjske občine 
opredeljena kot ena od 
nosilk preobrazbe in 
preosnove celjskega go-
spodarstva v kovinsko 
predelovalni industriji. 

Z dobrimi razvojnimi 
programi in široko paleto 
izdelkov s področja kli-
matske tehnike in prezra-
čevanj, se uvršča Klima 
med tiste delovne organi-
zacije v celjski občini, ki 
že dolga leta ne pozna ne-
premostljivih zagat, ki 
ima jasne razvojne orien-
tacije in kjer delavci ve-
do, kaj hočejo. 

Ob tokratnem obisku 
smo se namenili o gospo-
darjenju v tej delovni or-
ganizaciji spregovoriti le 
obrobno. Izvedeli smo, da 
v prvih mesecih tega leta 
poslujejo v okvirih plana. 
Tudi Klime niso obšle že 
kar splošno veljavne teža-
ve domačega gospodar-
stva. Težko jim je prido-
bivati reprodukcijske 
materiale in surovine, še 
težje njihove vse višje ce-
ne usklajevati s končnimi 
cenami svojih izdelkov. S 
tem se jim namreč manj-
ša dohodek. Toda, težave 
uspešno premoščajo, na 
kar so upravičeno pono-
sni. Pomagajo si s preraz-
poreditvami v proizvod-
nji, pri tem pa je bistveno, 
da se delavci zelo dobro 
zavedajo položaja, kakr-
šen je in tudi notranje 
prerazporeditve tečejo 
brez slehernih težav. 

Tudi s svojim položa-
jem v SOZD so zadovolj-
ni. S pomočjo IMP-jevega 
inženiringa prodirajo na 
tuja tržišča, kar je nadvse 
pomembno. Toda v isti 
sapi povedo, da še zdaleč 
niso izkoriščene vse mož-
nosti in prednosti, ki jih 
ponuja delo pod sozdov-
sko streho IMP-ja. 

Ker se v Klimi zelo do-
bro zavedajo pomena 
znanja pri uveljavljanju 
svojih razvojnih usmeri-
tev, so posebej skrbni pri 
razvijanju najrazličnejših 
oblik strokovnega uspo-
sabljanja in izobraževa-
nja. In prav temu področ-
ju namenjamo v današ-
njem zapisu največjo po-
zornost. Ze več let uspeš-
no štipendirajo učence v 
gospodarstvu in tudi dija-
ke ter študente. V delovni 
organizaciji pa imajo že 
več let vzpostavljen do-
ber sistem izobraževanja 
učencev v gospodarstvu, 
ki si tako že pred zaključ-
kom šolanja naberejo 
prepotrebne delovne iz-
kušnje. Da so imeli ta del 

bej potrjuje, da je bil že 
skrajni čas za tovrstno/e-
formo šolstva in za zago-
tovitev uresničevanja 
skupnih interesov proiz-
vodnje in šolstva - delav-
ci so radi pomagali učen-
cem, njihovo delo so dc-
bro sprejeli, zavedajo se, 
da so bili med njimi tudi 
njihovi bodoči sodelavci. 
Začetek je bil dober in 
vzpodbuden. 

Kolikšno pozornost na-
menjajo v Klimi izobraže-
vanju in usposabljanju 
pove tudi podatek, da 720 
članski kolektiv štipendi-
ra v drugih in tretjih letni-
kih srednjih šol 83 učen-
cev v gospodarstvu ter v 
preostalih srednjih, višjih 
in visokih šolah 27 mla-
dih. Vsem tem oblikam 
izobraževanja pa je treba 
prišteti še izobraževanje 
ob delu, ki ga v Klimi 
podpirajo. Okoli 40 zapo-
slenih se ob delu dodatno 
usposablja in izobražuje. 
Na vse te načine je Klima 
v celoti dokazala, kolik-
šen pomen pripisujejo 
znanju in kako zelo si pri-
zadevajo z izboljšano ka-
drovsko strukturo dose-
gati še boljše proizvodne 
in razvojne rezultate. 

Da je Klima urejena de-
lovna organizacija, ki 
skrbi tudi za družbeni 
standard svojih delavcev, 
za rekreacijo in druge 
oblike, potrjuje tudi veli-
ka skrb za urejanje delov-
ne organizacije same, to 
da dobro skrbijo za leto-
vanje svojih delavcev 
(imajo 8 prikolic, 4 garso-
njere na morju, vključeni 
so v počitniško skupnost 
IMP, vse cene za letova-
nje pa regresirajo) in da 
so skrbni, ko gre za delov-
ne pogoje in počutje de-
lavcev v delovni organi-
zaciji. 

Barvanje velikega aksialnega ventilatorja 

Sesalec za lesne odpadke je eden novejših izdelkov 
Klime 

izobraževanja urejen že 
pred uvedbo usmerjene-
ga izobraževanja, se jim je 
bogato obrestovalo. V 
Klimi niso imeli težav z 
usposabljanjem inštruk-
torjev. Imajo jih pet, ima-
jo tudi lasten učni odde-
lek. 

najrazličnejših srednjih 
šol. Učenci so na štiri-
najstdnevnem proizvod-
nem delu spoznali celot-
no delovno organizacijo 
in delo v obeh temeljnih 
organizacijah - industrij-
ski proizvodnji in mon-
tažni proizvodnji. Učenci 
so delali v domala vseh 
oddelkih. Pomembno je 
tudi to, da so na zelo pri-
meren način poskrbeli za 
varstvo pri delu in zago-
tovili varno delo vsem 
učencem. In kar še pose-

Več kot šestletne to-
vrstne izkušnje so že v 
prvem letu usmerjenega 
izobraževanja omogočile 
dobro proizvodno delo 46 
učencem prvih letnikov Pri varjenju je dobro poskrbljeno za varnost delavcev 

Aksialne ventilatorje proizvajajo serijsko Natovarjanje klima central je zahtevno opravilo 

klima celje 





Ljubečna Celje MED 

NAJMOČNEJŠIMI 
V SLOVENIJI 

» Več in boljše delati že dolgo ni več le potreba, ampak osnovna 
smernica vsakega zaposlenega v Ljubečni Celje!« 

Ljubečna je tudi član 
združenja SVINDKOOP, ki 
združuje organizacije, zain-
teresirane za povezovanje v 
projektiranju, izgradnji, 
opremljanju in uvajanju v 
proizvodnjo ter poboljšanje 
proizvodnje in objektov v 
sistemih industrije za proiz-
vodnjo prašičev. Tako si ve-
liko obetajo od ponudbe, ki 
jo je SVINDKOOP dal preko 
Zveznega izvršnega sveta 
SFRJ vladi SSSR za izgrad-
njo večjega števila farm v 
Sovjetski zvezi. Preko tega 
si na Ljubečni obetajo, da 
bodo v Sovjetsko zvezo 
izvozili večje količine Hle-
vita, ki je kot izdelek name-
njen za izdelavo termoizola-
cijskih in kislinoodpornih 
podov v hlevih. Ta izdelek 
že nekaj let uspešno proda-
jajo in danes skoraj ni v Ju-
goslaviji farme, kjer ne bi 
za izdelavo podov uporab-
ljali ljubečenski hlevit. Pri 
tem zelo uspešno sodelujejo 
z mnogimi živinorejskimi 
inštituti, s katerimi skupaj 
delajo na izboljšavi kvalite-
te tega artikla. 

Ljubečna Celje je danes 
ena najpomembnejših 
proizvajalcev opečnih iz-
delkov in proizvajalcev 
keramičnih ploščic v Slo-
veniji in je po rezultatih 
poslovanja ena pomemb-
nejših delovnih organiza-
cij v Celju. Organizirana 
je v dveh temeljnih orga-
nizacijah združenega dela 
in zaposluje okoli 400 de-
lavcev, ki so v preteklem 
letu dosegli pomembne 
rezultate glede rasti do-
hodka, predvsem pa pri 
rasti sredstev za poslovni 
sklad. 

Ljubečna Celje ima da-
nes obsežen proizvodni 
program, saj poleg opeke 
proizvaja še klinker kera-
mične ploščice, termoizo-
lacijske pode za hleve, 
material za zaključne slo-
je športnih terenov, Sa-
motne livne sisteme za li-
varne in betonske proti-
uteži za pralne stroje. 

Proizvodnja opečnih iz-
delkov je še danes zelo 
pomembna, saj je s proiz-
vodnjo 45 miljonov enot 
drugi največji proizvaja-
lec opeke v Sloveniji in s 
svojimi izdelki pokriva 
velik del potreb po opeč-
nih izdelkih v Sloveniji, 
Istri in Dalmaciji. Zaradi 
dobre kvalitete in asorti-
mana so njihovi izdelki 
zelo iskani in v gradbeni 
sezoni le s težavo pokri-
vajo potrebe po teh izdel-
kih v Sloveniji. Da pa si 
zagotovijo enakomeren 
odvzem preko celega leta, 
so bili prisiljeni razširiti 
področje prodaje tudi na 
Istro in Dalmacijo, kjer je 
popraševanje po teh iz-
delkih tudi v zimskih me-
secih, ko je v Sloveniji 
manjša potrošnja. Tako 
lahko njihove izdelke naj-
demo vse od Kopra pa do 
Dubrovnika. 

Vendar kljub temu, da 
so danes opečni izdelki 
tržno zelo zanimivi in se 
brez večjih problemov 
proda celotna proizvod-
nja, je dohodkovno ta 
proizvodnja neinteresant-
na, saj dejansko ne 
ustvarja nikakršne ako-
mulacije. Zaradi tega tudi 
ne razmišljajo o nadalj-
njih investicijskih vlaga-
njih v razširitev in moder-
nizacijo te proizvodnje, ki 
je sicer že zelo zastarela in 
iztrošena. 

Prav zaradi tega so se 
že pred leti odločili za in-
vestiranje v izgradnjo 
proizvodnje klinker plo-
ščic, ki predstavljajo višjo 
stopnjo predelave osnov-
ne surovine in je zato ta 
proizvodnja tudi dohod-
kovno interesantnejša. 
Istočasno pa imajo tudi v 
neposredni bližini dovolj 
kvalitetnih surovin za 

takšno proizvodnjo. 
Danes lahko ocenjuje-

jo, da je bila ta usmeritev 
pravilna, saj so njihove 
klinker keramične plošči-
ce zelo iskane na trgu. Ze 
več let so edini proizvaja-
lec tovrstnih ploščic, ki 
so predstavljale noviteto 
na trgu in bilo je vloženo 
veliko naporov, da so s 
prednostjo te keramike, 
ki ima zelo široke možno-
sti uporabe, seznanili pro-
jektante, investitorje in 
druge potrošnike. Danes 
se ploščice zelo uspešno 
prodajajo in širom Jugo-
slavije lahko najdemo 
številne objekte, kjer so 
vgrajene njihove plošči-
ce, in to od šol, hotelov, 
poslovnih zgradb, stano-
vanjskih naselij in ne na-
zadnje tudi v individualni 
izgrad nji, kjer so njihove 
ploščice nepogrešljive pri 
oblaganju balkonov, zu-

nanjih teras in dostopnih 
poti in povsod tam, kjer 
so površine izpostavljene 
atmosferskim vplivom. 

Prav veliko popraševa-
nje je vzpodbudilo, da so 
začeli razmišljati o izgrad-
nji novih kapacitet, s ka-
terimi bi povečali ponud-
bo in še razširili asorti-
man ter dosegli boljšo 
kvaliteto, ki bi jim omo-
gočila še večji plasman v 
izvoz. 

Ze sedaj uspešno izva-
žajo ploščice v Avstrijo, 
Italijo, Irak in Sovjetsko 
zvezo. Intenzivno pa ob-
delujejo tudi dežele tret-
jega sveta, kjer so še veli-
ke možnosti plasmana, 
saj je izgradnja tudi zelo 
intenzivna. 

Vse to zahteva od njih, 
da stalno skrbijo za 
izboljšanje kvalitete in 
produktivnosti, kajti le 
na ta način se bodo 
uspešno kosali s tujimi 
proizvajalci. 

Zavedajo se, da jim je 
izvoz nujno potreben, če-
prav v proizvodnji upo-
rabljajo izključno doma-
če surovine, imajo pa ve-
like potrebe po uvozu re-
zervnih delov. Poleg tega 
pa vedo, da si bodo le s 
povečanim izvozom od-
prli možnosti za izgradnjo 
novih kapacitet. 

Zelo pomemben pro-
gram, ki so ga razvili v 
zadnjih letih, so mlevski 
izdelki Hlevit, Tenisit in 
Zotal, ki jih izdelujejo iz 
sekundarnih surovin. 

Zelo pomemben izde-
lek iz programa mlevskih 
izdelkov je tudi TENI-
SIT, material, namenjen 
za izdelavo vrhnjega sloja 
športnih terenov, kot so 
teniška igrišča, atletske 
steze in druge rekreacij-
ske površine. Povpraše-
vanje po tem izdelku je v 
stalnem porastu, saj se 
gradi vse več objektov, 
namenjenih za rekreacijo, 
vsi hoteli v Dalmaciji pa 
si prizadevajo, da bi zgra-
dili čimveč teniških in 
drugih igrišč in tako omo-
gočili rekreacijo svojim 
gostom, zato računajo tu-
di v bodoče na uspešen 
plasman tega izdelka. 

KMALU NOV 
IZDELEK 

V kratkem bodo na 
Ljubečni ponudili živino-
rejcem še en nov izdelek, 
ki je sicer zelo iskan na 
tržišču, in sicer keramič-
na korita za svinje, kar so 
doslej pretežno uvažali. 

GESLO ZA NAPREJ 
je več in boljše delati, 

kar je osnovna smernica 
vsakega zaposlenega na 
Ljubečni pri Celju! 

Takole izgleda zunanja ureditev šole Sedem sekre-
tarjev SKOJ v Beogradu! 

Stadion v Šiški v Ljubljani je prevlečen z ljubečenskim tenisitom! 

Zunanja ureditev v individualni izgradnji s plošči-
cami Ljubečna! 

Tudi šola Sedem sekretarjev SKOJ v Beogradu je 
lepša zaradi ploščic Ljubečne! 

Terasa Hotela Parentium v Poreču s ploščicami Lju-
bečne! 



ZDRAVSTVENI DOM 
Dežurstvo med tednom: 

p0možni zdravnik od 14. do 
20. ure, glavni zdravnik od 15. 

6. ure naslednjega dne. Ob 
nedeljah je dežurstvo od 12. 
u r e do naslednjega dne do 6. 
ure zjutraj, ob prazniki pa od 
1 ure do naslednjega dne do 
6. ure zjutraj. 

LEKARNE CELJE 
Do sobote, 1. maja do 12. 

u r e je dežurna Nova lekarna 
na Tomšičevem trgu, nato 
prične z dežurstvom lekarna 
Center v Stanetovi ulici. 

TRGOVINE 
V tednu od 26. aprila do 1. 

niaja bo dežurna samopo-
strežba RIO v Prešernovi uli-
ci vsak dan do 20. ure, razen v 
torek, 27. aprila. V tednu od 
4. do 8. maja pa bo dežurala 
samopostrežba SOČA v Sta-
netovi ulici. 

1. in 2. maja bodo zaprte 
vse trgovine, 3. maja pa bodo 
dežurne trgovine delovne or-
ganizacije Potrošnik, tozda 
prodaja in trgovske organiza-
cije Center. Od 7. do 10. ure 
bodo odprte: Market na 
Ljubljanski cesti, Market 
Dolgo polje, Market Hudinja, 
Market Ostrožno, Market Li-
pa Štore, samopostrežba So-
ča v Stanetovi ulici, samopo-
strežba Gaberje, Market Voj-
nik -r oddelek živil in blagov-
nica Vitanje - oddelek živil. 

Kiosk pri bolnišnici bo 
odprt 2. maja od 12.30 do 15. 
ure. 

POPRAVEK 
Pri Javnem natečaju Stavbno zemljiške skupnosti občine Žalec 

je v Novem tedniku št. 16 na 20. strani prišlo do napake. V drugem 
stolpcu v enajsti vrsti bi moralo biti: borci NOB brez primernega 
stanovanja pred drugimi. 

Stavbno zemljiški skupnosti in bralcem se za neljubo napako 
opravičujemo. 

PREBRISANI MESAR 

STARE MARKE ZA >KRQNE< 
A. Jakulin je biI dobro tretjino življenja za zapahi 

Naivnost zakoncev I. in 
A. M. iz okolice Celja je omo-
gočila 50-letnemu mesarske-
mu pomočniku Antonu Ja-
kulinu, brez stalnega prebi-
vališča, da je na dokaj lahek 
način prišel do denarja. Ja-
kulin je septembra lani pri-
šel v njuno stanovanje -
predstavil se je kot Anton 
Grabenšek - in jima ponudil 
v odkup bankovec za 20.000 
švedskih kron. Zakonca sta 
zagrabila za vabo in domeni-
li so se, da so krone vredne 
210.000 dinarjev, zakonca pa 
naj bi jih plačala v petih le-
tih. Sestavili so tudi pismeni 
pogodbi, prvi obrok 3000 di-
narjev pa sta plačala takoj. 

Presenečenje ju je čakalo v 
banki, kamor sta nesla ban-
kovec. Izkazalo se je da ima-
ta v rokah 20.000 nemških 
mark iz leta 1923, ki že dolgo 
niso več veljavne. Zakonca 
sta nasedla prevari, Jakulina 
pa seveda ni bilo nazaj, da bi 
mu plačala še druge obroke 
za »krone«. 

Antona Jakulina, ki je si-
cer že star znanec sodnikov 
so prijeli in nedavno se je 
zagovarjal pred sodniki. Ob-
tožnica pa ga je bremenila še 
treh tatvin. 

Tako je prav tako septem-
bra lani iz stanovanja ned go-
stilno v okolici Radeč vzel 

ročno blagajno, last K. G. 
Verjetno je bil kar prijetno 
presenečen pri odpiranju 
blagajne, saj je v njej našel za 
6650 dinarjev DM, za 130.000 
zlata, 250.000 dinarjev, tri 
hranilne in dve delavski 
knjižici. Skupen plen je zna-
šal nekaj več kot 390.000 di-
narjev. Pred senatom je An-
ton Jakulin zanikal, da bi 
vzel to ročno blagajno, saj 
naj bi bil samo v spodnjih, 
gostilniških prostorih. Odlo-
čilno je bilo pričanje dveh 
očividcev, ki sta Jakulina vi-
dela v zgornjih, stanovanj-
skih prostorih takrat, ko je 
izginila blagajna. Za drugi 
dve tatvini, ki mu jih je očita-
la obtožnica, ni bilo dovolj 
dokazov, zato je tožilec uma-
knil obtožbo. 

Za goljufijo (prodaja neve-
ljavnih mark) je petčlanski 

senat obsodil Antona Jakuli-
na na deset mesecev zapora, 
za tatvino pa na štiri leta za-
pora, obe kazni pa so potem 
združili v enotno - štiri leta 
in šest mesecev zapora. Do 
pravnomočnosti sodbe bo 
moral Jakulin počakati v pri-
poru. 

Pri izreku kazni sodišče ni 
moglo mimo oteževalne oko-
liščine oziroma dejstva, da je 
50-letni Jakulin do sedaj več 
kot tretjino svojega življenja 
prebil za zapahi, večinoma 
pa je bil obsojen zaradi ta-
tvin in goljufij. Tožilec ga je 
označil kot nepoboljšljivega. 

Prav tako je sodišče skle-
nilo, da mora Jakulin povr-
niti oziroma plačati oškodo-
vancem ukradene stvari in 
povzročeno škodo. 

S.ŠROT 

SREČNO REŠEN ZAPLET S 
»KORNATI« V ŽALCU 

S precej zapleti in sumničenji se je končala nedavna raz-
stava akademske slikarke Alenke Gerlovič v Savinovem 
razstavnem salonu v Žalcu. Ko so slike v prisotnosti avto-
rice spravljali nazaj v zaboje in jih že nekaj zaprli oziroma 
zabili, je Gerlovičeva trdila, da v zaboju ni dela »Komat«, ki 
ga je ocenila na 60.000 dinarjev. 

Zabojev ni pustila ponovno odpirati, pač pa so na pomoč 
poklicali žalske miličnike, da bi odkrili kam je izginila slika 
oziroma kdo jo je ukradel. 

Ko so pozneje pred miličniki ponovno odprli zaboje, so 
bili Komati v enem izmed njih, izkazalo pa se je, da je bilo 
delo od vsega začetka v tem zaboju, ker ni šlo v koncept 
razstave in ga je slikarka sama izločila. 

Zaplet se je torej kljub vsemu srečno razvozlal, najbolj pa 
so si oddahnili žalski kulturniki oziroma tisti, ki so sodelo-
vali pri postavljanju razstave in so seveda bili med osum-
ljenci. 

S. ŠROT 

TOK ŠENTJUR 

RAZPISUJE 
po sklepu zadružnega sveta TOK Šentjur prosta 
dela in naloge 

VODJA TEMELJNE ORGANIZACIJE 
KOOPERANTOV ŠENTJUR 

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev za opravlja-
nje del in nalog vodja TOK Šentjur izpolnjevati še 
naslednje: 
1. da imajo visoko šolo agronomske, ekonomske ali 
veterinarske smeri in 3 leta delovnih izkušenj pri 
izvrševanju vodilnih del in nalog ali 
2. da imajo višjo šolo istih smeri in 5 let delovnih 
izkušenj pri izvrševanju vodilnih del in nalog 
3. da imajo ustrezne moralno-politične vrline 
4. da prelože program uresničevanja razvojnih ciljev 
TOK Šentjur 
Prijave s kratkim življenjepisom in dokazili o izpolnje-
vanju razpisnih pogojev pošljite v 15 dneh na naslov: 
Kmetijski kombinat Šentjur - kadrovska služba. 

TOVARNA AROM IN ETERIČNIH OLJ 
ETOL-IFF CELJE 

Delavski svet 
razpisuje 
dela in naloge s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi 

VODJE SEKTORJA KOMERCIALE 

Pogoji: 
- diplomirani ekonomist 
- 5 let delovnih izkušenj na vodilnih ali vodstvenih 
delovnih mestih 
- aktivno znanje angleškega in nemškega jezika 
- zunanje-trgovinska registracija 
- moralno-politične kvalitete in pravilen odnos do 
samoupravljanja. 
Kandidati naj vloge z življenjepisom in dokazili o 
izpolnjevanju pogojev pošljejo na naslov: Tovarna 
arom in eteričnih olj ETOL-IFF Celje, Kadrovska skuž-
ba, Ipavčeva 18, 15 dni od objave razpisa. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po pote-
ku prijavnega roka. 

SKUPŠČINA OBČINE ŠMARJE PRI 
JELŠAH 
Komite za družbeno planiranje 
Na podlagi 7. člena Pravilnika o delovnih razmerjih 
delavcev delovne skupnosti upravnih organov in 
delavcev strokovnih služb občinske skupščine in 
izvršnega sveta skupščine občine Šmarje pri Jelšah 
RAZPISUJEMO 
prosta dela in naloge 

VODJE ANALITSKO-PLANSKE SLUŽBE 
Kandidat mora poleg splošnih pogojev za sklenitev 
delovnega razmerja izpolnjevati še naslednje pogoje: 
- visoka izobrazba ekonomske smeri in 3 leta delov-
nih izkušenj 
- Poleg pogojev izobrazbe mora biti kandidat moral-
no-politično primeren za delo v občinski upravi, biti 
mora jugoslovanski državljan in ne sme biti obsojen 
za naklepna kazniva dejanja, zaradi katerih je moral-
no politično neprimeren za opravljanje del v organih 
državne uprave. 
- Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas. 
- Ponudbe z dokazili o izpolnjevanju pogojev spreje-
ma kadrovska služba SOb Šmarje pri Jelšah 20 dni po 
objavi razpisa. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po izteku 
roka za prijavo. 

VATROSTALNA ZENICA 
TOZD »JESENICE« JESENICE 
Delavski svet 
razpisuje 
na osnovi 23. člena Pravilnika o delovnih razmerjih 
prosta dela in naloge 

Vodenje delovne enote Štore v Štorah 
Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje: 
- da imajo visoko strokovno izobrazbo metalurške, 
gradbene ali organizacijske smeri 
- da imajo 4 leta delovnih izkušenj 
- da so družbeno politično aktivni in da imajo aktiven 
odnos do samoupravljanja 
- kot poseben pogoj je poskusno delo, ki traja 3 
mesece 
Delavec, ki opravlja delovne naloge vodenje delovne 
enote Štore ima posebna pooblastila in odgovornosti 
in bo izbran za mandatno obdobje 4 leta. 
Kandidati naj pismene prijave z dokazili o izpolnjeva-
nju pogojev pošljejo v 15 dneh po objavi na naslov: 
Vatrostalna Zenica TOZD ».JESENICE« Jesenice, Sav-
ska c.6. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 15 dneh po pote-
ku razpisnega roka. 

MUZEJ REVOLUCIJE 
Muzej revolucije je odprt vsak dan od 9. do 12. ure, ob sredah 

tudi popoldne od 14. do 17. ure, zaprt pa je ob ponedeljkih. 
Obiskovalci si lahko ogledajo stalno razstavno zbirko. 

V spodnjih razstavnih prostorih Muzeja revolucije je bila v 
ponedeljek, 19. aprila otvoritev retrospektivne razstave olj 
člana Društva likovnih amaterjev iz Celja, Franca Klemna. 
Razstava, ki je odprta v počastitev dneva OF, bo odprta do 30. 
junija. 

POKRAJINSKI MUZEJ 
Pokrajinski muzej je odprt vsak dan od 9. do 12. ure, ob 

sredah tudi v popoldanskem času od 14. do 16. ure, za obisko-
valce pa je zaprt ob ponedeljkih. Ogledate si lahko stalno 
razstavo, ki prikazuje kulturno-zgodovinske spomenike, rim-
ski lapidarij in stalno arheološko razstavo. 

ŠEMPETER V SAVINJSKI DOLINI 
V Šempetru v Savinjski dolini sta odprta za ogled oba turi-

stična objekta, jama Pekel, edina jama na štajerskem območju 
z bogatim kapniškim okrasjem in Rimska nekropola s po-
membnimi spomeniki iz rimske dobe. Ogled je možen vsak 
dan od 8. do 18. ure. 

AVLA RAZVOJNEGA CENTRA 
V avli Razvojnega centra bo danes otvoritev razstave olj 

slikarja amaterja Zvoneta Brileja. Razstava bo odprta do 12. 
maja. 

KNJIŽNICA EDVARDA KARDELJA 
Knjižnica Edvarda Kardelja v Celju je pripravila v počastitev 

90-letnice rojstva Josipa Broza Tita, 9. kongresa ZKS in 12. 
kongresa ZKJ razstavo Josip Broz Tito - ob 90-letnici rojstva. 
Razstava je v avlah osrednje knjižnice na Muzejskem trgu, 
odprta pa bo do 30. junija v času, ko knjižnica posluje za 
bralce. 

RAZSTAVNI SALON ROGAŠKA SLATINA 
V Razstavnem salonu v Rogaški Slatini je odprta razstava 

slikarskih del Marjana Presička. Razstava je posvečena oblet-
nicama smrti dr. Franceta in Borisa Kidriča ter 12. kongresu 
ZKJ, odprta pa bo do 25. maja. 

SALON MEBLO CELJE 
V salonu Meblo v Vrunčevi ulici v Celju je odprta razstava 

fotografij o Titu, fotografa Joca Znidaršiča. Razstava je posve-
čena 90-letnici rojstva tovariša Tita in 12. kongresu ZKJ, od-
prta pa je v času, ko salon posluje za stranke. 

SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE 
Zaradi študija zadnje uprizoritve v tej sezoni Jakob in njegov 

gospodar Milana Kudere, ne bo predstav do 4. maja. 

KINO ŠMARJE 
V kinodvorani v Šmarju bodo predvajali danes, za redni 

četrtkov filmski abonma in izven ameriško ljubezensko dramo 
Jenkiji, jutri, 30. aprila in v nedeljo, 2. maja bodo predvajali 
angleško-italijanski erotični film Kaligula, v soboto, 1. maja pa 
bo na sporedu ameriški akcijski film Izziv. 

KULTURNI DOM ŠMARJE 
V kulturnem domu v Šmarju je odprta razstava otroških risb 

na temo o pomladi, ki so jo pripravili otroci iz vrtca Šmarje. 

KNJIŽNICA ŠMARJE 
V torek, 4. maja bo v pionirskem oddelku knjižnice v Šmarju 

ob pol štirih popoldne ura pravljic za otroke od treh do šestih 
let. Poslušali bodo pravljico Iva Zormana O deklici iz njego-
vega mlina. 

KINO VOJNIK 
V kinodvorani v Vojniku bodo predvajali v soboto, 1. maja 

ob 19.30 in v nedeljo, 2. maja ob 17. in 19.30 uri ameriško 
ljubezensko dramo Sad nedolžnosti. 

AVLA OSNOVNE ŠOLE VOJNIK 
V četrtek, 29. aprila bo v avli osnovne šole v Vojniku ob 19. 

uri proslava ob dnevu OF. V kulturnem programu bo nastopilo 
kulturno društvo šole in predstavniki DPO. 

TRGOVSKO PODJETJE 

»MODA« CELJE 
ODBOR ZA MEDSEBOJNA RAZMERJA 
razpisuje * 
prosta dela in naloge 

SAMOSTOJNI ARANŽER 
Pogoji: 
- poklicna aranžerska šola 
- 3 leta praktičnega dela s tekstilom 
- odslužen vojaški rok 
Delovno razmerje sklepamo za nedoločen čas s pol-
nim delovnim časom. 
Poskusno delo traja 2 meseca 
Pismene ponudbe z dokazili sprejema tajništvo Tr-
govskega podjetja MODA Celje, Celje, Prešernova 7 
15 dni od dneva razpisa. 







PO SKRIVNIH POTEH DO CILJA 
Minuli petek so mladi iz mozirske občine predali kuričkovo pošto pionirjem žalske občine in sicer v 

gozdni šoli pri Mozirju. Pot je nato mlade vodila proti Letušu in v Braslovčah je bila slovesnost s katero 
so pozdravili tudi lokalno štafeto, ki je prispela iz Gomilskega in dve lokalni kurirčkovi pošti. Pot je 
nadaljevala v ponedeljek iz Braslovč proti Polzeli, Šempetru, v sredo pa naprej v Gotovlje, Žalec, 
Petrovče, od koder bo danes krenila proti Libojam od tu do Griž in v Prebold. Jutri jo bodo preboldski 
pionirji izročili taborskim od tod bo šla proti Vranskem, 4. maja pa jo bodo učenci OS Vransko izročili pri 
spomeniku IV. operativne cone pionirjem zagorske občine. Kurirčkovo pošto spremlja na njeni poti 
predanost in zavzetost pionirjev, ki jo skušajo, čeprav v drugačnih pogojih kot med vojno, varno prinesti 
na cilj. Na sliki: Učenka OŠ Braslovče Erna Ledinek med branjem pozdravnega pisma slovenskih 
pionirjev predsedstvu SFRJ med slovesnostjo v Braslovčah. Tekst in foto: T.TAVČAR 

SREČANJE 
MALIH 
VOKALNIH 
SKUPIN V 
VOJNIKU 

Lani so pripravili v Vojniku 
prvo srečanje malih vokalnih 
skupin od tria do okteta in ker so 
uspeli ter naleteli pri poslušalcih 
na veliko navdušenje in topel 
sprejem so se odločili, da bodo s 
takšnimi srečanji nadaljevali. Ta-
ko bodo 8. maja pripravili že dru-
go srečanje mladih vokalnih sku-
pin. 

Marjan Adamič, velik ljubi-
telj petja in vodja domačega ok-
teta Lokvanj, ki v okrilju Kultur-
nega društva France Prešeren 
pripravlja ta srečanja, je povedal, 
da letos pričakujejo okoli deset 
skupin iz različnih krajev Slove-
nije in avstrijske Koroške. Kon-
cert bo samo eden, popestril pa 
ga bo še domači ansambel Fran-
cija Zemeta. Vsaka vokalna sku-
pina bo zapela po tri pretežno 
stare, domače, ljudske pesmi, ki 
žal vse prepogosto tonejo v poza-
bo. 

Organizator, oktet Lokvanj v 
Vojniku, je v program priprav-
ljen uvrstiti še kakšno zanimivo 
vokalno skupino. 

TV 

KDO DA VEČ? 
Značilen prizor z vseh avtomobilskih sejmov pri nas. Tal« 

je nastal pred halo Golovec eno zadnjih sobot. Možakar fc 
pripeljal Peugeota, letnik 1971 in hotel imeti zanj 70.000 
dinarjev. Štiri leta stara stoenka je bila cenjena na 130.000 
dinarjev, sicer pa je vsak hotel za svojega jeklenega konjička 
iztržiti čimveč. 

Stari avtomobili gredo kar dobro v denar, saj do novega 
kljub cenam in neugodnim kreditnim pogojem ni lahko 
priti. 

Foto: D. M 

Takoj ko smo pripluli v 
Donavo, smo opazili, da je 
njen tok znatno hitrejši od 
spodnjega toka Drave, kar je 
razumljivo, saj ima do izliva 
v Črno morje še dolgo pot. 
Bližal se je večer, močno se 
je pooblačilo in kazalo je na 
nevihto, zato smo ob desni 
obali pristali in privezali 
čoln. Napadli so nas roji ko-
marjev, ki smo se jih otepali 
na ta način da smo sedeli v 
šotoru in močno kadili. Mo-
rali smo si skuhati večerjo, 
zato smo si zakurili ogenj, na 
katerega smo nametali sveže 
vrbove veje, da se je močno 
kadilo, kar je pregnalo ko-
marje. 

Vožnja po Donavi je bila 
nad vse zanimiva in prijetna, 
saj se je pred našimi očmi 
vedno kaj dogajalo. Potniški 
promet ni bil pregost, saj 
smo pri Vukovarju srečali le 
še eno potniško ladjo, ki je 
počasi in z velikim hrupom 
rezala valove po reki navz-
gor. Srečevali pa smo mnogo 
tovornih ladij odnosno vla-
čilcev, ki so za seboj vlekli 
vrsto velikih naloženih čol-
nov. Posebnost rečnih ladij 
je, da imajo široko plosko 
dno s katerim lahko plujejo 
tudi po razmeroma nizki vo-
di. Za orientacijo pri nočni 
vožnji so na izpostavljenih 
mestih obeh bregov svetilni-
ki, ki pa so manjši od mor-
skih. 

Naš delovni turnus na čol-
nu je bil kar prijeten, saj je 
moral vsak po dve uri veslati 
in eno uro krmariti, potem 
pa je bil tri ure prost. Ta pro-
sti čas smo v prelepem vre-
menu izkoristili za plavanje 
in potapljanje okoli čolna. 
Za čolnom so se vedno vlekli 
po trije trnki z vabami, ki jih 
je imel na skrbi krmar - kar 
tako sproti smo nalovili pre-
cej rib. 

Razpoloženje posadke na 
čolnu se je močno dvignilo, 
ko smo po neskončni vojvo-
dinski ravnini končno le 
ugledali nizka pobočja Fru-
ške gore. Tista ubijajoča rav-
nina, ko nikjer na obzorju ne 
vidiš nobenega hriba, ' je za 
nas Slovence res dolgoča-
sna. 

Ustavili smo se v Srem-
skih Karlovcih - to mestece 
je bilo nekoč kulturni center 
vojvodinskih Srbov s sede-
žem patrijarha in z najstarej-
šo srbsko gimnazijo, usta-
novljeno že 1. 1791. Na južnih 
pobočjih Fruške gore so se 
razprostirali prelepi vinogra-
di, kjer pridelujejo kvalitet-
no grozdje iz katerega preša-
jo znamenito vino Fruško-
gorski biser. Razumljivo je, 
da ta biser na samem »izvi-
ru« poskusila tudi naša juna-
ška posadka - pa ne preveč. 

Piše: 
ERNEST REČNIK 

Donava, ki se niže Vuko-
varja in Dalja mestoma izre-
dno razliva in dosega velike 
širine se pri Novem Sadu, ki 
je največje vojvodinsko me-
sto precej zoži. Železniški in 
cestni most, ki vežeta Novi 
Sad na levem bregu v Bački 
s Petrovaradinom na de-
snem bregu v Sremu nista 
dolga, pač pa je reka zaradi 
zožitve zelo globoka. Mogoč-
no petrovaradinsko trdnja-
vo, ki se dviga nad Donavo, 
so zgradili Avstrijci v 17. sto-
letju v obrambo pred Turki. 
V trdnjavi so bile v stari Ju-
goslaviji temnice, v katerih 
je med drugimi revolucio-
narji bil zaprt tudi naš pred-
sednik Tito. 

Naš postanek v Novem Sa-
du je bil tako zanimiv, da se 
je raztegnil na ves dan. Proti 
Beogradu smo krenili pono-
či - manjkal je samo še dan 
in pol do pričetka velike tele-
snokulturne manifestacije -
vsesokolskega izleta, zato se 
nam je začelo muditi. Luna, 
ki se je nagibala proti zadnje-
mu krajcu je vzhajala pozno, 
zato je bila noč zelo temna. 
Nebo je bilo jasno in poseja-
no z milijoni zvezd, katerih 
odsev smo videli na gladini 
vode. Na sprednjem delu 
čolna smo v višini šotora 
imeli obešeno petrolejko ka-
kršno so včasih uporabljali 
furmani - pravili so ji po do-
mače »šturmarca«. Zadaj ob 
krmilu pa smo imeli obešeno 

baterijo, da smo bili na reki 
vidni - vozili smo sredi reke, 
kjer je bila vidljivost še naj-
boljša zaradi odseva zvezd. 

Nekako po polnoči nam je 
pripeljal nasproti parnik. 
Verjetno se je krmarju na la-
dji čudno zdela naša brljiv-
ka, zato je prižgal žaromet in 
z njim pometal po reki, do-
kler nas ni našel. Kmalu nato 
je žaromet ugasnil in spustil 
v pogon ladijsko sireno. To 
hreščeče in predirljivo noč-
no tuljenje sirene nas je kar 
nekam pretreslo in ni bilo 
prav nič prijetno. Milan, ki je 
takrat krmaril, je seveda 
usmeril čoln proti desnemu 
bregu, da smo se izognili ve-
likemu sopihajočemu parni-
ku, ki je puščal za seboj za 
naš čoln neprijetno visoke 
valove. 

Minila je tudi ta nekoliko 
razburljiva noč in zjutraj 
smo pristali na obali Ratne-
ga ostrva, nedaleč od Beo-
grada. Čoln smo očistili tako 
temeljito, da se je belil kot 
sveže oprano perilo. Oprali 
in posušili smo naše umaza-
no perilo in uredili vse naše 

. stvari. Po bogatem zadnjem 
kosilu na naši poti, ki ga je 
ob pomoči Bogdana s preo-
stalimi surovinami mojstr-
sko pripravila Mara, smo se 
oblekli v svečane sokolske 
kroje in odveslali proti Beo-
gradu. Pod Kalemegdanom 
smo iz Donave zavili v Savo 
in se pričeli bližati Savske-
mu pristanišču, kjer smo 
imeli namen privezati naš 
čoln. 

Zadnjih 100 m naše plovbe 
so se iz vseh ladij, zasidranih 
v pristanišču nam v čast 
oglasile ladijske sirene. Ko 
smo pristali, se je oglasil kre-
pak »marš« godbe na pihala 
in načelnik Sokola iz Beo-
grada nam je izrekel iskreno 
dobrodošlico in nam čestital 
k uspehu. Odgovarjali smo 
na vprašanja beograjskih no-
vinarjev, fotografirali so nas 
in naslednji dan je v vodil-
nem srbskem dnevniku Po-
litika bila na prvi strani slika 
našega čolna s posadko s 
podnaslovom: »Sokoli, ko j i 
su čamcem došli iz Maribora 
u Beograd na veliki sveso-
kolski slet«. Pod to sliko je 
bila slika poljskih Sokolov, 
ki so se pripeljali na izlet s 
kolesi iz Varšave. 

Konec! 

HERLETOVA 
POZIMI 

Večer je že, ko potrkamo pri 
Plesnikovih. Jerca in Ivan se nas 
razveselita kot vedno, kadar pri-
demo v Logarsko. Celjski alpini-
sti imamo tu že od nekdaj svoj 
drugi dom. Pri Jerci se ustavlja-
mo ob petkih, ko odhajamo v hri-
be in ob nedeljah, ko se utrujeni 
vračamo. Ljudje, ki so tesno po-
vezani z gorami, imajo vedno 
mnogo skupnega. Jerca že od 
rojstva živi v vznožju gora, mi pa 
zahajamo vanje ob koncu tedna, 
da se očistimo vse umazanije 
vsakdanjega civiliziranega življe-
nja. Gore, posebno še za nas naj-
lepše Savinjske nad Logarsko 
dolino, so tiste, ki nas družijo. 
Zato tudi mi Jerco imenujemo 
»naša Jerca«, ona pa nas »moji 
fantje«. Popijemo kavo, posluša-
mo še vremensko napoved ob 
koncu dnevnika in že moramo iz 
tople kuhinje v mrzlo zimsko 
noč. »Nasvidenje, vidimo se čez 
dva dni.« 

Noč je jasna in svetla, sneg pri-
jetno škriplje pod nogami. Štirje 
smo. Čajz, ki pleza že deseto leto, 
Juš, ki je dobro spoznal že daljno 
Himalajo, najmlajši, a vendar ze-
lo nadarjeni Bojč in jaz, niti več 
rosno mlad, niti z daljšimi alpini-
stičnimi izkušnjami. Vzpenjamo 

se proti Klemenči Jami in težki 
nahrbtniki nas pritiskajo k tlom. 
Čajz je tiho in težko diha. Ze ne-
kaj dni se ga prijemlje bolezen. 
Tolaži se, da bo bolje, ko se bo 
razgibal in preznojil. Pred do-
brim tednom smo nazadnje hodi-
li tu, ko smo na Jami čakali Novo 
leto. Takrat je deževalo, močna 
odjuga je pobrala skoraj ves sneg 
v dolini. Zdaj pa je sneg 
zmrznjen tako, da se ne udira. Na 
Jami Čajza že močno trese. Odlo-

Piše: 
SLAVKO CANKAR 
či se, da bo tu prespal in se zju-
traj vrnil v dolino. Torej bomo 
trije v eni navezi. To pomeni za 
polovico daljši čas plezanja. 

Poslovimo se od Čajza in nada-
ljujemo proti bivaku pod sever-
no steno Ojstrice. Vso potjo ima-
mo pred seboj kot na dlani. Bolj 
ko se ji približujemo, mogočnej-
ša je. V enem samem zamahu se 
dviguje petsto metrov visoko. To 
je naš cilj. Herletova smer v se-
verni steni Ojstrice. Prvenstveni 
vzpon sta že med okupacijo leta • 
1942 opravila solčavana Franc 
Herle in Franc Vršnik in je po-

menil enega največjih dosežkov 
predvojnih slovenskih plezalni! 
generacij. Zdaj je to ena najbolj 
znanih smeri v Savinjskih Alpai 
in je doživela že mnogo ponovv 
tev. Le zimske še ne. Leta 195! 
sta poskušala ljubljančana Dulai 
in Zupan. Vzpon se je za oba tra-
gično končal. Iz vršnega dela sta 
padla preko previsov tristo m* 
trov globoko. Nato dolgo ni nih-
če poskušal. Zadnja leta pa so s 
zimski vzpon postavljale za ciS 
najboljše naveze, zlasti celjske J 
ni bilo sreče. Zaradi slabega vrf 
mena ali pa neustreznih snežni 
razmer. Tudi sam sem bil lansko 
zimo s prijateljema že pod steno 
Toda po večurnem gaženju g'ff 
bokega snega do bivaka, kamo: 
smo prišli šele v zgodnjih jutr» 
njih urah, utrujeni in neprespan1 

nismo bili več sposobni 21 

vzpon. 
Bolj ko se bližamo steni, tesnf 

je nam je v duši. Tega si nočem' 
priznati, zbijamo neslane šale $ 
se jim po sili smejemo. Vsak za* 
tuhta, kakšna je stena. Pred fr 
dnom smo jo gledali, kako je dc 

polovice deževalo, v gornjem 
lu pa snežilo. Razmere 
idealne. 

V bivaku so že štirje Maribof 

čani. Toplo je in čaj je kuha® 
Pojemo nekaj konzerv, priprav1 

mo opremo v nahrbtnike. Zavl* 
čemo se pod odeje in skušan" 
zaspati. Sam ne morem, tudi p11 

jatelja se kar naprej obračata-1* 
ko je vedno pred težkim vzp̂  
n o m (nadaljevanje prihodnji 

Severna stena Ojstrice z vrisano Herletovo smerjo 
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